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1.Introducció 

A la sortida nord de Barcelona trobem la cimentera LafargeHolcim al municipi de 

Montcada i Reixac. La seva construcció es remunta a l’any 1917 quan la instal·lació 

pertanyia a la Compañía General de Asfaltos y Portland, coneguda com a Asland. 

L'arribada de la fàbrica va suposar l'inici de la industrialització al municipi. 

Originalment, la seva activitat era la fabricació de ciment. No obstant això, l'any 2006 

es va anunciar que la planta començaria el tractament de residus per a generar 

combustibles a partir de la seva cremació. La cimentera fa servir el terme “valoritzar”. 

A partir d'aquest moment es va iniciar el conflicte entre els veïns i la cimentera, que 

encara perdura en l'actualitat. Els ciutadans del municipi defensen el dret a la seva 

salut i a respirar aire net, mentre l'empresa manté la seva posició preservant la seva 

activitat i els 300 llocs de treball. 

El projecte “Conviure amb una cimentera” tractarà la lluita entre LafargeHolcim i els 

veïns. Aquesta és una problemàtica amb gran rellevància social entre la població del 

municipi, que es remunta a una quinzena d’anys. L’últim gran reportatge sobre el tema 

va ser “Un pols a la valorització. LafargeHolcim a Montcada”, publicat pel mitjà local 

de La Veu de Montcada fa un lustre1. Es va publicar a la plataforma YouTube, tenia  

una durada de 25 minuts i feia un repàs sobre què suposa la incineració de residus 

per a la salut i l’entorn. 

Després d’aquest reportatge de fa 5 anys hi ha noves actualitzacions en el conflicte i 

el litigi judicial. Per exemple, destaca la sentència ferma que es va dictaminar l’abril 

de 2021 a favor de l’Ajuntament de Montcada. Aquesta declara nul·la l’Autorització 

d’Activitats Integrades (AAI) que s’havia atorgat a 2015 a la cimentera. Per tant, 

“Conviure amb una cimentera” es presenta com a un reportatge que a partir d’un 

tractament en profunditat analitzarà i actualitzarà el conflicte fins a la meitat de l’any 

2022, moment en què finalitza aquest projecte.  

 
1 Montcada Comunicació. (13 de gener de 2017). Un pols a la valorització. Lafarge Holcim a Montcada [Video]. YouTube. 

https://www.youtube.com/watch?v=XCCBCDL-p1c 
 

 

https://www.youtube.com/watch?v=XCCBCDL-p1c
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A més, es presentarà el reportatge a partir de podcasts, un format amb el qual encara 

no s’havia treballat el conflicte i que cada cop creix més en nombre d’oients. Segons 

l’Associació per a la Investigació de Mitjans de Comunicació (AIMC) el podcast va 

experimentar un creixement del 54,9% el 2021, en concret 3 de cada 10 oients de la 

ràdio a través d’internet utilitzen aquest format2. Per tant, tenint en compte les dades 

del podcast el projecte esdevé una nova forma de tractar la problemàtica a partir d’un 

format en auge. Aquest permetrà els veïns del municipi conèixer l’inici i el 

desenvolupament d’aquesta lluita arrelada a Montcada i Reixac. 

En primer lloc, el projecte s’ha fonamentat en l’anàlisi del paper del periodisme local i 

en el gènere del reportatge. En aquesta primera part s’estableixen les bases per 

analitzar la funció del professional de la informació, i el format del reportatge com a 

gènere per abordar temes amb major profunditat. 

En segon lloc, es presenten els antecedents, on es tracta el veïnatge conflictiu i la 

convivència amb la cimentera per analitzar la problemàtica present al municipi. En 

aquest apartat també s’introduirà l’ecosistema de mitjans locals que s’han establert a 

Montcada i Reixac en el passat i els que encara són presents en l’actualitat. Entre 

aquests destaca La Veu de Montcada el mitjà més consolidat al municipi des que es 

formés el 1992. Aquest és l’únic que ha estat present des de l’inici del conflicte fins a 

l’actualitat més recent. Per aquest motiu, el punt d’antecedents finalitzarà amb un 

apartat on s’analitza la versió impresa de La Veu de Montcada des de 2006 a 2022 

per presentar l’evolució del conflicte a partir de la narrativa periodística.  

En tercer lloc, s’exposarà la proposta del projecte periodístic “Conviure amb una 

cimentera”, on es justificarà la selecció del podcast aportant una descripció d’aquest 

format. Després es presentaran els aspectes formals, com la durada (que serà de 20 

minuts) i la plataforma d’emissió. En aquest apartat es descriurà també l’estructura 

dels capítols, així com l’enfocament i fonts que formaran part de cada episodi. A més, 

 
2 Asociación para la Investigación de Medios de Comunicación. (2022, 11 de febrero). La escucha de podcasts supera por 
primera vez el millón de personas en 2021 [Comunicado de prensa].  
https://www.aimc.es/blog/la-escucha-podcasts-supera-primera-vez-millon-personas-
2021/#:~:text=La%20escucha%20de%20podcasts%20supera,Investigaci%C3%B3n%20de%20Medios%20de%20Comunicaci
%C3%B3n 
 

https://www.aimc.es/blog/la-escucha-podcasts-supera-primera-vez-millon-personas-2021/#:~:text=La%20escucha%20de%20podcasts%20supera,Investigaci%C3%B3n%20de%20Medios%20de%20Comunicaci%C3%B3n
https://www.aimc.es/blog/la-escucha-podcasts-supera-primera-vez-millon-personas-2021/#:~:text=La%20escucha%20de%20podcasts%20supera,Investigaci%C3%B3n%20de%20Medios%20de%20Comunicaci%C3%B3n
https://www.aimc.es/blog/la-escucha-podcasts-supera-primera-vez-millon-personas-2021/#:~:text=La%20escucha%20de%20podcasts%20supera,Investigaci%C3%B3n%20de%20Medios%20de%20Comunicaci%C3%B3n
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s’indicarà el públic a qui va dirigit el podcast i es presentarà una proposta d’imatge 

gràfica del podcast.  

El reportatge “Conviure amb una cimentera” abordarà la problemàtica a partir de cinc 

blocs que permetran a l’audiència tenir una visió global sobre el conflicte. Les vessants 

que s’abordaran seran les següents: mediambiental, econòmica, legal, política i social. 

A partir d’aquesta divisió d’episodis es pot comprendre els efectes que tenen per a 

l’entorn i la salut viure al costat d’una cimentera; el pes en l’economia del municipi que 

representa la fàbrica i els llocs de treball que genera; el llarg litigi legal que hi ha arreu 

del conflicte amb les llicències atorgades i anul·lades; el posicionament polític al llarg 

de la història i la situació actual de l’equip de govern de l’Ajuntament de Montcada; i, 

per últim, la lluita veïnal i social que continua tan activa com en els seus inicis l’any 

2006.  

Per finalitzar l’apartat de la proposta de projecte es presentarà un guió pilot sobre el 

primer capítol que serà el de medi ambient. S’han realitzat un total de 12 entrevistes 

que representen gran part dels testimonis que s’oferiran als capítols. Per tant, a partir 

de les declaracions i dels personatges entrevistats és possible portar a terme la 

proposta.  

La intenció del projecte i del treball realitzat és que finalment es gravin els episodis 

perquè puguin ser emesos, ja que es tracta d’una de les problemàtiques més 

importants a Montcada i Reixac. En converses amb el mitjà local La Veu de Montcada 

es contempla l’opció d’emetre’ls en format podcast a través del seu portal web en cas 

de ser duts a terme.  

La realització d'aquest projecte ha presentat dificultats a l'hora d'abordar una 

problemàtica que s'emmarca en un període relativament extens en el municipi de 

Montcada i Reixac. Per fer el treball s’havia de veure quin havia estat el seu tractament 

anterior. Per aquest motiu, ha sigut necessari l'anàlisi de La Veu de Montcada per 

poder situar en el temps els diferents esdeveniments. A més, ha calgut 

una àmplia narrativa amb tecnicismes en qüestions mediambientals i judicials que 

dificulten la lectura del conflicte. Respecte a les fonts personals consultades, les que 

han arribat a oferir una o diverses entrevistes han sigut molt accessibles i obertes a 
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l'hora de donar les seves opinions i respectant els altres punts de vista. Les fonts com 

Greenpeace o Ecologistes en Acció van ser contactades, però finalment no van oferir 

cap declaració. 

El projecte s'ha portat a terme primer amb la recerca de notícies. Però finalment es va 

determinar que una anàlisi sobre La Veu de Montcada contribuiria a conèixer 

l'evolució del conflicte i donar una major profunditat i qualitat al tema abordat. Mentre 

es duia a terme aquesta tasca documental es van fer els primers contactes amb els 

entrevistats i es van tancar les dates per realitzar-les. Cal destacar que l'entrevista feta 

els treballadors de LafargeHolcim es va portar a terme a partir d'una visita guiada a 

les instal·lacions de la mateixa cimentera.  

La realització d'aquest projecte i els seus resultats no haurien estat possibles sense 

l'ajuda de totes les persones que han contribuït a la seva realització com a entrevistats, 

fonts o suport. Vull agrair a José Luis Conejero, veí del barri de Can Sant Joan i 

president de l'Associació de Veïns, el seu contacte continu per compartir informacions 

i notícies noves. També agraeixo a Conchi Jiménez i Jaume Ramón, treballadora 

i director de Medi ambient de LafargeHolcim, per dedicar el seu temps a fer la 

visita guiada per les instal·lacions i a establir contacte en diverses ocasions. Per part 

de la Generalitat cal agrair a Marc Sanglas, director general de Qualitat Ambiental del 

Govern, la seva disposició per concedir una entrevista. També a Xavier Querol 

professor del Consell Superior d’Investigacions Científiques (CSIC) i a Mariel Vilella 

directora d’estratègia de Residu Zero a Europa. 

En relació amb l'Ajuntament de Montcada estic molt agraïda amb Àngel Acín, 

responsable de comunicació, qui va coordinar tots els contactes i gestions amb les 

regidories i l'alcaldia. Vull agrair la seva col·laboració a Gerard 

Garrido, regidor delegat d'Hisenda i Intervenció; José Domínguez, regidor delegat de 

Llicències, activitats i qualitat ambiental; Oriol Serratussell, regidor delegat de Medi 

Natural i Salut Pública; i Mar Sempere regidora delegada de Serveis Socials, 

Polítiques d’Inclusió i Sanitat. És necessari agrair també a l'alcaldessa del municipi, 

Laura Campos, qui a més del seu temps es va preocupar per facilitar una cronologia 

sobre els processos judicials entre l'ajuntament i LafargeHolcim. I a Pilar Abián, 
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periodista de La Veu de Montcada, per oferir una entrevista i apropar-me a la 

problemàtica des del mitjà. 

Per finalitzar amb els agraïments, gràcies al professor Vicenç Rabadán per oferir 

documentació sobre el periodisme local i a Eric Moner, company que ha facilitat 

informació sobre el periodisme local. Per acabar, gràcies a Mercè Díez per tutoritzar 

el treball, oferir ajuda i informació.  

2. Presentació del projecte 

2.1.El reportatge en el periodisme local  

2.1.1. La funció social del periodista 

Per entendre quina és la funció del professional de la comunicació a la societat primer 

cal conèixer què és el periodisme i com sorgeix. D’aquesta manera després podrem 

comprendre quin és el paper de la figura del periodista i la seva rellevància a la 

societat. 

Hi ha diversos posicionaments en el moment de fixar una data respecte als inicis del 

periodisme. Per una banda, Vladimír Hudec, qui va ser degà de la facultat de 

Periodisme de Praga, assenyala que les primeres publicacions daten de finals del s. 

XVI i principis del s. XVII. En concret a països d’Europa Occidental com Alemanya, 

Suïssa i Italià (Hudec, 1980: 11). En aquesta primera aparició dels diaris impresos 

l’edició d’aquests estava subjecta a “llicències, privilegis o patents, que concedia 

l’aristocràcia o l’església” (Hudec, 1980: 11). L’exercici periodístic era la manera en 

què la classe feudal s’assegurava el control d’aquestes activitats i on, a més, s’incloïen 

condicions pels professionals. Imprimir un diari sense cap llicència es considerava un 

acte delictiu que suposava un castic físic pels empresaris responsables de la 

publicació. 

Per contra, altres estudis situen el naixement del periodisme a Roma. En concret quan 

es van començar a publicar notícies i successos més enllà d’edictes que  recollien 

decrets o mandats. Precedit pel període de l’edat mitjana en què predomina la tradició 

oral protagonitzada pels trobadors (Menéndez, 2004: 4).  
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La burgesia va concentrar la redacció i la impressió de diaris mentre les classes altes 

mostraven un caràcter crític. La noblesa considerava el periodisme com una activitat 

perillosa pel règim social on es posicionava com a classe governant (Hudec, 1980: 

12).  

L’interès d’aquest sector burgès redactor era la problemàtica econòmica i trobaven 

que l’esfera política era un àmbit perillós, on en un primer moment no van penetrar 

massa. No va ser fins que el règim feudal resultava massa estricte amb el 

desenvolupament de producció de caràcter capitalista, que no van entrar de manera 

ofensiva a l’esfera política. Com a conseqüència els diaris necessitaven crear un mitjà 

amb informació de caràcter social i de conscienciació. Volien aconseguir aliats en la 

població per portar a terme la lluita de classes. A partir d’aquí sorgeixen noves 

necessitats polítiques, econòmiques i de caràcter ideològic per a la professió. Un 

caràcter menys lligat al poder i on eren d’interès tots els problemes de la societat 

contemporània (Hudec, 1980: 16). 

Culminant amb el Renaixement Italià, a finals del s. XIV  es produeix el naixement de 

gazzetas, on es recollien esdeveniments relacionats amb les activitats comercials. A 

Espanya es crea l’any 1641 la Gaceta semanal a Barcelona i el 1661 es funda La 

Gaceta a Madrid (Menéndez, 2004: 6). Tot i que altres estudis assenyalen que el 

periodisme actual no sorgeix fins al s. XVIII. Defensen que amb la publicació del diari 

The Daily Courant Anglaterra, el primer diari, neix el periodisme que coneixem en 

l’actualitat3. Considerant les gazzetas com a “certes formes de comunicació social per 

a difondre ideals monàrquics” (Palanco, 2009).   

L’arribada d’altres formes de comunicació no es va produir fins a principis del s.XX 

amb la introducció de la ràdio; i als anys vint amb les primeres emissions de televisió. 

Amb l’entrada de cada nou mitjà de difusió, el periodisme evoluciona adaptant-se a 

les necessitats i aplicant les noves possibilitats que ofereix cada forma (Menéndez, 

2004: 7).  

 
3 Palanco, N.M. (2009). Historia del periodismo. Contribuciones a las Ciencias Sociales. 

https://www.eumed.net/rev/cccss/06/nmpl6.htm  
 

https://www.eumed.net/rev/cccss/06/nmpl6.htm
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Presentat el caràcter històric del periodisme es pot continuar amb la definició del 

periodisme i del professional de la comunicació. El periodista Lorenzo Gomis defensa 

que definir el funcionament d’aquesta disciplina és “explicar com es forma el present 

en una societat” (Gomis, 1991: 11). El periodisme ha d’interpretar la realitat social i 

desxifrar-la per al servei d’un públic que pugui accedir a aquesta per adaptar-se, 

participar i modificar-la. El periodisme esdevé “un mètode d’interpretació successiva 

de la realitat”(Gomis, 1991: 35).  

En relació amb la interpretació de la realitat és el periodista qui ha de portar a terme 

aquesta tasca. El professional s’ha d’encarregar de l’elaboració, la redacció i la forma 

d’una realitat social que selecciona com a professional. També participa en la 

programació i l’avaluació d’aquesta producció intel·lectual que després es difon a la 

societat (Hudec, 1980: 58). 

Pel periodista polonès Ryszard Kapuściński d’aquesta definició global que es fa del 

periodista hi ha dos grans tipus de categories: els directors i els serfs. Com detalla a 

Los cínicos no sirven para este oficio (Kapuściński, 2013: 35) els directors són aquells 

que fan les regles i decideixen. No obstant això, destaca que no és necessari ser 

periodista per estar al davant de les capçaleres. Segons defensa el polonès molts 

d’aquests llocs els ocupen executius vinculats a bancs o companyies. Això ho 

relaciona amb la rendibilitat de la informació i sense posar una data concreta estableix 

que la situació del periodisme va canviar quan “el món va comprendre, no fa molt de 

temps, que la informació és un gran negoci” (Kapuściński, 2013: 35).  

La segona categoria, la dels serfs, l’ocupen els periodistes que treballen amb les 

persones, comprenent històries i fan en un sentit més estricte la tasca del professional 

de la informació. Com declara Kapuściński (2013, 38) en relació amb com fan 

periodisme els serfs “l’única manera correcta de fer el nostre treball és desapareixent, 

oblidant-nos de la nostra existència”. D’aquesta manera situa la figura del periodista 

com a individu que existeix per als altres, per a la societat, i on l’empatia és 

imprescindible per a ser un bon periodista.    

Un cop exposada la figura del professional de la comunicació a partir de la seva 

definició i l’origen del periodisme podem analitzar el paper del periodista a la societat. 
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Seguint amb el periodista polonès a Los cinco sentidos del periodista exposa que “cap 

societat moderna pot existir sense periodistes, però els periodistes no podem existir 

sense societat” (Kapuściński, 2005: 16). Per aprofundir en la relació estreta que manté 

el periodista amb la societat, declara que en la tasca periodística participen les 

persones que formen part de la notícia. Després d’escoltar les opinions dels 

protagonistes el professional elabora aquesta “obra col·lectiva” (Kapuściński, 2005: 

16).  

És a dir, la tasca periodística depèn dels altres a la mateixa vegada que la figura del 

periodista no pot existir sense la societat. Per tant, evidencia la relació tan estreta que 

guarden periodista i societat. El professional ha de respondre a les necessitats socials 

i conformar les seves peces a partir dels altres. El protagonisme d’aquests processos 

el reben ells, la societat per a la qual treballa, interpreta i ha de vetllar el periodista. 

El periodisme esdevé, a més, un paper imprescindible en les societats. A partir de la 

tasca d’aquests professionals de la informació, es registren les realitats de cada 

període històric. La informació tractada a través del periodisme es difon perquè arribi 

a un gran nombre de persones. I l’audiència percep la realitat a partir de com la 

presenten i defineixen els mitjans. Al mateix temps els mitjans prenen una posició cap 

als esdeveniments. Els periodistes, en actuar com a intèrprets dels diversos moments 

socials, terminen per “dibuixar els seus contorns i els dels esdeveniments presents i 

futurs” (Menéndez, 2004: 11).  

Segons Sabés i Verón (2006, 19), les funcions dels mitjans de comunicació a les 

societats democràtiques han estat: informar, formar i educar, i a més, entretenir i 

persuadir. Tot entenent que en una democràcia els mitjans de comunicació 

garanteixen la llibertat i el compromís. El contrari amb la utilització dels mitjans als 

estats dictatorials on aquests són eines instrumentals per exercir el seu poder i control 

social. 

Per tant, en un estat democràtic el periodista ha d’informar a la societat dels 

esdeveniments. Les societats avancen i amb aquestes el periodisme amb les noves 

realitats i escenaris socials que es produeixen. Actualment, amb la infoxicació 

informativa, és a dir, la sobrecàrrega de notícies, el periodista ha d’adquirir noves 
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competències per arribar a identificar i comprendre les històries davant l’excedent 

d’aquestes. Per tant, el paper del periodista en consonància amb les societats, es 

troba en un canvi constant en haver de fer front a nous reptes per a la disciplina i pels 

professionals.  

En conclusió, la figura del periodista coincidint amb els autors exposats ha de vetllar, 

interpretar i representar les realitats socials que es presenten complint un servei públic 

cap a la seva audiència. El periodisme a les societats democràtiques és un bé que ha 

de garantir la llibertat i el compromís amb el seu públic. El periodisme sense societat 

no pot existir i en consonància amb les seves funcions ha de treballar per aquesta.   

2.1.2. El paper del periodisme local 

Els mitjans de comunicació de caràcter local tenen “un paper clau en la representació 

del territori i l’esfera local” (Martori, 2021: 11). Aquests s’encarreguen de dinamitzar 

diàriament les notícies a pobles i ciutats a partir de donar veu als actors com entitats, 

ciutadans i associacions que formen part del territori que cobreixen. 

Històricament, durant el període que va del 1970 al 1980 la premsa local va viure uns 

anys agitats i tenien més facilitat per contrastar les versions oficials, en contraposició 

a altres. En aquests anys de finals del s. XX era més difícil per als mitjans generalistes 

contrastar dades com les fiscals, ja que amb la burocràcia i la censura era més difícils 

per aquests poder contrastar i accedir a la informació4. 

Segons Mauri, en el cas de Catalunya, des del s. XIX i amb un període d’esplendor 

durant la Segona República, Barcelona va disposar d’una premsa que era forta i plural. 

Característica dels grans capitals, disposava de diversos mitjans locals distribuïts pel 

territori5. Durant el franquisme i amb la censura, la força d’aquests mitjans va entrar 

en retrocés. No va ser fins que, coincidint amb el període d’agitació en l’àmbit del 

periodisme de proximitat a Espanya, els professionals van fer renéixer de nou els 

 
4 Pauné, M. (2021). La prensa local i el poder, més comissaris, però més transparencia. Federació D’Associacions Veïnals de 
Barcelona. https://www.favb.cat/articlescarrer/la-premsa-local-i-el-poder-m%C3%A9s-comissaris-per%C3%B2-m%C3%A9s-
transpar%C3%A8ncia 
 
5 Mauri, M. (2011). El dret a un periodismo de proximitat. Línia Nord e. Barcelona Nord. https://liniaxarxa.cat/linianord-
barcelonesnord/opinio/el-dret-a-un-periodisme-de-proximitat/ 

 

https://www.favb.cat/articlescarrer/la-premsa-local-i-el-poder-m%C3%A9s-comissaris-per%C3%B2-m%C3%A9s-transpar%C3%A8ncia
https://www.favb.cat/articlescarrer/la-premsa-local-i-el-poder-m%C3%A9s-comissaris-per%C3%B2-m%C3%A9s-transpar%C3%A8ncia
https://liniaxarxa.cat/linianord-barcelonesnord/opinio/el-dret-a-un-periodisme-de-proximitat/
https://liniaxarxa.cat/linianord-barcelonesnord/opinio/el-dret-a-un-periodisme-de-proximitat/
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mitjans locals. Aquests entenien la necessitat d’uns mitjans forts i independents per la 

difusió de notícies per al públic local i que, a més, col·laborés per enfortir una 

democràcia que en aquells moments començava de nou.  

En aquest període de reconstrucció de la democràcia, la presència de diversos factors 

i suports va contribuir a l’òptima situació dels mitjans locals. La ciutadania va entendre 

la necessitat de disposar de mitjans que cohesionessin el territori com també ho van 

considerar els ajuntaments. En aquest moment molts mitjans de proximitat tant de 

diaris, ràdio i de televisió van iniciar la seva activitat a partir del finançament col·lectiu 

i donacions i, a més, aquests es van consumir massivament6.  

Els mitjans de comunicació esdevenen “actors econòmics i socials que s’han d’adaptar 

a les dinàmiques del context i a l’evolució de l’entorn tecnològic”(Martori, 2021: 27). 

La premsa ha hagut de fer front a diversos reptes que són presents constantment amb 

l’evolució i l’adaptació d’innovacions. La tecnologia és un dels factors que repercuteix 

en els mitjans com també ho són els conflictes, l’educació, les dinàmiques a la societat 

del moment i les necessitats de caràcter informatiu. El repte tecnològic a la premsa 

local ha tingut gran rellevància en els mitjans que s’han hagut d’adaptar a les noves 

dinàmiques en l’era digital (Martori, 2021: 27). 

La premsa local esdevé un factor clau en tant que ajuda a reproduir els trets culturals 

i de caràcter identitari. Permet que aquests es mantinguin i no desapareguin amb les 

dinàmiques dels grans grups de comunicació amb una finalitat més global. Segons 

Martori (2021, 64) la importància d’aquests tipus de mitjans de proximitat radica en 

tres elements de gran rellevància com són “responsabilitat i informació, compromís 

cívic i polític i integració de la comunitat”. 

En relació amb aquests trets i proximitat amb la població local, Pilar Abián7, periodista 

de La Veu de Montcada, destaca que l’audiència “té una necessitat d’estar informada 

del que passa al seu voltant més immediat, perquè l’afecta d’una manera directa. I el 

 
6 Mauri, M. (2011). El dret a un periodismo de proximitat. Línia Nord e. Barcelona Nord. https://liniaxarxa.cat/linianord-
barcelonesnord/opinio/el-dret-a-un-periodisme-de-proximitat/ 
 
7 Entrevista personal realitzada el 21/04/2022. 

https://liniaxarxa.cat/linianord-barcelonesnord/opinio/el-dret-a-un-periodisme-de-proximitat/
https://liniaxarxa.cat/linianord-barcelonesnord/opinio/el-dret-a-un-periodisme-de-proximitat/
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periodisme local ha d’existir i des de la professionalitat”. A més, la informació publicada 

ha de ser contrastada, verificada i respectant la pluralitat. 

Abián i Martori coincideixen en com ha de ser la informació. Martori (2021, 66), a més, 

considera que hi ha tres aspectes que el públic local valora per sobre de la resta i 

espera trobar. En primer lloc, el rigor i la defensa d’una informació sense 

manipulacions és imprescindible per a la ciutadania; en segona posició, el públic 

valora la pluralitat de veus i de posicions; i, per últim, els consumidors d’aquests 

mitjans esperen que hi hagi cura envers la comunitat. També afegeix que en el cas 

del local, els lectors valoren la qualitat de les informacions i el tractament de les 

notícies per sobre de la rapidesa i la immediatesa. Ens trobem davant d’una població 

que en els seus mitjans locals espera trobar les pràctiques del bon periodisme, però 

on també demana en especial que hi hagi cura amb les informacions i la població.   

En l’estudi de Martori es confirma l’ús a la premsa local de les noves tecnologies i dels 

formats i narratives que apareixen amb l’era digital. No obstant això, aquest 

desenvolupament no es considera satisfactori a causa de la rendibilitat de les 

publicacions en línia i la desconfiança d’algunes parts per apostar pels espais digitals. 

També fa al·lusió a la necessitat d’un model de negoci clar en l’adaptació als espais 

digitals. L’escassetat de personal i de recursos econòmics dificulta l’ús de les 

tecnologies de manera òptima. Martori (2021, 153) conclou que la premsa de 

proximitat es troba en un moment incipient del transmèdia on encara queden 

possibilitats per explorar. Defineix les xarxes d’aquests mitjans com un repositori de 

les notícies tradicionals, on s’inclou text i imatge. Però on calen noves estratègies 

multimèdia. 

En conclusió, el periodisme local esdevé un mitjà que garanteix la identitat de cada 

població i del territori que cobreix. A més, és un tipus de mitjà molt sol·licitat per la 

seva audiència i que en un primer gràcies a aquesta va poder recuperar-se després 

del règim franquista. El paper d’aquests periodistes s’ha d’adaptar als canvis i les 

realitats socials del moment. Els seus usuaris demanen un periodisme de qualitat, on 

la immediatesa no té tant de pes com en els mitjans generalistes i, per tant, 

afavoreixen al clima d’un bon periodisme. A aquestes pràctiques que reclamen els 
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seus usuaris s’han d’afegir en l’actualitat les innovacions tecnològiques que es troben 

encara en una fase inicial, però on cal adaptar-se, ja que l’entorn digital garanteixen 

la continuïtat d’aquests mitjans.  

2.1.3. El gènere del reportatge 

Segons Sabés i Verón (2006, 40) els gèneres periodístics són manifestacions i 

modalitats de la creació lingüística. Estableixen unes estructures en la difusió de 

notícies i opinions als mitjans de comunicació per classificar els diferents tipus de 

missatges. A més, esdevenen instruments per presentar la informació o l’opinió a partir 

de cada necessitat. Segons el format que s’empri la notícia ocuparà un 

desenvolupament i un valor major o menor (Sabés i Verón, 2006: 40). Hi ha diverses 

classificacions pel que fa a com es poden dividir els gèneres, a La eficacia de lo 

sencillo: Introducción a la práctica del periodismo els autors Fernando Sabés i José 

Juan Verón estableixen tres tipus: informatius, interpretatius i híbrids.  

En primer lloc, els informatius tenen la finalitat de donar la informació a l’audiència 

sense mostrar ni l’opinió ni la interpretació del periodista. Són narratius i descriptius. 

Formen part dels informatius la notícia, l’entrevista i el reportatge. En segon lloc, els 

gèneres interpretatius són aquells que exposen opinions argumentades per part del 

periodista, i on es pot percebre en alguns casos la línia editorial del mitjà de 

comunicació. En aquesta classificació es troben les cartes al director, l’editorial, els 

comentaris d’actualitat, articles de fons i la tribuna lliure. Finalment, es troben els 

gèneres híbrids que presenten i combinen informació i opinió. Entre aquests trobem 

la crònica, el reportatge interpretatiu i la crítica (Sabés i Verón, 2006: 39).  

El gènere del reportatge combina la narració amb la descripció i, a més, pot incloure 

uns altres gèneres dintre de la seva estructura com, per exemple, l’entrevista. Aquest 

pot introduir gran varietat de fonts i exposar els antecedents dels fets. El reportatge es 

pot explicar com a una ampliació en el sentit estricte de la notícia, on es troba present 

un treball d’investigació ampli. La profunditat del gènere permet fer una anàlisi àmplia 

interpretant la informació. Tanmateix, el reportatge pot presentar un llenguatge literari 

i un estil més lliure, tot i que, ha de ser coherent i mantenir un to informatiu (Sabés i 
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Verón, 2006: 33). Encara que es fan servir enunciats i paràgrafs simples, la narració 

esdevé una combinació del llenguatge informatiu i expressiu (Moreno, 2000: 179).  

En relació amb el seu caràcter informatiu ha de contenir “una profunda investigació 

documental, observacions de camp i entrevistes”(Moreno, 2000: 179). A més, aquest 

és el gènere més extens, ja que fa una interpretació dels fets on queda reflectida 

l’experiència del periodista que hi ha darrere de la peça periodística.  

La seva temàtica pot presentar temes que no siguin de l’actualitat immediata del 

moment, però que corresponguin a una actualitat que es mantingui en el temps sense 

estar supeditada al que marca l’agenda mediàtica. Per una altra banda, a causa del 

seu caràcter més lliure, poden incloure més recursos expressius dels mitjans i, en 

relació amb això, emprar noves tècniques narratives.  

L’estructura del reportatge ha de començar per una entrada o presentació del que es 

vol informar que captivi al lector a continuar llegint; després al cos s’ha de tractar i 

interpretar la informació que mantingui l’atenció i es poden incloure diàlegs o detalls 

de caràcter més anecdòtics en referència als protagonistes; i, per últim, la importància 

del tancament del reportatge que ha de recollir la idea amb una sentència contundent 

(Moreno, 2000: 179).  

En conclusió, el reportatge permet tractar temes de manera profunda i que siguin 

d’interès pels lectors. A partir de la notícia d’un fet concret és possible desenvolupar 

una peça periodística de gran qualitat. Pels periodistes, el reportatge esdevé un 

gènere atractiu i oportú per a temes que poden ser denunciables a la societat.  

2.2. Antecedents  

2.2.1. Conflicte del veïnatge 

L’origen de la cimentera LafargeHolcim, ubicada a la sortida nord de Barcelona, data 

del 1917. Aquesta gran infraestructura grisenca pertanyia a Asland, l’antiga Compañía 

General de Asfaltos y Portland. L’empresa va ser fundada el juliol de 1901 a Barcelona 

per l’industrial i polític Eusebi Güell i Bacigalupi qui, a més, ostentava el títol de comte 

de Güell que li va atorgar Alfons XIII.  
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La companyia va posar en marxa la primera fàbrica el 1904 situada a Castellar de 

n’Hug. En uns anys la seva producció va augmentar, i per aquest motiu van haver 

d’expandir Asland i traslladar les seves instal·lacions a un territori més apropiat. 

Montcada i Reixac va ser l’indret seleccionat per a la construcció d’una segona fàbrica. 

El municipi presentava característiques favorables com la seva proximitat amb 

Barcelona, una bona xarxa de comunicacions i el Turó de Montcada que ofereix 

matèries primeres. En concret, la cimentera es troba al camí de la C-17 i a 120 metres 

del barri de Can Sant Joan. 

Després de la compra dels terrenys el 1916, la companyia va demanar l’autorització 

per poder fabricar ciment. Progressivament i amb l’ampliació dels terrenys, Asland va 

haver d’augmentar la plantilla i es van crear colònies pels treballadors de la cimentera: 

habitatges Borgunó, colònia Asland i habitatges Baró Güell. Amb la cimentera Asland 

es va iniciar la industrialització a Montcada i Reixac, però també va suposar l’activació 

de la vida social al municipi8. 

L’any 1989 la companyia de construcció Lafarge Coppé, que havia estat un dels socis 

d’Asland, va comprar la cimentera. Aquesta companyia francesa havia estat creada el 

1833 per Joseph-Auguste Pavin de Lafarge. A partir d’aquest moment la cimentera es 

va anomenar “Lafarge Asland”. El gener de 2007 la companyia va canviar el nom per 

“Lafarge Cementos”, al·legant que d’aquesta manera s’indicava i es posava èmfasis a 

la seva activitat d’elaboració de ciment9. 

En aquesta cimentera centenària els canvis han sigut constants. El juliol de 2015 amb 

la fusió entre Lafarge i la multinacional suïssa Holcim, dedicada als materials de 

construcció, es va posar el seu nom actual, “LafargeHolcim”10.  

El conflicte actual entre els veïns i la cimentera per la crema de residus en substitució 

dels combustibles fòssils, es va iniciar el 2006. Però la confrontació entre la ciutadania 

i l’empresa es remunta a l’any 1975. En aquesta data es va organitzar una 

manifestació que va començar des del barri de Can Sant Joan fins a la LafargeHolcim. 

 
8 Fàbrica de ciments Asland. (2021, 4 d’octubre). Ajuntament de Montcada I Reixac. 

https://www.montcada.cat/patrimoni/conjunts-arquitectonics/fabrica-de-ciments-asland.html 
9 LaVeu. (2007, gener). Asland canvia de nom. https://laveu.cat/IMAGES_2/veu-294.pdf 
10 Lafargeholcim Ltd. (s.f.). Historias de la empresa. https://historiadelaempresa.com/lafargeholcim-ltd 
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Els veïns van caminar per la carretera nacional produint embussos (Gómez, Conejero, 

2017: 272). En aquest cas les mobilitzacions van suposar els primers contactes entre 

l’empresa i els nous governs democràtics, que arribaven als ajuntaments amb la 

transició. A més, es van instal·lar els primers filtres de la planta.  

Pel que fa al conflicte actual, a finals de l’any 2006 l’Agència Catalana de l’Aigua va 

signar un acord amb l’Agrupació de Fabricants de Ciments. S’establia que les 

cimenteres de Catalunya podien substituir la crema de combustibles fòssils per 

biomassa (Gómez, Conejero, 2017: 273). Aquest procés que suposa la crema de 

residus és anomenat “valorització” per part d’aquestes indústries. La proposta es 

presentava i venia com a una alternativa per combatre el canvi climàtic i fer servir 

materials més sostenibles. Perquè les cimenteres comencessin amb aquest canvi 

primer s’havien d’adaptar. Davant d’aquesta primera notícia de 2006 l’Associació de 

Veïns de Can Sant Joan, barri més pròxim a la cimentera, va mostrar el seu rebuig. 

Mentre l’alcalde socialista César Arrizabalaga negava que la cimentera cremés 

residus11.  

La lluita ferma dels veïns per fer front a la crema de residus no va ser la primera envers 

aquesta activitat. L’any 1999 amb les mobilitzacions socials de Montcada i Reixac i 

Ripollet, es va tancar una incineradora que hi havia al polígon de La Ferrerria. En el 

seu lloc es va instal·lar l’Ecoparc de Montcada i Reixac per a la gestió de residus i el 

reciclatge urbà. A més, amb motiu d’aquesta incineradora, l’any 1999 des de 

l’ajuntament van signar una moció on s’instava al consistori que no s’autoritzés la 

incineració de residus a l’Asland en un futur. També es demanava que la Generalitat 

no inclogués la incineració de residus a les plantes de ciment. I, per últim, es 

demanava al Parlament de Catalunya que accelerés el procés de prohibició de la 

incineració dels residus (Gómez, Conejero, 2017: 270). No obstant això, des d’aquell 

anunci a finals de 2006, la planta va començar amb la crema de residus el juny de 

2010.  

Paral·lelament, el 7 de novembre de 2007 es funda la Plataforma Antiincineració. A 

partir del suport d’un total de 20 entitats del municipi, aquesta neix per “la necessitat 

 
11 Díaz, S. (Desembre, 2006). L’ACA defensa l’ús de llots de depuradora a les cimenteres. La Veu de Montcada. ADN, p. 8. 
https://laveu.cat/IMAGES_2/veu-293.pdf 
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d’ampliar el nombre de persones i entitats, que s’oposin a la incineració de residus” 

(Gómez, Conejero, 2017: 276). El 31 de gener de 2008 es va fer la primera 

manifestació, organitzada per l’Associació de Veïns es denunciava la crema de llots 

de depuradora, de la incineració de residus. En aquest mateix any la Generalitat els 

atorga l’Autorització Ambiental Integrada (AAI), tot i que s’estableix una moratòria de 

18 mesos perquè la cimentera adaptés les seves instal·lacions.  

La primera denuncia sobre el conflicte actual es va presentar el 2008. Un total de 31 

associacions pertanyents a Montcada i Reixac van presentar una denúncia penal a la 

Fiscalia de medi ambient contra LafargeHolcim. Tot i que, en aquell mateix any 

l’associació ja havia anunciat prèviament que prendrien la via judicial si era necessari 

per evitar la valorització.  

Una altra demanda dels veïns era la falta d’acció per part de l’equip de govern envers 

la problemàtica. L’any 2008 un total de 33 entitats de Montcada i Reixac presenten 

una querella a la Fiscalia de Medi Ambient, en contra de l’activitat contaminant de la 

cimentera. Per aquest motiu, l’exalcalde socialista César Arrizabalaga i Eva Gonzalo 

van ser citats a declarar l’any 201112. Els dos socialistes van ser investigats per la 

Fiscalia de prevaricació mediambiental per omissió. Però, finalment, la querella no va 

prosperar i va ser desestimada l’any 2013. 

L’any 2015, l’entrada al govern d’En Comú Podem (ECP), Esquerra Republicana de 

Catalunya (ERC) i Iniciativa per Catalunya Verds-Esquerra Unida i Alternativa (ICV-

EUiA) va suposar un canvi de rumb en el conflicte amb la cimentera. Aquest nou equip 

de govern va ser el primer a unir-se als litigis judicials l’any 2016. L’alcaldessa Laura 

Campos13 declara que “fa anys que ho portàvem en els nostres programes electorals. 

I un cop vam entrar a governar doncs per coherència amb el que havíem estat dient 

tants anys ens vam sumar als litigis i als contenciosos”. 

Fins a l’actualitat s’han produït trobades i xerrades per parlar de la incineració, sobretot 

per part de la Plataforma Antiincineració. El lema “no a la incineració” per part de 

 
12 Abián, P. (2 de febrer, 2011).  L’exalcalde i la regidora de Medi Ambient, cridats a declarar en relació a la contaminación de 
Lafarge. La Veu de Montcada. https://www.laveu.cat/noticies.cfm/id/16502/l_exalcalde-regidora-medi-ambient-cridats-declarar-
relacio-contaminacio-lafarge.htm 
 
13 Entrevista personal realitzada el 16/05/2022. 

https://www.laveu.cat/noticies.cfm/id/16502/l_exalcalde-regidora-medi-ambient-cridats-declarar-relacio-contaminacio-lafarge.htm
https://www.laveu.cat/noticies.cfm/id/16502/l_exalcalde-regidora-medi-ambient-cridats-declarar-relacio-contaminacio-lafarge.htm
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l’entitat s’ha establert amb força. Com a mostra del caràcter combatiu de l’AVV de Can 

Sant Joan, veiem com el barri es revesteix amb pancartes que denuncien l’activitat de 

la cimentera.  

 

Pancarta del barri de Can Sant Joan. Fotografia d’elaboració pròpia. 

 

No obstant això, també s’han organitzat ponències per part de la Generalitat i de la 

cimentera per defensar la seva activitat. Un exemple és la celebrada el 19 d’abril de 

2010 abans que s’iniciés la valorització de residus. En aquesta Jornada Ambiental 

organitzada per la Fundació Laboral del Ciment i el Medi Ambient (CEMA) va estar 

present Maria Comellas, la directora general de Qualitat Ambiental d’aquell moment14. 

Durant la ponència van defensar la valorització com a procés per reduir les emissions 

de CO₂.  

Des de l’any 2007 amb la primera denúncia de l’Associació de Veïns s’ha portat a 

terme un llarg litigi judicial que encara continua obert. La resolució que permetia a 

LafargeHolcim incloure el procés de crema de residus data del 28 d’abril de 2008. 

Contra aquesta, l’Associació de Veïns va presentar un recurs contenciós administratiu 

l’any 2009. La sentència d’aquest procés es va dictaminar el 2013, on es declarava 

 
14 Abián, P. (Abril, 2010). Els informes de la Generalitat i de Lafarge neguen que hi hagi afectacions a la salut. La Veu de 

Montcada. https://laveu.cat/IMAGES_2/La%20Veu%20357%20web.pdf 

 

https://laveu.cat/IMAGES_2/La%20Veu%20357%20web.pdf
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nul·la la llicència de 2008. S’exposava que la declaració d’impacte ambiental no es va 

publicar prèviament, ni tampoc va respectar el període d’informació pública. 

El novembre de 2015 es va fer una nova resolució atorgant l’AAI a LafargeHolcim; i el 

desembre d’aquell mateix any es van incloure canvis no substancials en aquesta. No 

obstant això, aquesta nova resolució incorporava canvis a la llicència de 2008 

declarada nul·la. Per aquest motiu l’Ajuntament de Montcada i Reixac interposa un 

recurs contenciós-administratiu el 2016. La sentència d’aquesta data del 2019, i 

encara que la Generalitat i LafargeHolcim van intentar recórrer, el Tribunal Suprem no 

va admetre el recurs de cassació.  

Mitjançant una nova resolució de 2017, la Generalitat va renovar l’AAI, però 

l’ajuntament va recórrer i aquesta llicència es va declarar nul·la de ple dret l’any 2017. 

Per tant, les sentències sobre l’autorització de 2015 i la posterior renovació el 2017 

van ser favorables a l’ajuntament. Actualment, s’està a l’espera de si  la sentència 

dictaminada pel Tribunal Superior de Justícia de Catalunya (TSJC), que va interposar 

l’Associació de Veïns de Can Sant Joan contra la Generalitat i LafargeHolcim, és 

ferma.  

En conclusió, observem que el conflicte està molt arrelat en el barri des de la dècada 

dels 70. Tot i que el conflicte present data del 2006, amb el conveni signat entre 

l'Agència Catalana de l'Aigua i l'Agrupació de Fabricants de Ciments per poder fer 

servir biomassa. Aquest va suposar el rebuig, la preocupació i el malestar de la 

ciutadania després d'haver tancat la incineradora de La Ferreria després d'una llarga 

lluita. La seva implantació el 2010 i els posteriors litigis judicials estableixen una 

relació convulsa entre els partidaris i detractors de la cimentera LafargeHolcim. 

2.2.2. Ecosistema de mitjans locals 

La situació dels mitjans de comunicació al municipi de Montcada i Reixac és un cas 

particular. Trobem un clar monopoli de la cobertura d’informació local per part de La 

Veu de Montcada. L’origen del mitjà es remunta a l’any 1986, quan l’Ajuntament de 

Montcada i Reixac va crear l’emissora local Montcada Ràdio, una ràdio pública pels 

estudiants de periodisme i aficionats. Anys més tard, el consorci va encarregar a 

aquests treballadors de la ràdio local el 1991 que s’encarreguessin del butlletí 
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municipal. Així va ser com el juliol de 1992 va sortir el primer número de La Veu de 

Montcada en blanc i negre. A l’any de les Olimpíades a Barcelona, també es va crear 

l’anomenat Montcada Comunicació, l’Organisme Autònom d’Informació Local del 

municipi. Aquest organisme jurídic compta amb un Consell d’Administració que 

s’encarrega de vetllar per un mitjà independent i plural15. La introducció al digital es va 

produir l’any 2008. La Veu de Montcada és un mitjà consolidat dintre del municipi, i 

això ha afavorit que no hi hagi competència per part de mitjans de caràcter privat16. 

Actualment, la publicació quinzenal distribueix 8.000 exemplars entre la  ciutadania de 

forma gratuïta. Tot i que la seva major aposta és la versió del diari en digital on arriben 

a més dels 10.000 visitants al mes17.  

Al municipi del Vallès Occidental hi ha altres apostes alternatives com Les Altres Veus, 

un col·lectiu que es presenta a la seva web com a mitjà “amb la voluntat d’omplir el 

buit comunicatiu” 18 que hi ha al municipi. Aquest portal es va fundar l’any 2012 i 

defensa un periodisme cap a la transformació de la societat a partir de la cobertura de 

les lluites presents al municipi. La seva activitat destaca a les xarxes socials on no és 

tan periòdic com La Veu de Montcada, però on trobem vídeos. Per exemple, d’una 

fumera que surt de la xemeneia de LafargeHolcim. Amb petits vídeos i textos 

acompanyen la notícia. A més, en presentar-se com a col·lectiu més que com a 

periodistes, i la seva comunicació envers la ciutadania podríem entendre que es tracta 

més d’un canal de comunicació i no d’un mitjà.    

Un altre mitjà, a més de La Veu de Montcada, és Temps Afegit. Aquest es publica en 

digital i esdevé l’únic de caràcter temàtic que trobem al municipi. Aquesta proposta va 

ser creada l’any 2015 i s’encarrega de la cobertura esportiva al municipi19. No obstant 

això, aquest no esdevé una competència directa pel mitjà hegemònic del municipi, La 

Veu de Montcada. Ambdós s’encarreguen de nínxols de mercat diferents. Un estableix 

una cobertura de la informació local en general i l’altra de les notícies de caràcter 

esportiu.   

 
15 Abián, P. (Abril, 2017). Ja hem arribat als 500. La Veu. Lloc web: https://laveu.cat/IMAGES_2/c-fakepath-la-veu-500.pdf 
16 Abián, P. (Abril, 2017). Ja hem arribat als 500. La Veu. Lloc web: https://laveu.cat/IMAGES_2/c-fakepath-la-veu-500.pdf 
17 Ajuntament Montcada i Reixac. La Veu. Lloc web: https://www.montcada.cat/actualitat/la-veu/ 
18 Les Altres Veus. Lloc web: https://lesaltresveusmontcada.wordpress.com/about/ 
19 Temps Afegit. Els partits no s’acaben fins que s’analitzen. Lloc web: https://www.tempsafegit.com/qui-som/ 
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Hi ha altres propostes de mitjans privats que s’han establert a Montcada i Reixac, però 

que no han aconseguit consolidar-se amb una competència com és la del mitjà local 

predominant. Algunes d’aquestes propostes han estat: Mírame Montcada i A Fons 

Vallès. Mitjans que van començant donant la cobertura de Montcada i Reixac, però 

que finalment no van continuar.  

En el primer cas, Mírame Montcada es presentava com a punt de referència per al 

municipi l’any 2008. No obstant això, la revista va estar al municipi fins al 201020. 

Respecte al diari comarcal A Fons Vallès, fundat per Ediciones Cerdanyola S.L., feia 

cobertura de Ripollet, Sant Cugat, Cerdanyola i Montcada i Reixac el desembre de 

200221. Però actualment només cobreix els municipis de Cerdanyola i Ripollet.  

Per una altra banda, tenint en compte el conflicte tractat amb la cimentera 

LafargeHolcim cal destacar La Hoja Informativa. Aquesta publicació va començar a 

publicar-se el desembre de 1966 com a butlletí de l’Agrupació de Veïns de Can Sant 

Joan. I el 1989 va continuar com a revista del barri i era repartida pels socis de 

l’Agrupació de Veïns (Agrupació de veïns Can Sant Joan, 2012: 23). L’última 

publicació data del desembre de 201722. La Hoja Informativa esdevenia un canal 

d’informació per als veïns de Can Sant Joan. En aquesta es recollien les diferents 

actes, festes i lluites que es portaven a terme al barri. Per exemple, en el cas del 

conflicte amb LafargeHolcim trobem que informaven sobre els nous passos que 

prenien per denunciar la crema de residus, i on defensen de forma ferma el “no a la 

incineració”. Aquesta publicació suposava un altaveu per als veïns del barri, més que 

un mitjà de comunicació. 

Després d’aquest repàs sobre l’ecosistema de mitjans o canals de comunicació 

trobem que hi ha una manca de varietat de fonts en la cobertura del municipi. La 

consolidació de La Veu de Montcada al municipi  fa que altres propostes no hagin 

aconseguit establir-se com a competència. 

 
20 Martínez, P. (19 julio, 2008). Bienvenidos a la nueva web de MontcadaMírame. Lloc web: 
http://montcadamirame.blogspot.com/2008/07/bienvenidos-la-nueva-web-de-montcada.html?m=0 
21 Ajuntament de Ripollet. (16 desembre, 2002). A Fons Vallès, nou diari de Ripollet. Lloc web: 
https://www.ripollet.cat/actualitat/noticies/1627  
22 Grau, L. (29 d’octubre, 2021). ‘Hoja Informativa’ ja es pot consultar en línea al dipòsit digital Trecadís. La Veu de Montcada I 
Reixac. https://www.laveu.cat/cultura.cfm/id/603832/-hoja-informativa-ja-es-pot-consultar-linia-diposit-digital-trencadis.htm 
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També observem que La Veu de Montcada és l’únic mitjà del municipi que ha estat 

present des de l’inici del conflicte entre els veïns i LafargeHolcim l’any 2006 fins a 

l’actualitat. La resta han tingut una presència breu en la cobertura de l’actualitat al 

municipi o no són mitjans de comunicació, sinó canals d’informació. Per tant, aquest 

esdevé l’únic mitjà local que ha fet una cobertura total durant l’evolució del conflicte. 

A partir de l’anàlisi de La Veu de Montcada entre el període que va del 2006 al 2022, 

podem avaluar el canvi en les narratives, esdeveniments i preocupacions presents al 

llarg dels anys. 

2.2.3. El tractament del tema per part de la premsa local: La Veu de 

Montcada 

Per analitzar una problemàtica que porta 17 anys present al municipi de Montcada i 

Reixac, el diari per excel·lència de la localitat és un reflex de com han anat 

evolucionant. En aquest es presenten les narratives, els posicionaments polítics i les 

preocupacions dels implicats. A partir de l’anàlisi quantitativa de la versió en paper de 

La Veu de Montcada des de 2006 a 2022 s’enumeren el nombre de publicacions i 

dintre d’aquestes les notícies en què LafargeHolcim o el conflicte ha estat present. Es 

tenen en compte els articles en què s’informa de diversos aspectes: 

- Casos d’incidents a la instal·lació cimentera 

- Xerrades, protestes o al·legacions per les parts implicades 

- Processos legals  

- Actes o entitats locals que LafargeHolcim ha patrocinat  

- Discursos al govern municipal i entre els partits polítics 

- Millores tècniques en la cimentera 

- Informes i informacions relacionades amb comunicats de la Generalitat o 

l’empresa LafargeHolcim 

- Notícies sobre la Plataforma Antiincineració 

- El Turó de Montcada 

- Editorials publicades per La Veu de Montcada 

- Altres assumptes 
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S’entenen com a notícies totes aquelles que tenen un desenvolupament dintre de la 

publicació en paper i no només un breu comunicat. I es contemplen també totes 

aquelles en què la cimentera és mencionada tant pel conflicte, patrocinis a entitats; i 

activitats celebrades.  

A partir de comptabilitzar el nombre de notícies i publicacions es pot analitzar els 

moments més rellevants en el conflicte. A més, a partir d’una comparativa entre 

l’anàlisi total i una taula amb el tipus de notícies tractades podem relacionar les dades. 

Hi ha anys en què la problemàtica ha estat més present per novetats en els litigis 

judicials. Però també hi ha moments en els quals altres assumptes relacionats amb 

LafargeHolcim han format part de l’actualitat del municipi. Per exemple, la 

contaminació acústica o l’extracció de matèries primeres al Turó de Montcada. 

L’anàlisi s’ha elaborat a partir dels números publicats a l’hemeroteca de laveu.cat des 

de l’any 2006 fins a la primera quinzena de maig del 2022. 

 

El gràfic no presenta una linealitat, sinó que hi ha certes dates en què és un concentra 

un major nombre de notícies. Per tant, trobem períodes en què la narrativa al voltant 

de la cimentera va estar més present. Destaquen per sobre de la resta els anys de 

2008 i 2011. El 2013 i 2014 també són importants en el gràfic, les xifres quasi arriben 

a 30 publicacions. 
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Es pot veure, que tot i que la resta d’anys no arriben a xifres tan elevades, els números 

de diaris es mantenen entre els 10 i 15 amb algunes excepcions com la de 2019. En 

la majoria de casos les notícies superen o arriben a doblar amb gran mesura el nombre 

de diaris publicats. Això mostra que en les diferents edicions es van publicar diversos 

articles sobre diferents aspectes o postures.  

Amb el present gràfic podem confirmar que des de La Veu de Montcada s’ha donat 

una cobertura notòria, pel que fa al nombre de publicacions i diaris durant aquest 

període analitzat. A partir dels punts que destaquen podem identificar els anys en què 

s’han produït els esdeveniments més notoris del conflicte. A més, veiem que en 

comparació amb els seus inicis, a partir del 2019 el nombre de publicacions i potser 

de novetats en la lluita han descendit.  

Per poder analitzar en més profunditat l’anàlisi hem de conèixer les temàtiques que 

predominaven en cada període. Per portar a terme aquesta classificació, els anys es 

dividiran en 3 etapes. D’aquesta manera és més fàcil analitzar aquest punt, ja que la 

llargada del conflicte és considerable. La primera etapa va del 2006 al 2011 inclòs; el 

segon de 2012 a 2017; i el tercer de 2018 a 2022. La classificació de les temàtiques 

són les exposades a l’inici d’aquest apartat. 
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Primera etapa (2006-2011) 

 

Coincidint amb l’anterior gràfic destaquen els anys de 2008 i 2010. A partir d’aquesta 

taula veiem que en el cas de 2008 s’organitzen més xerrades i protestes. Durant el 

2010 predominen les informacions o comunicats de la Generalitat o Lafarge; les 

accions i protestes; i les comunicacions de la Plataforma Antiincineració. El volum de 

notícies en aquests dos anys no és una casualitat.  

L’any 2008 s’aprova la resolució que permet a LafargeHolcim la crema de residus com 

a combustibles substituint els d’origen fòssil i la moratòria de 18 mesos perquè la 

cimentera adapti les instal·lacions. Coincidint amb això es porta a terme la primera 

demanda per part de l’AVV de Veïns a la cimentera i es produeixen les primeres 

manifestacions. Per tant, en aquest any la lluita començava juntament amb aquest nou 

procés per obtenir combustible. Aquests fets van estar presents en gran part de les 

publicacions. 

Anàlisi per temàtiques La Veu de Montcada 

Tipus de notícia 2006 2007 2008 2009 2010 2011 Total 

Incidents 1 2 1 1  1 6 

Accions, protestes i activitats  3 8 2 6 1 20 

Processos legals   2 1 1 5 9 

Patrocini 2 1 4 2 4 2 15 

Política ajuntament i partits 1 3 3 2 4 3 16 

Millores tècniques 1 2 1 1  1 6 

Generalitat o LafargeHolcim 1  5 4 5 5 21 

Plataforma Antiincineració/ 

Veïns 

3 4 5  5 3 21 

Turó  2 1 3 2  8 

Editorials  1 2 1 2  4 

Altres 1 2 2 3 3 2 13 

Total 10 20 34 20 32 23 139 
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Hi ha un esdeveniment que destaca per sobre de la resta durant el 2010: l’inici de la 

crema de residus. És un any convuls, ja que abans de la seva aprovació es produeixen 

diverses xerrades amb Francesc Baltasar, exconseller de Medi Ambient. Aquestes 

trobades es fan després que l’exalcalde Cèsar Arrizabalaga demanés des de 2008 

una xerrada sobre el que anomenaven “valorització”. Per tant, amb l’aplicació del nou 

procés el tema va estar en l’actualitat de Montcada i Reixac durant el 2010.  

No obstant això, la resta d’anys també presenten un tractament elevat del tema. En 

aquest primer període analitzat un total de 9 notícies parlen sobre processos legals. 

Entre aquests processos es troba la querella que el 2011 l’AVV de Can Sant Joan va 

interposar a César Arrizabalaga i Eva Gonzalo, antiga regidora de Medi Ambient, per 

prevaricació. No obstant això, el 2013 aquesta va ser desestimada. 

Destaca el gran nombre de notícies sobre protestes, comunicats de la Generalitat o 

LafargeHolcim i de la Plataforma Antiincineració. Hi ha temàtiques com la del Turó que 

arriben a 8 notícies en aquest cas. També veiem que 15 notícies parlen del patrocini i 

subvencions que fa la planta i en altres 15 articles es tracta el posicionament i 

comunicats de l’ajuntament.  

També cal afegir que el conveni entre la Generalitat i l'Agrupació de Fabricants 

de Ciments es publica a La Veu de Montcada a l’última edició de 2006. Per tant, en 

aquest any encara no es reflecteix massa el conflicte, perquè just s’inicia a finals d’any. 

Tot i que en l’edició de desembre els veïns ja mostren el seu rebuig a la crema de 

residus. 

En conclusió, durant el primer període trobem un gran nombre de notícies, que 

coincideixen amb els primers moviments de la lluita que va començar el 2006. Els 

processos legals i el nombre de protestes són un indicador dels anys més convulsos 

en el conflicte. 
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Segona etapa (2012-2017) 

Anàlisi per temàtiques La Veu de Montcada 

Tipus de notícia 2012 2013 2014 2015 2016 2017 Total 

Incidents  2 2 1 2 2 9 

Accions, protestes i activitats  1 5 2 3 1 12 

Processos legals 1 3 3 1 2  10 

Patrocini  3 4 4 3 1 15 

Política ajuntament i partits 3 3 2 4 2 1 15 

Millores tècniques       0 

Generalitat o LafargeHolcim  6 3 3 1 3 16 

Plataforma Antiincineració/ 

Veïns 

3 5 3 5 1 2 18 

Turó   1   1 2 

Editorials  1  1  1 7 

Altres 1 3 4 1 1 4 11 

Total 8 27 27 22 15 16 115 

 

L’anàlisi de la segona etapa inclou del 2012 al 2017. En aquest període destaquen per 

sobre de la resta dos anys: el 2013 i el 2014. Els processos són notoris. Durant el 

2013 va sortir la sentència sobre el recurs contenciós que havia presentat l’AVV de 

Can Sant Joan contra la resolució de 2008 i que atorgava la llicència a LafargeHolcim. 

L’autorització es va declarar nul·la i la Generalitat va fer modificacions no substancials 

sobre la llicència de 2008 per corregir el primer tràmit. Aquesta va ser l’actualitat del 

2013 i, per tant, trobem un nombre més elevat en les comunicacions per part de 

l’empresa i la Generalitat. També es va desestimar la querella interposada a 

l’exalcalde i l’exregidora de Medi Ambient.  

Per una altra banda, en el context de 2014 es reobre el cas sobre la querella a 

l’exalcalde i la Plataforma Antiincineració recapta diners per pagar als advocats i 

procuradors que donen suport en el conflicte. Trobem, a més, que en el 2015 aquesta 

cobertura també és elevada. Durant el 2015 surt la sentència del Tribunal Suprem 
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(TS) que confirma que les modificacions de l’any 2013 són nul·les. També destaca el 

canvi de govern de 2015, el qual dona suport als veïns de Can Sant Joan. Amb 

l’entrada d’ICV-EUiA, ERC i Círculo Montcada es reobre el debat envers 

LafargeHolcim.  

Respecte a la temàtica sobre millores tècniques aquestes no es presenten durant 

aquest període al diari. Tot i que trobem 9 casos en què s’informa sobre incidents. 

Aquests en la seva majoria són sobre episodis d’emissions de pols. En contraposició 

a l’etapa anterior, l’extracció del Turó no rep una gran cobertura. 

En conclusió, observem que la cobertura sobre LafargeHolcim és elevada en les seves 

diverses vessants tant pel que fa al patrocini com processos legals o socials. No és 

un període que compti amb tantes publicacions com l’anterior. Els processos legals 

amb la tramitació de les Autoritzacions Ambientals Integrades (AAI) i l’arribada de les 

primeres sentències favorables a l’AVV de Can Sant Joan, conformen el debat 

d’aquesta etapa.  

Tercera etapa (2018-2022) 

Anàlisi per temàtiques La Veu de Montcada 

Tipus de notícia 2018 2019 2020 2021 2022 Total 

Incidents 3  1   4 

Accions, protestes i activitats 1  2 1 2 7 

Processos legals 4  3 6 1 14 

Patrocini 1   2 1 4 

Política ajuntament i partits 1 2 1  1 5 

Millores tècniques    1  1 

Generalitat o LafargeHolcim   1  1 2 

Plataforma Antiincineració/ Veïns 1 1 2  2 6 

Turó 2 1    2 

Editorials   1   1 

Altres 1 1 1   3 

Total 14 5 12 10 8 49 
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En l’últim període analitzat la cobertura de les temàtiques que engloben LafargeHolcim 

experimenten una considerable baixada. En aquesta etapa s’han analitzat 5 anys i no 

6 com en el cas dels dos anteriors; i l’últim any 2022 s’ha analitzat quasi fins a la meitat 

de l’any. Tot i això, la mitjana de publicacions dels anys complets analitzats s’allunyen 

de les xifres dels períodes anteriors. 

Entre aquests anys destaca el 2018, un període que reflexa una considerable 

presència d’incidents. En aquest cas va haver una fuita de fuel a la llera del Besòs, 

després que es trenqués una canonada de la cimentera. És un dels episodis de 

contaminació més greus que s’han recollit durant l’anàlisi dels 17 anys. També trobem 

que l’any 2018 l’ajuntament va multar amb 901 euros a la fàbrica per contaminació 

acústica. A més, destaquen les 4 publicacions sobre processos legals. Respecte a les 

llicències l’Ajuntament de Montcada i Reixac va interposar un recurs contenciós contra 

LafargeHolcim per la renovació de l’AAI de 2017.  

En contraposició amb aquesta cobertura més notable, durant el següent any 2019 les 

publicacions van ser molt poques. Aquest representa un període més moderat pel que 

fa a novetats en el conflicte. 

Des de l’any 2020 fins a l’actualitat, destaquen les 6 notícies sobre processos legals 

del 2021. Aquest període més proper respon als conflictes actuals. El recurs 

contenciós de 2018 esmentat va rebre una resposta amb la sentència de 2020. Durant 

el 2021 després que la cimentera i la Generalitat presentessin recurs de cassació, 

aquest no va ser admès. Per tant, es tracta d’una sentència ferma. Davant d’això van 

demanar que s’executés la sentència del cessament de l’activitat. Per aquest motiu, 

el 2021 és l’any amb més publicacions sobre processos legals. El 2022 tot i haver 

analitzat només la meitat de l’any, ja es percep com a un període convuls davant els 

seus antecedents més actuals i la falta d’una llicència.  

En conclusió, el tercer període analitzat és el que representa una menor cobertura de 

la temàtica analitzada. No obstant això, entre aquests es troben sentències favorables 

al consistori i a l’AVV de Can Sant Joan, i els últims dictàmens dels recursos 

interposats. Cal destacar, a més, que si ens fixem en les notícies sobre patrocini 

aquestes cada cop són menors en comparació amb els anys anteriors.  
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Amb el recompte de notícies i la seva posterior classificació, s’observa com a més dels 

litigis judicials hi ha altres aspectes com l’extracció al Turó de Montcada; els incidents; 

i les millores tècniques que preocupen al municipi. A partir d’aquests esdeveniments 

es construeixen les narratives presents al voltant del conflicte. 

Editorials de La Veu de Montcada respecte al conflicte 

A les publicacions s’evidencia la varietat de les fonts a l’hora de publicar la versió de 

totes les parts implicades. No obstant això, a l’apartat d’editorial podem veure els 

canvis en la narració de La Veu de Montcada. Entre el període analitzat trobem 10 

editorials que tracten sobre LafargeHolcim. La majoria es troben en la primera etapa 

analitzada. Justament en els anys 2008 i 2010 es publiquen dos editorials.  

El primer editorial es va publicar el juliol del 2007 sota el títol “En defensa del Turó”. 

Expliquen com ha reaccionat la ciutadania davant l’extracció minera. S’ofereix una 

visió positiva envers els llocs de treball que genera, però alhora demanen 

transparència en els plans de la cimentera i les administracions a causa de la 

preocupació del veïnatge.  

L’any 2008 trobem un editorial al mes de gener que porta com a títol una paraula: 

“Plataforma”. Es presenta l’entitat en contra de la incineració i exposen que la 

Generalitat no hauria de continuar amb el projecte, davant el rebuig de la ciutadania. 

En aquest mateix any publiquen un altre al juny. Sota el títol “Lafarge” manifesten la 

necessitat d’una comissió per mantenir un diàleg entre les diferents posicions envers 

el conflicte.  

En aquesta línia dels títols senzills, el 2009 publiquen: “La cimentera”. Reclamen que 

la Generalitat no ha complert davant la població, perquè no han anat a explicar de què 

tracta la “valorització” per a resoldre els dubtes dels ciutadans. En aquest sentit, és 

clara la crítica cap a l’administració en demanar un informe sobre la contaminació de 

la planta.  

L’abril de 2010 hi ha l’editorial “El passat marca”, que es publica mesos abans que 

comenci la crema de residus. Denuncien que no han anat representants a parlar sobre 

el nou procés per a obtenir combustible fins aleshores. També critiquen a Maria 
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Comellas, directora de Qualitat Ambiental d’aquell moment. Perquè en la jornada 

presentada per la Fundació del Ciment, Comellas no va mostrar sensibilitat ni tampoc 

va escoltar a la ciutadania. Per tant, mostren aquest descontent davant l’administració 

amb un to crític.  

El març del 2010 hi ha un editorial que guarda relació amb l’anterior. En aquest 

anomenat “Fissures” exposen el trencament en la unanimitat de l’equip de govern i 

l’oposició. A causa de la lectura contraposada de l’informe sobre mortalitat facilitat per 

la Generalitat. Des de la publicació La Veu de Montcada defensen la necessitat de 

què els partits protegeixin els interessos de la seva població.  

El febrer de 2013 torna a aparèixer en l’editorial “El Turó”, en un moment en què 

LafargeHolcim presenta un pla per a la seva recuperació. Mostren la seva posició 

davant l’extracció al Turó de Montcada i qüestionen la durada de la concessió minera 

de LafargeHolcim.  

El novembre de 2015 recuperen el titular “Cimentera”, semblant al de 2009. En 

l’editorial presenten un to negatiu amb la Generalitat, després que aquesta desestimés 

la demanda de l’ajuntament. El consistori els hi demanava que no donessin l’AAI a 

LafargeHolcim perquè les anteriors havien estat anul·lades. En l’editorial preveuen un 

conflicte llarg davant les posicions enfrontades. 

El mes de juny del 2017 es publica: “Centenari polèmic”. Presenten les postures 

davant l’aniversari de LafargeHolcim per part dels grups contraris a la seva activitat. I 

reflexionen sobre el futur de la planta sense solucions pròximes. A més, declaren que 

sense la presència a l’acte de l’equip de govern el posicionament queda clar.  

Per acabar, trobem l’editorial de 2020 titulada de nou: “Cimentera”. Agafa un to més 

literari en comparar la cimentera amb la referència de la lluita entre David i Golliat. 

Després de presentar la situació actual de manera breu qüestiona que és el moment 

de plantejar el futur de la fàbrica a partir del diàleg entre tots els implicats.  

A partir d’aquests editorials publicats entre 2006 i 2022 s’observa el canvi en la visió 

de futur sobre la cimentera. Al principi veiem com defensen un diàleg per a la 

convivència, però aquest to va agafant una visió més crítica al llarg dels anys. Destaca 
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que des del primer editorial de 2007 tenen en compte les preocupacions dels veïns. A 

més, amb els que realment mostren més reticències és amb la Generalitat per la seva 

manera de procedir. 

En conclusió, els editorials ens serveixen per llegir el conflicte a partir de la visió del 

diari. Es presenta de forma notòria l’opinió del mitjà local. L’anàlisi d’aquestes peces 

mostren com ha estat l’evolució en les narratives i les lectures que s’han fet al llarg 

dels anys. Primer amb un tractament més global i demanant el diàleg. Amb l’evolució 

del conflicte el mitjà es mostra en desacord amb l’administració i defensa els 

interessos de la ciutadania. A més, trobem que fan servir títols molt breus, però 

expositius sobre la qüestió tractada.  

2.3. Proposta de projecte periodístic 

2.3.2. Reportatge en format podcast  

-Justificació de l’elecció del format 

El conflicte veïnal de Can Sant Joan envers la cimentera s’ha tractat en profunditat a 

partir del format escrit. A més, trobem el reportatge que va publicar La Veu de 

Montcada l’any 2017 a YouTube. En el cas de la ràdio, la cobertura es feia sense 

massa profunditat amb entrevistes curtes als afectats. Per tant, presentar el conflicte 

a partir de podcasts és una nova forma d’abordar la problemàtica. Segons Herrera 

(2007: 91) aquest format permet una construcció estètica i creativa del relat a partir de 

la narració de fets i accions.  Per tot això, aquest pot esdevenir una actualització en la 

forma de presentar la lluita veïnal tan arrelada a Montcada i Reixac.  

El gènere sonor permet presentar l’actualitat de forma més elaborada portant a l’oient 

un relat que pugui rebre’s de forma personal i directa (Legorburu, Edo, García, 2020: 

520). L’audiència del municipi podria sentir als seus propis veïns, als representants de 

l’ajuntament, a l’alcaldessa i als treballadors de la cimentera, entre d’altres. Aquests 

formen part de la vida social al municipi i, per tant, l’oient podrà comptar amb un relat 

proper a partir dels recursos sonors utilitzats que el situaran al conflicte. 
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El reportatge sonor inclou tots els elements que configuren el llenguatge radiofònic: 

paraula, efectes, silenci i música. El llenguatge radiofònic està compost per aquest 

conjunt de sistemes sonors i no-sonors del llenguatge, que configuren el relat sonor. 

Segons exposa el professor de la Universitat Autònoma de Barcelona Juan José 

Perona (2006, 3), a partir de la paraula la resta d’elements esdevenen reforços pel 

llenguatge verbal que es construeix. En el cas de “Conviure amb una cimentera” i 

coincidint amb Perona, el discurs narratiu es construirà amb els entrevistats, que són 

els protagonistes directes en el conflicte. Però, a més, la utilització d’efectes sonors 

com els d’una fàbrica aproparan als oients a aquest escenari de convivència amb 

LafargeHolcim.  

Per tant, gràcies a la capacitat per fer ús de tots aquests elements es pot configurar 

l’elaboració d’un relat narratiu sobre el conflicte al municipi. En relació amb l’àudio i a 

les seves possibilitats a l’hora de crear peces periodístiques, el gènere del reportatge 

radiofònic és el més complet (Legorburu, Edo, García, 2020: 520). I, per tant, esdevé 

un avantatge en confrontació amb un programa de ràdio que s’emet en directe.  

Respecte al guió, aquest es pot classificar segons les seves informacions; la 

importància d’aquest; i si es poden fer modificacions. Trobem els literaris on el text 

dels locutors esdevé un element clau en la seva confecció. Aquests no atorguen 

massa importància als aspectes tècnics de la planificació. En contraposició, el guió 

tècnic recull totes les ordres de caràcter formal mentre que només s’indica la meitat 

de la locució. Per acabar, trobem el guió tècnic-literari que esdevé el més complet de 

tots, ja que aquest presenta els textos i les indicacions de manera íntegra (Perona, 

2005: 5).   

En el cas del podcast “Conviure amb una cimentera” el tipus de guió seleccionat és el 

tècnic-literari. A causa de les característiques que presenta, aquest permet fer una 

bona planificació del temps i el relat durant la gravació. A més, amb les indicacions 

tècniques recollides, l’edició posterior dels capítols resulta més senzilla en recollir i 

incloure els recursos sonors que es faran servir. 

Per una altra banda, el professor de la UAB Juan José Perona (2005, 8) assenyala 

quatre aspectes que s’han de tenir en compte per a elaborar  una peça eficaç i sense 
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problemes per a la interpretació. Aquests conceptes són l’ordre, el mode d’aparició i 

desaparició, la permanència i el suport.  

En primer lloc, s’ha d’establir un ordre i un temps per a les peces sonores i els elements 

que configuren l’espai radiofònic. És a dir, les pistes d’àudio, els efectes sonors, els 

silencis i músiques en el seu moment d’aparició. Després s’ha de tenir en compte la 

manera en què es volen presentar els sons, tant en el seu moment d’aparició com 

desaparició. Pot introduir-se una pista de forma gradual i desaparèixer de la mateixa 

manera, reduint el seu volum amb un fade in i un fade out. Aquesta música ocuparà 

un segon pla i acompanyarà la locució, però també pot establir-se com a primer pla. 

En tercer lloc, l’autor destaca el mode de permanència que els elements sonors 

ocupen en cada moment. És a dir, podem trobar una música en segon pla durant una 

locució i que aquesta passi a un primer pla en acabar el conductor. En últim lloc, s’ha 

de tenir en compte el suport en què es registraran les diferents pistes d’àudio. Per 

posar en la pràctica aquests aspectes sobre el guió, es fan servir abreviatures i 

enumeracions que simplifiquen la informació, i que ajuden a organitzar les diferents 

pistes i elements que es fan servir (Perona, 2005: 10).  

Per tant, això reforça la selecció del guió tècnic-literari pel podcast “Conviure amb una 

cimentera”, ja que abans de la seva gravació els aspectes que exposa Perona s’han 

de tenir en compte. I tenir-los presents facilita com es presentaran els diferents 

vessants de la problemàtica, l’ordre en la narració i l’exposició als oients. 

Tanmateix, aquest gènere del podcast incideix en les característiques del gènere del 

reportatge sonor, incorporant en molts casos elements més propis de la ficció. A partir 

de la convergència d’una narració creativa basada en la realitat i amb un treball 

d’investigació previ, es crea una peça sonora on són presents aspectes com la 

dramatització i on la cura amb el disseny sonor presenta un clima en el podcast 

(Legorburu, Edo, García, 2020: 524). Per tant, això reforça la selecció del format per 

presentar la problemàtica. A partir d’aquest suport es pot situar a l’oient dintre del 

conflicte creant aquest clima que esmenta Perona característic del podcast.  
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2.3.2. Aspectes formals i tècnics de la proposta de reportatge 

-Durada 

Segons l’informe anual de 2021 realitzat per Spotify, el 63% dels espanyols 

prefereixen podcasts curts amb una durada de 20 minuts. Això ho atribueixen a la falta 

de temps. Per una altra banda, els més apassionats d’aquest format es decanten més 

per episodis de 40 minuts23.  

Tenint en compte el contingut de cada capítol, aquests duraran 20 minuts. En total el 

podcast serà d’una hora i 40 minuts aproximadament. La intenció és que es presentin 

els episodis amb una durada què no resulti massa llarga i que alhora capti l’atenció de 

l’oient.  

La problemàtica abordada es vol presentar de forma planera perquè el públic 

interessat en la proposta pugui entendre totes les vessants presentades. A més, 

aquest esdevé un conflicte en el qual cal entendre cada punt per poder continuar. És 

probable que amb una durada superior l’audiència perdi abans l’atenció i, per tant, 

aquest s’ajustarà a una durada òptima i curta pels oients. Tanmateix, si aquests 

desitgen continuar sentint el podcast poden passar al següent. 

-Plataforma d’emissió 

En el cas espanyol actual, el podcast ha esdevingut un fenomen sonor que s’ha 

introduït amb molta força entre un públic, que vol consumir a la carta davant la gran 

varietat que es presenta. El creixement d’aquest fenomen s’ha produït per aquests 

mateixos oients que consumeixen plataformes de podcast com, per exemple, Podium 

Podcast o iVoox. A partir d’aquests portals i amb la seva via de distribució digital, 

esdevenen factors claus pel seu creixement i difusió (Legorburu, Edo, García, 2020: 

521). 

El podcast “Conviure amb una cimentera” es publicarà a iVoox. Aquesta és gratuïta i 

una de les més conegudes a Espanya. A més, permet als oients fer llistes i 

 
23 Spotify (2021). Hábitos de consumo de podcasts de los españoles. Informe 2021. https://www.revistapoble.net/wp-
content/uploads/Spotify_Informe-habitos-de-consumo-de-podcasts-en-Espana_2021.pdf 
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descarregar episodis. Per tant, el que es pretén amb el present podcast és que tothom 

que vulgui accedir al contingut pugui fer-ho  sense haver de pagar.  

Aquesta plataforma permet que es puguin fer comentaris i que es produeixi feedback 

amb els oients. Per una altra banda, és una de les plataformes més populars en aquest 

format i s’adapta a les necessitats d’aquest. 

Tenint en compte els aspectes presentats, si “Conviure amb una cimentera” es publica 

a iVoox els oients podran conèixer la problemàtica sense haver de pagar. A més, seria 

possible el feedback amb els consumidors per conèixer les seves opinions sobre el 

podcast. 

2.3.3. Estructura de capítols 

-Públic objectiu 

La problemàtica que es reflecteix en “Conviure amb una cimentera” pot tenir més 

importància per a la ciutadania de Montcada i Reixac. Aquest esdevé un conflicte 

proper pels seus residents. La població actual del municipi durant el 2022 és de 

36.717. Per tant, tenint en compte aquestes xifres hi ha un públic potencial que podria 

estar interessat en la proposta.  

No obstant això, també pot ser d’interès per a diversos sectors mediambientals com, 

per exemple, per a persones que es troben en situacions similars convivint amb 

fàbriques d’aquesta índole; o pels interessats en els podcast de caràcter social.  

Per una altra banda, davant del creixement d’usuaris del format, el públic potencial 

augmenta. En 2021 l’AIMC indicava en una nota de premsa que 3 de cada 4 

consumidors de ràdio per internet escoltaven podcasts. En aquesta taula presentada 

per l’AIMC queda reflectit l’augment en el seu consum24:   

 
24 Asociación para la Investigación de Medios de Comunicación. (2022, 11 de febrero). La escucha de podcasts supera por 

primera vez el millón de personas en 2021 [Comunicado de prensa].  
https://www.aimc.es/blog/la-escucha-podcasts-supera-primera-vez-millon-personas-
2021/#:~:text=La%20escucha%20de%20podcasts%20supera,Investigaci%C3%B3n%20de%20Medios%20de%20Comunicaci
%C3%B3n 

 

https://www.aimc.es/blog/la-escucha-podcasts-supera-primera-vez-millon-personas-2021/#:~:text=La%20escucha%20de%20podcasts%20supera,Investigaci%C3%B3n%20de%20Medios%20de%20Comunicaci%C3%B3n
https://www.aimc.es/blog/la-escucha-podcasts-supera-primera-vez-millon-personas-2021/#:~:text=La%20escucha%20de%20podcasts%20supera,Investigaci%C3%B3n%20de%20Medios%20de%20Comunicaci%C3%B3n
https://www.aimc.es/blog/la-escucha-podcasts-supera-primera-vez-millon-personas-2021/#:~:text=La%20escucha%20de%20podcasts%20supera,Investigaci%C3%B3n%20de%20Medios%20de%20Comunicaci%C3%B3n
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Dades de l’EGM 

Un altre estudi que analitza les dades de consum és l’informe de 2021 de Spotify, 

abans esmentat. En aquest declaren que un 33% dels espanyols que han enquestat 

durant el 2021 escolten podcast amb freqüència; davant del 51% que ho fa en 

comptades ocasions; i del 16% que no els escolten25. També indiquen que el perfil 

dels oients que més el consumeixen comprenen les edats d’entre els 27 i 39 anys. En 

contraposició, observem que en el cas de la ràdio l’Estudi General de Mitjans indica 

que el percentatge més gran d’oients comprenen les edats d’entre els 45 i els 64 anys. 

En aquests casos superen el 55%, assolint un 63,8% entre les edats compreses entre 

els 45 i 54 anys. Per tant, veiem com en els públics més joves s’acull aquest format 

més nou mentre que a la ràdio continua la consolidació del mitjà en públics amb major 

edat. 

En conclusió, l’audiència propera del municipi es pot establir com a públic objectiu per 

aquest projecte. El principal nínxol de mercat es situa a Montcada i Reixac. La 

problemàtica afecta directa o indirectament a un nombre elevat de persones pel que 

fa a les xifres sobre el cens de la població del Vallès Occidental, i moltes d’aquestes 

voldran conèixer el que succeeix al seu costat. Per tant, es presenta una oportunitat 

òptima de mercat en el municipi. Al ser de caràcter local hi haurà aspectes com les 

posicions oposades o la història de la cimentera en les quals no caldrà aprofundir 

massa. Hi haurà punts que la majoria ja coneixerà i, en conseqüència, s’aprofundirà 

en altres més complexos com els litigis legals o les conseqüències en la salut.  

Tanmateix, aquest públic pot coincidir en certa manera amb les edats indicades per 

Spotify i presentar-se com una proposta més atractiva pels col·lectius que van dels 20 

als 40 anys.  

 
25 Spotify (2021). Hábitos de consumo de podcasts de los españoles. Informe 2021. https://www.revistapoble.net/wp-
content/uploads/Spotify_Informe-habitos-de-consumo-de-podcasts-en-Espana_2021.pdf 
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Tot i això, aquest nínxol de mercat no és tancat, ja que poden haver-hi altres públics 

entre els amants del podcast interessats en temes socials i mediambientals; i entre els 

col·lectius afectats relacionats amb una de les dues bandes del conflicte.  

-Estructura de capítols 

L’estructura de “Conviure amb una cimentera” es construeix a partir de 5 capítols 

classificats i ordenats en les següents temàtiques: medi ambient, economia, política, 

legal i social. Aquestes són les vessants a partir de les quals s’ha fet la separació per 

presentar de forma ordenada el conflicte. La lluita entre la cimentera i els veïns es pot 

construir a partir de diversos discursos en cada un dels marcs presentats. 

Hi ha diferents factors rellevants al llarg del conflicte i, per aquest motiu, és necessari 

separar-los per capítols. D’aquesta manera serà més fàcil per a l’oient rebre els 

missatges i entendre realment el que s’explica en la narració. A més, sense aquesta 

classificació per episodis hi hauria una sobreabundància d’informació concentrada en 

una única peça. I, per tant, l’objectiu d’informar a partir d’una visió global des de 

diversos àmbits per comprendre el conflicte no es compliria.   

Cada episodi es presenta amb un títol que guarda relació amb un dels aspectes que 

s’expliquen. A més, es desemmarquen de les titulacions de caràcter més informatiu. 

D’aquesta manera es presenten uns títols més literaris que van en consonància amb 

la present proposta de “Conviure amb una cimentera”.  

A continuació, es presentaran els enfocaments que abordarà cada capítol i 

s’exposaran les fonts personals i documentals previstes per a cadascú d’ells.  

Capítol 1 medi ambient: David contra Golliat  

Els veïns i l’equip de govern comparen aquest relat bíblic entre David i Golliat amb el 

conflicte  present a Montcada i Reixac. En l’àmbit mediambiental la lluita és forta pels 

dos bàndols. Per una banda, es situen els veïns juntament amb l’equip de govern 

actual de l’ajuntament del municipi; mentre que al costat contrari es posiciona 

LafargeHolcim amb la Generalitat. Es produeixen diferents postures davant l’impacte 

i defensa del medi ambient pel que fa a l’activitat de la cimentera. I, per aquest motiu, 

la lluita mediambiental es titula “David contra Golliat”. 
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-Enfocament del capítol (tema i subtemes) 

El tema principal serà com pot perjudicar a la salut dels veïns l’activitat de la cimentera 

amb la cremació de residus. Aquest és un dels aspectes més rellevants en tota la 

problemàtica.  

Els subtemes que s’emmarquen dintre d’aquesta categoria seran: 

- Inici del conflicte 

- Diferencia entre incinerar i “valoritzar” 

- Repercussions per a l’entorn natural  

- Postura mediambiental de les administracions 

- Alternatives a la incineració i polítiques europees sobre la gestió de residus 

-Fonts previstes (personals i documentals) 

Personals:  

Oriol Serratussell- regidoria de Medi Ambient i Salut Pública (entrevistat) 

Jaume Ramón- responsable de Medi Ambient de LafargeHolcim (entrevistat) 

José Domínguez- regidoria Llicències, activitats i qualitat ambiental- (entrevistat) 

Marc Sanglas- director general de Qualitat Ambiental del Govern (entrevistat) 

Mariel Vilella- directora d’estratègia global a Residu Zero Europa (entrevistada) 

Xavier Querol- professor del CSIC (entrevistat) 

Mar Sempere- regidoria de Sanitat (entrevistada) 

Documentals: 

García-Pérez, J., Fernández-Navarro, P., Castelló, A., López-Cima, M. F., Ramis, R., 

Boldo, E., López-Abente, G. (2013). La mortalidad por cáncer en ciudades situadas 

en las proximidades de incineradoras e instalaciones para la recuperación o 

eliminación de residuos peligrosos. Environment International, 51, 31-44. 

https://imagenes.publico.es/resources/archivos/2013/6/25/1372185969488incinerado

ra-carlosIII.pdf 

https://imagenes.publico.es/resources/archivos/2013/6/25/1372185969488incineradora-carlosIII.pdf
https://imagenes.publico.es/resources/archivos/2013/6/25/1372185969488incineradora-carlosIII.pdf
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LafargeHolcim (2019-2020). Informe de Sostenibilidad. Construyendo para las 

persones y el planeta. https://www.lafargeholcim.es/informe-de-sostenibilidad 

Fundación CEMA. Valorización. Lloc web: 

https://www.fundacioncema.org/valorizacion/ 

Zamora Roselló, M. R. (2018). La energía de los residuos: un paso más en la 

economía circular. La energía de los residuos: un paso más en la economía circular, 

395-409.  

Capítol 2 economia: Els 300 

Aquest segon capítol del podcast presentarà la part econòmica de la cimentera tant 

en nombre de treballadors com el que suposa pel municipi en el percentatge dels 

impostos que paguen. El títol d’aquest és representatiu. Aquesta xifra és la que 

sempre donen per parlar dels treballadors. Defensen que 300 famílies es sustenten 

gràcies a LafargeHolcim. A més, aquesta representa una dada visual per a l’oient a 

l’hora de parlar del volum de feina que es genera.  

-Enfocament del capítol (tema i subtemes) 

El tema principal del capítol econòmic serà el volum de treball que genera la cimentera 

pel que fa al nombre de treballadors directes i indirectes. D’aquesta manera conèixer 

les repercussions que suposaria per a ells el tancament de l’activitat. 

Els subtemes que es presentaran en aquest seran: 

- Com és l’economia de Montcada i Reixac i com es sustenta. 

- Què suposa LafargeHolcim pel municipi en termes econòmics 

- El volum de negoci de la cimentera i el que genera al seu voltant 

- Posicionament dels treballadors i preocupacions davant del conflicte 

- Subvencions al municipi 

 

 

 

https://www.lafargeholcim.es/informe-de-sostenibilidad
https://www.fundacioncema.org/valorizacion/
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-Fonts previstes (personals i documentals) 

Personals:  

Jaume Ramón- responsable de Medi Ambient de LafargeHolcim (entrevistat) 

Gerard Garrido- regidor d’Hisenda (entrevistat) 

Concepción Jiménez- treballadora Lafarge (entrevistada) 

Documentals: 

Gobierto. Presupuestos Municipales. Montcada i Reixac. Lloc web: 

https://presupuestos.gobierto.es/places/montcada-i-reixac/2021?area=economic 

Les dades han estat demanades expressament al regidor d’Hisenda i a la mateixa 

cimentera LafargeHolcim. Aquests les han ofert verbalment i es troben recollides en 

les transcripcions dels annexos.  

Capítol 3 legal: Litigi interminable 

La primera denúncia va ser el 2008 per part de l’AVV de Can Sant Joan a la cimentera. 

Més tard, el 2016 es va sumar l’Ajuntament de Montcada i Reixac. La forma en la qual 

es tramita la llicència per a poder funcionar ha sigut anul·lada en diverses ocasions. 

Aquesta titulació pel capítol legal fa referència a la lluita judicial entre aquestes dues 

grans oposicions i a la seva llargada en el temps.  

Aquest és un dels episodis més difícils d’entendre pels termes jurídics. No obstant 

això, es presentaran de forma senzilla els processos més destacats fins aleshores.  

-Enfocament del capítol (tema i subtemes) 

El tema principal que es tractarà és la tramitació de les diferents llicències i la situació 

actual en termes legals. En l’actualitat funcionen sense cap autorització, ja que l’última 

va ser declarada nul·la de ple dret. 

Aquest tema s’articularà a partir d’uns subtemes que facilitin la comprensió del capítol: 

- Com funciona la tramitació d’una Autoritzacio Ambiental Integrada (AAI) i 

posició de la Generalitat 

https://presupuestos.gobierto.es/places/montcada-i-reixac/2021?area=economic
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- Inici del litigi en conseqüència de la tramitació de l’AAI 

- Moment en el qual l’ajuntament es va unir als recursos contenciosos 

- Breu resum sobre els antecedents que porten a la situació actual 

- Posicionament de la cimentera davant l’actual situació legal de la planta 

-Fonts previstes (personals i documentals) 

Personals:  

Oriol Serratussell- regidoria de Medi Ambient i Salut Pública (entrevistat) 

Jaume Ramón- responsable de Medi Ambient de LafargeHolcim (entrevistat) 

José Domínguez-  regidoria Llicències, activitats i qualitat ambiental- (entrevistat) 

Marc Sanglas- director general de Qualitat Ambiental del Govern (entrevistat) 

Laura Campos- alcaldessa del municipi, ECP (entrevistada) 

José Luis Conejero- president de l’AVV de Can Sant Joan (entrevistat) 

Albert Calduch- advocat de l’AVV de Can Sant Joan 

Documentals: 

Real Decreto 653/2003, de 30 de mayo, sobre incineración de residuos. Boletín Oficial 

del Estado,142, de junio de  2013. https://www.boe.es/buscar/pdf/2003/BOE-A-2003-

11946-consolidado.pdf 

Gencat. Autorización ambiental integrada. Lloc web: 

https://web.gencat.cat/es/tramits/tramits-temes/Autoritzacio-ambiental-integrada 

Documentació oferida de forma personal per l’Ajuntament de Montcada i Reixac amb 

la cronologia dels litigis. 

Capítol 4 polític: Sinèrgies trencades 

Aquest quart capítol tractarà com ha sigut l’evolució i el posicionament dels diferents 

caps de govern. En els seus inicis els diferents partits van trobar certa entesa i cohesió 

davant el conflicte. No obstant això, aquesta situació no va durar massa i, fins a 

https://www.boe.es/buscar/pdf/2003/BOE-A-2003-11946-consolidado.pdf
https://www.boe.es/buscar/pdf/2003/BOE-A-2003-11946-consolidado.pdf
https://web.gencat.cat/es/tramits/tramits-temes/Autoritzacio-ambiental-integrada
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l’actualitat, hi ha discrepàncies entre l’actual equip de govern i l’oposició que defensa 

els llocs de treball i la indústria. La paraula sinergia fa referència a una acció conjunta 

de diversos grups. Per tant, amb aquesta titulació es reflecteix aquest trencament 

respecte al conflicte en la seva evolució.  

-Enfocament del capítol (tema i subtemes) 

El tema principal serà el posicionament de l’Ajuntament de Montcada i Reixac i dels 

partits de l’oposició. 

A partir d’aquí es presenten una sèrie de subtemes per comprendre l’evolució política 

del conflicte:  

- Breu repàs als primers anys del conflicte i posicionament dels partits polítics 

- Moment en què la cohesió o l’entesa entre aquests va crispar 

- La querella que els veïns de l’AVV de Can Sant Joan van interposar a l’excalde 

Cèsar Arrizabalaga per inacció davant l’activitat de la cimentera 

- Accions portades des de l’equip de govern actual: mapa acústic 

- Mirada de futur de l’equip de govern  

-Fonts previstes (personals i documentals) 

Personals:  

Oriol Serratussell- regidoria de Medi Ambient i Salut Pública (entrevistat) 

José Domínguez- regidoria Llicències, activitats i qualitat ambiental- (entrevistat) 

Laura Campos- alcaldessa del municipi, ECP (entrevistada) 

Jordi Sànchez- portaveu d’ERC a Montcada i Reixac  

Bartolo Egea- portaveu del PSC a Montcada i Reixac 

Ana Pellicer- portaveu de Ciutadans a Montcada i Reixac 

Eva Gómez- portaveu del PP a Montcada i Reixac 
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Documentals: 

Díaz, S., Maldonado, L. (Març 2010). Salut justifica amb dades de mortalitat la negativa 

a fer l’estudi epidemiològic. La Veu de Montcada. pp.4. 

https://laveu.cat/IMAGES_2/La%20Veu%20357%20web.pdf 

Alquézar, S. (Març 2010). L’informe de Salut provoca fissures en el front comú sobre 

la valorització. La Veu de Montcada. pp.5. 

https://laveu.cat/IMAGES_2/La%20Veu%20358.pdf 

Abián, A. (Abril 2010). Els informes de la Generalitat neguen i de Lafarge neguen que 

hi hagi afectacions a la salut. La Veu de Montcada. pp.3. 

https://laveu.cat/IMAGES_2/La%20Veu%20360%20web.pdf 

Capítol 5 social: 120 metres 

L’últim capítol del podcast tractarà la vessant social del conflicte i de la lluita veïnal, en 

concret pels veïns de Can Sant Joan que són els que viuen al costat. Aquesta dada, 

“120 metres”, fa referència a la distància que hi ha entre la cimentera i el nucli urbà 

del barri. Com en el cas del capítol econòmic, aquesta xifra dona una referència visual 

per a l’oient entre els metres que separen a la cimentera de la població. Aquest capítol 

i cloenda del podcast presentarà la lluita ferma i constant d’uns veïns que s’organitzen 

per a fer front a la problemàtica. En aquest es vol mostrar els testimonis dels quals 

van començar amb la lluita fa 17 anys.  

-Enfocament del capítol (tema i subtemes) 

El tema principal serà com és la convivència amb la fàbrica pels veïns i l’impacte que 

aquesta té en les seves vides.  

Els subtemes en aquest apartat s’emmarcaran sobretot en la lluita dels veïns de Can 

Sant Joan que són els que conviuen més amb la cimentera. Aquests seran els 

següents: 

- Tipus de poblacions que es situen al voltant d’aquestes fàbriques 

- Inici de la Plataforma Antiincineració i el que suposa per a la seva lluita 

https://laveu.cat/IMAGES_2/La%20Veu%20357%20web.pdf
https://laveu.cat/IMAGES_2/La%20Veu%20358.pdf
https://laveu.cat/IMAGES_2/La%20Veu%20360%20web.pdf
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- La contaminació acústica i la pols que arriba fins als cotxes, terrats i 

infraestructures del barri 

- Accions que porten a terme i la lluita ferma del veïnat 

- Principals preocupacions dels veïns  

-Fonts previstes (personals i documentals) 

Personals:  

Mariel Vilella- directora d’estrategia global a Zero Waste Europe (entrevistada) 

Xavier Querol- professor del CSIC (entrevistat) 

Manolo Gómez- veí i membre de l’AVV de Can Sant Joan  

José Luis Conejero- president de l’AVV de Can Sant Joan (entrevistat) 

Documentals: 

Solíz, A. F. (2017). Ecología política de la basura: Pensando los residuos desde el sur. 

Dentro Gómez, M. y Conejero, J.J. (Comps.). Territorio y discriminación ambiental: 

conflictos distributivos por ubicación de vertederos e incineradoras. (pp. 269-289). 

Ediciones Abya-Yala. https://www.no-burn.org/wp-content/uploads/LIBRO-

ECOLOGIA-POLITICA-DE-LA-BASURA-2017.pdf 

Agrupación de Vecinos de Can Sant Joan. (2012) 50 años de historia. Marge Books. 

1ª ed.  

Herrero, A., & Vilella, M. (2018). ‘We have a right to breathe clean air’: the emerging 

environmental justice movement against waste incineration in cement kilns in 

Spain. Sustainability Science, 13(3), 721-731 

-Imatge gràfica del podcast “Conviure amb una cimentera” 

La caràtula és la imatge del podcast, la marca visible. Aquesta esdevé l’únic element 

visual del format i, per tant, amb el que es reconeixerà i es podrà atreure els oients. 

La imatge gràfica és la porta d’entrada del podcast perquè el consumeixin.   

A més, és important que en aquesta s’inclogui el títol perquè puguin associar la imatge 

amb la marca, en aquest cas el podcast. Per una altra banda, pot suggerir la temàtica. 
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Proposta de disseny de “Conviure amb una cimentera”  

En el cas de “Conviure amb una cimentera” es presenta aquesta proposta d’imatge 

gràfica com a element visual del reportatge sonor. Sota un fons vermell que contrasta 

amb el blanc.  

Segons la psicologia de colors, el vermell s’associa en molts casos a l’energia, la calor 

i la força. Entre altres significats, aquest també pot representar aspectes més negatius. 

Per una altra banda, el blanc es relaciona amb la puresa, la pau i la neteja.  Per tant, 

en la caràtula es juga amb la contraposició d’aquests dos colors. La puresa i la calma 

del blanc en contrast amb aquesta significació relacionada amb la força i amb el perill. 

Tanmateix, el vermell representa l’energia en totes les seves expressions. No obstant 

això, el blanc sobresalta per sobre del vermell donant protagonisme a les peces que 

s’emmarquen en aquest: el títol i la figura de la cimentera. 

Les lletres són d’una tipografia senzilla i es llegeixen de forma clara sota aquest fons 

blanc perquè el producte, en aquest cas el podcast, s’identifiqui amb facilitat. La 
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composició és simple al mateix temps que il·lustra la temàtica perquè l’audiència pugui 

fer-se una idea del que tracta “Conviure amb una cimentera”.  

2.3.4. Guió pilot d’un capítol 

El present guió tècnic correspon al primer episodi de “Conviure amb una cimentera”. 

A partir d’aquest es podria portar a terme la seva gravació. En el següent enllaç trobem 

la caràtula del programa amb la seva locució i l’entrada del primer episodi: 

https://drive.google.com/file/d/1VeH4xMB4KMlWmgfR763mleBL4igsInh/view?usp=sh

aring 

Capítol 1 Medi ambient: David Contra Golliat 

OBSERVACIONS ÀUDIO TEMPS 

F/IN Careta 

F/OUT Careta, 2P 

 

PP LORA: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Música caràtula del programa41  

 

 

Conviure amb una cimentera. Una lluita 

de més de 15 anys. 

Benvinguts i benvingudes al capítol 1: 

David contra Golliat.  

En aquest episodi tractarem l’impacte 

mediambiental de la cimentera 

LafargeHolcim a Montcada i Reixac. 

Gràcies a la col·laboració d’experts en 

la matèria coneixerem la seva 

repercussió en la població i l’entorn. 

A més, comptarem amb declaracions de 

les administracions implicades i de la 

mateixa fàbrica. 

10” 

 

 

40” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
41 LESFM, Podcast. Jamendo: http://jamen.do/t/1924168 
Caràtula locutada: https://drive.google.com/file/d/1VeH4xMB4KMl-WmgfR763mleBL4igsInh/view?usp=sharing 
 

https://drive.google.com/file/d/1VeH4xMB4KMlWmgfR763mleBL4igsInh/view?usp=sharing
https://drive.google.com/file/d/1VeH4xMB4KMlWmgfR763mleBL4igsInh/view?usp=sharing
http://jamen.do/t/1924168
https://drive.google.com/file/d/1VeH4xMB4KMl-WmgfR763mleBL4igsInh/view?usp=sharing
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PP, FADE OUT Careta 

 

F/IN, 2P (durant la 

locució 20”), F/OUT 

 

PP LORA:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Comença el primer capítol de “Conviure 

amb una cimentera”, “David contra 

Golliat”. 

Música Careta 

Música natura42 

 

Situada entre la Serralada Marina i el 

parc Fluvial del Besòs la gran 

infraestructura grisenca de 

LafargeHolcim s’imposa en el paisatge.  

“100 anys de ciment” es llegeix sota un 

cartell cridaner. La seva història es 

remunta a l’any 1917 amb la fabricació 

de ciment. Però el 2006 va marcar un 

punt d’inflexió en l’activitat i la 

convivència veïnal.  

Aquell any l'Agència Catalana d'Aigües 

i l'Agrupació de Fabricants 

de Ciments van aprovar la cremació de 

residus com a combustible. Un 

procés al qual l'empresa anomena 

"valorització´" i els veïns de Montcada 

"incineració". 

 

El 2006 marca l'inici d'un conflicte de 

més de 15 anys. La llicència per a la 

crema de residus a LafargeHolcim es va 

aprovar el 2008. I no es va posar en 

marxa fins al juny de 2010 després 

d'una moratòria de 18 mesos. 

 

 

10” 

 

30”  

 

 

1’ 10” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
42 ShidenBeatsMusic, Bird’s forest. Pixabay: https://pixabay.com/es/music/search/pajaros/ 
 

https://pixabay.com/es/music/search/pajaros/
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PP TALL 126: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Però, per què les cimenteres es van 

afegir al negoci de la crema de 

residus? Mariel Vilella directora de 

l'estratègia global Residu Zero a 

Europa parla d'una oportunitat de 

negoci i d'estratègia comercial. 

 

Per la indústria cimentera és un negoci 

molt lucratiu. Per un costat reben diners 

per tal de gestionar els residus i després 

s'estalvien els diners que els hi costa el 

combustible. En lloc de cremar 

combustibles fòssils cremen residus. 

Això ho utilitzen per fer-se un 

maquillatge de cara verda i dir que estan 

disminuint l'ús de combustibles fòssils. 

Tot això, bàsicament és una estratègia 

comercial per pretendre que estan fent 

una activitat menys contaminant. En 

realitat sabem que no és així. 

Crec que tenen un interès econòmic. I 

especialment s'ha vist molt a Espanya 

arran de la crisi de la construcció de 

2008 quan realment el negoci per la 

venda de ciment va baixar molt. Les 

cimenteres han vist una oportunitat de 

negoci a gestionar uns residus a uns 

llocs on hi ha molt d'excedent de 

residus, per tant, per ells els hi paguen. 

És un combustible que els hi surt gratis 

 

 

 

 

 

 

 

 

1’ 20” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
26 Mariel Vilella directora d’estratègia global Residu Cero a Europa, entrevista personal realitzada el 23/05/2022. 
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PP LORA: 

 

 

 

PP, F/OUT 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

PP TALL 227:  

 

 

 

 

 

 

 

 

i que a més els paguen en molts casos 

per gestionar-los i, a més, poden dir que 

és una activitat ecològica i que millora el 

medi ambient. Així que per a ells és un 

negoci rodó diria jo. 

 

Les indústries cimenteres parlen de  

“valorització energètica” per referir-se a 

la crema de residus.  

 

Foc cremant43 

 

La Fundació Laboral del Ciment defineix 

la ‘valorització’ com un procés que 

substitueix combustibles fòssils per 

residus44. Per a l’alcaldessa de 

Montcada ‘valoritzar’ és un eufemisme 

d’incinerar que LafargeHolcim fa servir. 

 

 

Ells diuen que no incineren. Utilitzen 

aquest eufemisme. Però de fet ells són 

gestors de residus de la Generalitat, per 

tant, ja poden utilitzar l'eufemisme que 

vulguin. El que estan fent és 

incinerar. Una altra cosa és que li 

vulguin canviar el nom i diguin que 

estan valoritzant o revaloritzant residus. 
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27 Laura Campos alcaldessa de Montcada i Reixac, entrevista personal realitzada el 16/05/2022. 
43 Foleyhaven, Fire_Burning. Free Sound: https://freesound.org/people/Foleyhaven/sounds/624425/ 
 
44 Fundación CEMA. Valorización. Lloc web: https://www.fundacioncema.org/valorizacion/ 

https://freesound.org/people/Foleyhaven/sounds/624425/
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PP LORA: 

 

 

 

 

PP TALL 328:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

F/IN, PP, F/OUT 

 

Però no és més que una incineració en 

coberta. 

 

L’experta en medi ambient Mariel Vilella 

també critica que la paraula “valoritzar” 

és un terme distorsionador per a la 

població. 

 

Valoritzar és un terme de maquillatge 

verd. Valoritzar és un terme que s'ha 

inventat la indústria per donar valor als 

residus. Els residus ja tenen valor per si 

mateixos. I quan ells diuen valoritzar el 

que volen dir moltes vegades és que els 

estan incinerant. El que passa és que la 

indústria diu els estem valoritzant per dir 

que això no valia res abans. I ara valdrà 

una cosa perquè els estem cremant i 

estem fent alguna cosa amb el resultat 

d'aquesta incineració. És un terme 

completament distorsionador i 

manipulador del qual és. S'hauria de dir 

sempre incinerar. Valoritzar una cosa 

en tot cas pots dir si parles de reutilitzar 

i parles d'un residu que 

s'han convertit en altra cosa en reparar. 

Però valoritzar com a sinònim 

d'incinerar és una falsedat. 

 

Cortina45 
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28 Mariel Vilella directora d’estratègia global Residu Cero a Europa, entrevista personal realitzada el 23/05/2022. 
45 Silent Station, Podcast. Jamendo: https://www.jamendo.com/track/1828711/podcast 

https://www.jamendo.com/track/1828711/podcast
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PP LORA: 

 

 

 

PP 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

PP TALL 429:  

 

 

 

 

 

 

 

Els efectes de la crema de residus per a 

la salut és una de les majors 

preocupacions pels veïns que conviuen 

amb LafargeHolcim.  

 

So cremació46 

 

L’ajuntament i l’AVV de Can Sant Joan 

van demanar en diverses ocasions 

estudis epidemiològics. Per conèixer 

com afecta en la salut la indústria a la 

ciutadania. 17 anys després no s’ha fet 

cap estudi donar resposta a una de les 

majors preocupacions: la salut de la 

població. Mar Sempere de l’àrea de 

salut de l’Ajuntament de Montcada 

explica que l’afectació de la salut al 

municipi és elevada i que un altre 

problema es troba a l’hora de situar el 

focus de contaminació directament a 

LafargeHolcim.   

 

Des de salut l'ajuntament va demanar 

que es fes un estudi epidemiològic que 

es fa al llarg de 10, 20 o 30 anys per 

veure com pot afectar aquest tipus 

d'indústria a la ciutadania. El que es va 

detectar és que quan hi ha una 
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29 Mar Sempere regidora de Serveis Socials, Polítiques d’Inclusió i Sanitat, entrevista personal realitzada el 3/05/2022. 
46 Foleyhaven, Fire_Burning. Free Sound: https://freesound.org/people/Foleyhaven/sounds/624425/ 
 

https://freesound.org/people/Foleyhaven/sounds/624425/
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PP LORA: 

 

 

 

 

 

 

 

PP TALL 530:  

 

cimentera fa un efecte seta. Que 

l'afecció és major a la resta de 

municipis. Les dates que tenim de 

càncer són altes. Per nosaltres era una 

preocupació. Les dades de càncer 

o malalties pulmonars i 

respiratòries aquí al municipi són molt 

elevades, però no tenim manera de 

poder contrastar i aixecar-lo a la 

cimentera perquè no tenim aquest 

estudi. Com no ens ho han fet perquè 

s'encarrega la cimentera i no 

els interessa.  Per això el nostre 

paper és posar-nos al lloc de la 

ciutadania perquè creiem que és injust 

que es posi una cimentera. Que no fa 

ciment perquè no 

es manté econòmicament aquesta 

activitat cremen residus que tenen una 

afecció per a la salut. 

 

Segons Conchi Jiménez, membre del 

Comitè d’empresa de LafargeHolcim, 

l’ajuntament i els veïns no són els únics 

que han demanat al Departament de 

Salut de la Generalitat un estudi per 

conèixer l’impacte de la fàbrica en la 

salut. 
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30 Conchi Jimémez treballadora i membre del comité d’empresa de LafargeHolcim, entrevista personal realitzada el 28/04/2022. 
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PP TALL 631:  

 

Nosotros en 2008 el comité de empresa 

nos fuimos al Departament de Salut y 

pedimos que hicieran un estudio 

epidemiológico si era tan grave. Y el 

departamento nos dijo que no había 

ningún estudio de Montcada diferente al 

resto y que no había ningún dato que 

consideraban que tuvieran que hacer un 

estudio porque no habían considerado 

diferencias. Y nos hicieron una carta. 

 

Sense un estudi per conèixer com 

afecta en la salut de la població de 

Montcada la crema de residus. Els veïns 

agafen com a referència un estudi que 

la Universitat Carlos III va fer el 2012. 

Segons l'estudi a les zones properes 

a 5 km d'incineradores hi ha més risc de 

morir de càncer. Relacionen aquestes 

indústries amb tumors de pulmó, pleura, 

vesícula i estómac. Com viuen els veïns 

de Can Sant Joan els efectes en la 

salut? José Luis Conejero el president 

de l'AVV de Veïns explica que hi ha 

problemes respiratoris i de càncer entre 

les famílies del barri, però que no es pot 

assenyalar directament 

a LafargeHolcim. 
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31 José Luis Conejero president de l’AVV de Can Sant Joan, entrevista personal realitzada el 16/05/2022. 
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PP 

 

 

 

 

 

 

Ellos si vas y haces una denuncia 

diciendo que tienes cáncer por la 

cementera no lo puedes decir porque 

hay más elementos que lo producen. 

Tienes que señalar a todos. Pero lo que 

está claro es que la concentración de 

los diferentes datos es lo que te produce 

todo esto. Las emisiones que sé que 

producen cuando se incinera. Esto que 

pasa que va para todos los sitios. El 

problema es que pides datos y no los 

dan. Lo que nosotros vemos es que es 

rara la familia que no tiene cáncer aquí 

en Montcada o problemas respiratorios. 

No puedes decirlo porque pueden 

hacerte una denuncia, pero puedes 

pensarlo. 

 

La falta d'un estudi epidemiològic és una 

de les barreres que no permet als veïns 

de Montcada conèixer la repercussió en 

la salut. Però no és l'únic impediment. 

 A Can Sant Joan també hi ha altres 

focus de contaminació.  

 

So tren47 

Aquests són l'estació de tren i 

l'autopista.. Mariel Vilella critica que 

la concentració de fonts contaminants 
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47 Julien Nicolas, BsAS_Tren. Free Sound: https://freesound.org/people/Julien%20Nicolas/sounds/332624/ 
 

https://freesound.org/people/Julien%20Nicolas/sounds/332624/
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PP TALL 732:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

suposa una excusa per a les indústries 

que es dediquen a la crema de residus. 

 

Aquí el problema que moltes vegades 

aquestes empreses contaminants estan 

posades en llocs on hi ha altres fonts de 

contaminació. Llavors realment hi ha un 

mètode metodològic d'identificar quina 

emissió ve d'aquí. En el cas 

de Lafarge l'empresa sempre 

s'excusa que com són al costat de la 

carretera. I que si hi ha molta 

contaminació, aquesta no és seva. En 

aquest cas és això que 

metodològicament és molt difícil 

determinar quin és l'origen d'una 

emissió en concret. No hi ha manera, 

però no hauria de caldre, perquè si ets 

una empresa contaminant i hi ha unes 

emissions a veure és una mica sentit 

comú. No hauria de caldre aquesta 

demostració de l'origen concret 

no hauria de ser necessari, perquè 

evidentment se sap si tu estàs posant 

residus tòxics i no hi ha control real. 

Quan parlem de tones no es veuen 

quins són tots els residus que hi ha. Les 

regulacions no estan a l'altura de 

les circumstàncies. Permeten això i 

la indústria ho aprofita per dir això 

1’ 15” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
32 Mariel Vilella directora d’estratègia global Residu Cero a Europa, entrevista personal realitzada el 23/05/2022. 
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PP TALL 833:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

no és meu perquè en realitat com ho 

demostres. Hem de fer lleis pensant que 

això és una trampa que realment 

la indústria aprofita, però evidentment 

és de sentit comú que les regulacions i 

la manca de monitoratge i control 

permet que això passi. 

 

Cortina48 

 

L'impacte en el medi natural és una de 

les preocupacions que més han 

denunciat els veïns de Can Sant Joan i 

el consistori. El regidor de Medi ambient 

Oriol Serratussell, exposa l'impacte 

mediambiental que suposa l'activitat 

d'extracció minera del Turó de 

Montcada.  

Uns terrenys que pertanyen a la 

cimentera des dels seus inicis el 1917. 

 

 

L'activitat extractiva que s'està 

executant a la zona forestal està 

englobada dintre del parc de Collserola 

i, per tant, és un cop d'efecte contra el 

medi natural que com a regidoria no 

agrada perquè el que estan fent és 

destruir l'última part, la cua diguéssim 
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33 Oriol Serratussel redidor de Medi Ambient, entrevista personal realitzada el 3/05/2022. 
48 Silent Station, Podcast. Jamendo: https://www.jamendo.com/track/1828711/podcast 

https://www.jamendo.com/track/1828711/podcast
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del parc natural de Collserola. Des de 

la mateixa regidoria el que hem 

demanat és que definitivament es parin 

aquestes activitats extractives i es 

comenci amb el procés d'execució de 

refer tota la muntanya i de refer tot el 

que durant aquests anys han anat 

extraient. I retornar al medi natural no el 

que hi havia perquè no el retornarem 

mai. Hi havia punts emblemàtics com 

una capella o l'antic castell de Montcada 

que això no es pot recuperar. Per això 

es va destruir per fer una activitat 

d'extracció. Tot aquest patrimoni que 

teníem ja no el tindrem, però si que 

conservar i tornar a certa normalitat del 

que és. Que és un parc 

natural. Mesura d'anar insistint amb una 

restauració. Hi ha un pla de restauració 

encaminat per la Generalitat de 

Catalunya. 

So excavar 49 

 

Després d'una extracció minera 

centenària, des de 2006 fins al 2018 es 

va iniciar la "Recuperació del Turó com 

ho anomena LafargeHolcim". 

Durant 12 anys van restaurar 

l'antiga pedrera on feien extracció de 

calcària. Però encara continuen amb 
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49 Vinjatovix, FX-pala excavadora en cantera. Free Sound: https://freesound.org/people/vinjatovix/sounds/109582/ 
 

https://freesound.org/people/vinjatovix/sounds/109582/
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una segona pedrera d'on extreuen les 

pissarres. La concessió per a l'activitat 

d'extracció minera es va renovar el 

2020. José Domínguez regidor de 

l'ajuntament es pregunta què més 

queda per extreure. 

 

Tenen el permís per continuar per una 

part. Al Turó hi ha dues pedreres, una 

part és la que ja han finalitzat i estan fent 

la restauració que des de Medi Natural 

estan a sobre per a què ho facin bé. I la 

part de les pissarres que continua. Que 

aquesta continua i és la que han 

renovat 30 anys més. I si ho penses 

fredament dius si ja no queda muntanya 

que volen. Però ells si tenen la 

possibilitat de renovar ho fan. Encara 

que després potser extreuen una 

mínima part del que venen que és 

matèria primera que necessiten. Si 

poden fer renovació la fan. Això és una 

lluita de David contra Golliat. Nosaltres 

som David amb l'onda i Golliat és 

enorme. 

 

L'alcaldessa del municipi Laura 

Campos també es mostra crítica amb la 

renovació de la concessió minera. I 

parla d'una 
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34 José Domínguez regidor de Llicències, activitat i qualitat ambienta, entrevista personal realitzada el 3/05/2022. 
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situació anòmala. LafargeHolcim no té 

una autorització vigent, però sí ha 

ampliat el seu termini per extreure al 

Turó. 

 

No només encara tenen la concessió, 

sinó que la Generalitat l’ha renovat. Per 

tant, és una situació complicada. Tenim 

també un contenciós per aquesta 

llicència autoritzada que el que ha fet és 

ampliar el termini d’extracció del Turó i 

anirem veient jurídicament quin camí 

segueix i anirem fent. Però, a més, és 

una mica anòmal. Perquè resulta que la 

Generalitat amplia el procés per poder 

extreure material al Turó a una empresa 

que no té autorització i que no té 

llicència. Per tant, per això vam posar 

aquest contenciós per veure quines 

possibilitats teníem per aturar-ho. És 

veritat que hi ha hagut certa recuperació 

i restauració del Turó, però no és el que 

era ni molt menys. 

Cortina50 

 

Fins aquesta part del capítol 1: David 

contra Golliat ja sabem com es va 

iniciar el conflicte a 2006 amb l'acord 

entre la Generalitat i els Fabricants de 
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35 Laura Campos alcaldessa de Montcada i Reixac, entrevista personal realitzada el 16/05/2022. 
50 Silent Station, Podcast. Jamendo: https://www.jamendo.com/track/1828711/podcast 

 

https://www.jamendo.com/track/1828711/podcast
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Ciment. També hem escoltat les 

dificultats per conèixer els impactes en 

la salut i les preocupacions per la seva 

activitat extractiva en el medi natural del 

Turó. 

A continuació, a partir d'experts en medi 

ambient presentarem les postures 

davant el tractament de residus i les 

solucions per reduir-los. Un cop produït 

els residus també es poden portar als 

abocadors. La Directiva Europea sobre 

residus de 2008 també parla de 

"valorització de residus" i posiciona l'ús 

de les incineradores per sobre dels 

abocadors. Ho exposa 

l'experta Mariel Vilella. 

 

 

 

La jerarquia de residus el que 

diu és que és millor que vagi a una 

incineradora que no pas a un abocar 

perquè la jerarquia de residus segons 

les lleis europees entén per avui que 

com a la incineradora hi ha una 

recuperació d'energia això és medi 

ambientalment més positiu. 

 

Foc cremant51 
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36 Mariel Vilella 
51 Foleyhaven, Fire_Burning. Free Sound: https://freesound.org/people/Foleyhaven/sounds/624425/ 

https://freesound.org/people/Foleyhaven/sounds/624425/
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PP TALL 1338:  

 

 

 

Xavier Querol investigador espanyol 

coincideix amb la jerarquia de residus 

de la UE. Per al professor fer servir els 

abocadors és amagar la brutícia. 

 

So escombrar52 

 

Jo estic a favor de la incineració que 

residus que no és cremar residus a una 

cimentera, però l'altra solució dels 

residus és portar-los als abocadors del 

Garraf que ja estan plens i llavors 

amagar la brutícia sota de la catifa que 

és dipositar-los. Bé, la política dels 

residus ha de ser el no produir res. 

Aquesta és la millor política. Però quan 

ja els hem produït d'alguna manera els 

hem de fer desaparèixer si els volem 

posar a un abocar. 

 

No tots els experts coincideixen amb la 

jerarquia de residus. Mariel Vilella es 

posiciona completament en contra de la 

incineració que considera que és un 

model de negoci que necessita els 

residus. 
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37 Xavier Querol profesor del CSIC, entrevista realitzada el 20/04/2022 
38 Mariel Vilella directora d’estratègia global Residu Cero a Europa, entrevista personal realitzada el 23/05/2022. 

52 Yetcop, Escoba barriendo. Free Sound: https://freesound.org/people/yetcop/sounds/252646/ 

 

https://freesound.org/people/yetcop/sounds/252646/
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PP TALL 1439:  

 

 

Hauria de ser en l'abocador és millor 

quan s'ha neutralitzat la part orgànica. 

Tot el residu i la fracció rebuig hauria 

d'anar amb un abocador. Si el que 

s'està enterrant és un material inert vol 

dir que no estarem produint emissions 

de metà. En canvi, si això es posa en 

una incineradora i ho cremem això 

estarà produint cendres tòxiques i està 

produint contaminació al medi ambient. 

El fet que la incineradora produeixi 

energia no compensa la contaminació 

de l'aire i de les cendres. Una 

incineradora és una infraestructura molt 

gran que reclama 300.000 tones de 

residus cada x temps. És una hipoteca 

en el sistema i com ha demanat una 

inversió tan forta que requerirà una 

contaminació constant. 

Per tant, la incineradora es converteix 

en un obstacle sistèmic de cara a 

implementar unes altres polítiques de 

residus enfocades a la prevenció. 

 

Per a Vilella la clau està en els àmbits 

de consum de la societat i en els seus 

canvis. 
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39 Mariel Vilella  
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PP TALL 1540:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

És repensar una mica com consumim i 

reproduïm. I anar cap a una economia 

circular. O sigui una incineradora és una 

economia lineal d'extraure, consumir, 

cremar... I nosaltres el que hem 

d'intentar és anar a un cicle en què el 

que produïm i el que consumim pugui 

tornar a la societat i pugui tornar a la 

natura. 

 

 Després d'aquest repàs pel 

qual suposa el terme anomenat 

"valorització" per LafargeHolcim i 

incineració pels veïns. També sabem 

que suposa la incineració per a la crema 

de residus. Si una empresa cimentera 

crema residus per a la seva 

activitat parlem d'una incineradora 

encoberta? Mariel ho té clar. 

 

 

Sí. Valorització no vol dir res, ho diuen 

perquè és aquest supòsit que tens un 

residu que no val res i això no és veritat 

perquè té materials que es poden 

recuperar. I el valoritzem per què per fer 

ciment. I realment el que estem fent és 

contaminació. I el que ells no volen dir 

és incinerar. És una estratègia 

comercial per maquillar de verd una 
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40 Mariel 
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PP LORA: 

 

 

activitat que en realitat és molt 

contaminant. 

La missió d'una indústria és econòmica. 

Han de ser clars. 

Una indústria cimentera té una missió 

de fer diners fent ciment. Per tant, no té 

una visió de respectar el medi ambient i 

faran el que convingui. 

 

Careta de sortida53 

 

Fins aquí el capítol 1: "David 

contra Golliat". Si vols conèixer més 

sobre el que suposa "Conviure amb una 

cimentera". Continua amb el capítol 

2: "Els 300. On tractarem l'impacte 

econòmic de LafargeHolcim a 

Montcada i Reixac. 
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53 LESFM, Podcast. Jamendo: http://jamen.do/t/1924168 

http://jamen.do/t/1924168
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4. Annexos 

- Transcripció de les entrevistes  

-Gerard Garrido regidor d’Hisenda i Intervenció, 03/05/2022 

- Quina és la principal font d’ingressos que sustenta el municipi? 

El primer impost important com a tots els municipis és l'IBI. Sí que és veritat que el 

segon impost més important és l'IAE que és l'Impost de les Activitats Econòmiques. 

És bàsicament per la indústria que tenim. Tenim 10 u 11 polígons que és el que ens 

permet que tinguem uns ingressos bastant importants pel volum de ciutadans que 

tenim. Tenim 37.000 habitants, però estem en un pressupost d'entre 43 i 45 milions 

d'euros. Estem per sobre de la mitja, molt per sobre de la mitja perquè tenim molts 

ingressos perquè tenim molta activitat econòmica i molt terreny i per això la font 

d'ingressos és l'IBI i l'IAE, el més important. La resta d'impostos són més normals, 

però l'IBI i l'IAE són molt grans perquè tenim molta activitat econòmica. El que a 

nosaltres ens sustenta són quatre impostos: l'Ibi, l'IAE, l'impost del vehicle i les 

plusvàlues. 

- Quina és la situació econòmica actual de l’Ajuntament de Montcada i 

Reixac? 

La veritat és que ara estem bé. Portàvem del 2015 que vam entrar nous el 2019 una 

situació molt complicada. Del 2019 al 2020 va ser una mica impàs, que va ser l’any de 

canviar i sanejar els comptes de l’ajuntament. I ara portem dos anys que la liquidació 

de pressupost es va guiant que estem en una situació estable i bona. En una situació 

més tranquil·la que altres anys. Estem en procés de recuperació. Vam tenir èpoques 

complicades, però els indicadors ara diuen que estem bé. 

- Què suposa LafargeHolcim per al municipi econòmicament? 

Lafarge al municipi sí que és veritat que és una gran empresa que té una activitat 

important. Té una facturació important. Sí que és veritat que tributen dos impostos que 

és l'IBI pel tema que aquests són durant l'any uns 60 o 70 mil euros per l'IBI i el que sí 

que paguen bastant és l'IAE que deuen ser aproximadament uns 500.000 euros. Això 
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és perquè la seva activitat és diversa. Una per la fabricació ciment, un altre per formigó 

i un altre perquè també fan extracció de roca i pissarra de muntanya. Després de 

compres al major i altre pel que l'afecta indirectament. I per tot això paguen una taxa. 

I és important l'activitat que tenen. Tenim altres empreses que també paguen bastant 

com el Lidl o el Condis perquè tenen la seu aquí. Sí que tenen una 

afectació important en l'àmbit econòmic. 

- LafargeHolcim diu que els impostos de 2021 rondaven els 600.000 euros 

i hem vist que l’impost sobre l’AEI va ser sobre 3.400.000 euros.  

Sí, la recaptació de l’IAE són 3.500.000 euros i ells són aproximadament mig milió. A 

veure l’afectació és important perquè és una empresa important. Sí que és veritat que 

aquest impost només ho tributen aquelles empreses que tenen una facturació superior 

al milió d’euros. Per tant, no hi ha gaires. Hi ha algunes, però no totes paguen. Hi ha 

algunes com el Lidl, el Condis, Lafarge, Amazon que ara està aquí, Nissan que abans 

hi era  que sí que paguen bastant aquí. Lafarge té un volum important que és un volum 

bastant significatiu dins de la recaptació. 

- L’impost de l’IAE al portal de transparència s’indica que és d’un 6,88%. I 

tenint en compte que LafargeHolcim aporta un 15% d’això. Què suposaria 

que aquesta recaptació no es rebés? 

Al principi sí que seria una mica... Al final nosaltres no només fem una lectura 

econòmica, perquè sí que és veritat que seria un greuge al principi. Però sí que és 

veritat que nosaltres fem una lectura més enllà de l'econòmica, perquè al final 

políticament hem de vetllar per la ciutadania. Nosaltres sabem també que tenim una 

empresa que no només fa ciment, sinó que també crema residus reconegut per ells i 

per la Generalitat. Això també té una conseqüència a nivell de salut dels veïns del barri 

bastant greus. Aleshores has de posar la balança si surt més a compte perdre això 

econòmicament o la salut dels teus veïns o veïnes. Per tant, al final decideixes 

que és més important la salut dels teus veïns o veïnes. Que en l'àmbit econòmic tindrà 

una repercussió a curt termini està clar, però sí que és veritat que sembla que 

l'activitat es supleix per altra activitat. Per tant, pel volum de terreny i per l'IBI no ens 

preocuparíem perquè al final qualsevol cosa que es posi allà si és privada ho pagaria. 
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I a nivell de IAE sí que és una empresa que per l'extensió que té allò és gran, per 

tant, entenem que això també es recuperaria d'alguna manera. Però sí que és veritat 

que a priori al principi hi hauria una afectació. Clar seria important. 

- Més o menys els costos són els mencionats. 

Sí, són uns 500.000 euros l'IAE, clar serien 500.000 mil euros menys que són molts 

diners per nosaltres. Al final nosaltres hem de fer una barra de mesurar. Seria un 

impacte important. Al final no hem de negar que és una empresa que té nom i és una 

empresa que té una facturació bastant elevada. Això repercuteix 

directa i indirectament al municipi. També als equips de futbol clar, perquè també hi 

ha alguns que els patrocina. Crec que són tots als que els hi dona una subvenció com 

a empresa. Aleshores ja els va amenaçar a ells fa poc que si marxaven no tindrien 

subvenció, però això no ens preocupa perquè això ho podem suplir d'altra 

manera. Tanmateix, sí que és veritat que a curt termini hi haurà una 

afectació important és clar. 

- És de les impreses que més aporta econòmicament al municipi? 

Segurament de les que més. Sí que és veritat que tenim grans empreses perquè tenim 

seus. Per exemple, la seu del sud d’Europa del Lidl, les oficines, nau logística. Tenim 

aquí tot i, per tant, tributen bastant a Montcada. I el Condis igual tenim aquí la seva 

seu. També tenim l’Amazon i la Webber que tributa bastant. Al final l’IAE en el seu pes 

hi ha les grans empreses que són les que tributen bastant, perquè les altres paguen 

menys si facturen menys. Però aquestes paguen, 300, 450, 500 com Lafarge. I al final 

Lafarge el que té són diferents activitats. Per la qual cosa més paga és la fabricació 

de ciment. Però la resta també aporta bastant. 

- I en qüestions de treballadors. 

En qüestió de treballadors no tant. Hi ha 60 treballadors que es mantenen i treballen 

a la fàbrica i uns altres 140 que no tant. Del municipi són pocs, el 25% de la plantilla 

són del municipi. La repercussió al final sí que indirectament pot ser de 300 

treballadors, però indirectament són 60 i al final els indirectes vulguis o no es 

redistribueixen per altres fàbriques. Al final, Lafarge si marxa d’aquí haurà d’anar a un 
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altre lloc. Indirectament, els treballadors indirectes treballaran igual i els directes 

entenc que també, però al final la feina que fan aquí l’hauran de fer a un altre lloc.  

- Si tanca l’empresa hauria d’indemnitzar? 

No, perquè clar és un expedient judicial. En teoria si el jutge diu que ha de tancar 

perquè la llicència no està ben donada l'empresa pot demanar a la Generalitat una 

compensació pel tancament. Perquè la Generalitat no ha fet la seva feina que és 

fiscalitzar. Però clar estem en això. Vull dir no ho sabem això. Les indemnitzacions 

sempre acaben en judici i és el que hi ha. La indemnització nosaltres en teoria no hem 

de fer cap. No hem de fer cap indemnització perquè nosaltres al final el que fem és 

llicència d'activitat i poc més. Però la Generalitat que és la mediambiental aquí és on 

hi ha el debat i l'escletxa judicial que és per on s'està veient que sí que és veritat que 

no s'està donant en la seva millor manera. Aleshores aquí hi és l'escletxa. Sí que és 

veritat que al principi doncs sí que tindrà una afectació econòmica al municipi. També 

és veritat que nosaltres hem de valorar no només la salut que és el principal i no només 

a Montcada, perquè hi ha un estudi que diu el radi al qual afecta. Els barris fronterers 

a Montcada també els afecta. 

- Quines són aleshores les dates dels percentatges? 

Estem ara a 3.600.000 recaptats. Representa un 11% Lafarge en la recaptació de 

l’IAE, perquè l’IAE és un impost que al final paguen les grans empreses. Perquè les 

petites empreses no ho paguen perquè no facturen més d’un milió d’euros o si facturen 

més d’un milió paguen molt poc. I clar aquesta deu facturar uns 300 o 400 milions 

d’euros i al final això fa que paguis.  
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-Mar Sempere regidora de Serveis socials, polítiques d’inclusió i 

sanitat, 03/05/2022 

- Com es poden conèixer les repercussions en la salut a causa de 

LafargeHolcim? 

Des de l'ajuntament es va demanar que es fes un estudi epidemiològic que es fa al 

llarg de 10, 20 o 30 anys per veure com pot afectar aquest tipus d'indústria a la 

ciutadania. El que es va detectar és que quan hi ha una cimentera fa un efecte seta. 

L'afecció és major a la resta de municipis. Les dates que tenim de càncer són altes i 

per nosaltres era una preocupació. Les xifres de càncer o de malalties pulmonars i 

respiratòries aquí al municipi són molt elevades, però no tenim manera de poder 

contrastar i aixecar-lo a la cimentera. Perquè no tenim aquest estudi. Com no ens ho 

han fet perquè s'encarrega la cimentera i no els interessa. Per això el nostre paper és 

posar-nos al lloc de la ciutadania perquè creiem que és injust que es posi una 

cimentera. Que no fa ciment perquè no es manté econòmicament aquesta activitat 

cremen residus que tenen una afecció per a la salut. Ells estan posats estratègicament 

aquí perquè no volen perdre aquest territori en comparació a la competència. 

Realment la seva activitat la fan molt a França i a Catalunya no tenen molta activitat. 

Però com que no volen marxa d'aquí. Són 60 persones que no causen gran impacte. 

A més fan crema de residus i a un lloc que afecta la població. 

- Hi ha algun tipus d’estudis sobre el càncer? 

Va haver-hi un estudi del radi on parlaven que quan poses una infraestructura 

d'aquest tipus veuen com contamina. Que el nivell d'afecció és a determinats km. Les 

dades són pròpies del sistema de salut que tenim aquí. Però clar no ho podem 

demostrar per tots els cotxes i infraestructures que hi ha a Montcada. I tenim 

altres indústries. Al final l'estudi de la salut pots fer-lo, però és complicat perquè al final 

tens altres agents que també participen. 
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- Encara que no es pugui demostrar es veu l’impacte en la salut? 

Jo conec personalment molta gent de Montcada que té càncer o ha tingut i no conec 

altre lloc on hi hagi tants casos. Això és una percepció personal, però al final treus les 

teves conclusions.  

Sabem que la qualitat de l’aire en aquesta zona està molt afectada i que tenim un 

nivell de qualitat de l’aire que és molt pobre i molt dolent. Però no podem aixecar a 

una cosa o una altra. Perquè quan mires dades de contaminació de l’aire veus que un 

90% de la contaminació de l’aire és dels cotxes i no saps quan pertoca la indústria. 

 

-Laura Campos alcaldessa de Montcada i Reixac, 16/05/2022 

- Per què creus que l’Ajuntament no es va unir fins al 2016 al litigi? 

Imagino que per un tema de prioritats. Nosaltres vam entrar a governar el 2015 i ja en 

el 15 vam començar a treballar de la mà de la plataforma i a col·laborar també amb 

els seus advocats. Nosaltres ho teníem molt clar tant ERC que són els nostres socis 

de govern com nosaltres ECP, ICV en aquell moment. Fa anys que ho portaven en els 

nostres programes electorals i un cop vam entrar a governar doncs per coherència 

amb el que havíem estat dient tants anys ens vam sumar als litigis i als contenciosos.  

- Creus a les hores que depèn de les prioritats de cada govern.  

De fet, a l’anterior alcalde César Arrizabalaga i a la regidora de Medi Ambient, l’Eva 

Gonzalo els hi van posar una querella per prevaricació. Precisament per no actuar a 

favor de la defensa dels veïns. I va prosperar, però finalment es va tancar, però van 

estar imputats fins fa molt temps. 

- Per què creus que les taules i comissions per parlar del futur de 

LafargeHolcim no prosperen? 

Clar no prosperen perquè els objectius que perseguim uns i altres són completament 

oposats. Tu pots seure en una taula per buscar solucions a un problema concret quan 

més o menys tothom té clar quina ha de ser la solució i després hi ha petits aspectes 

per posar-se d'acord i per negociar i per discutir. Aquí és que els objectius són tan 



78 
 

oposats que l'entesa és molt complicada. Nosaltres com a ajuntament el que volem 

és posar sobre la taula el tancament de Lafarge i parlar del seu futur a curt, mig i llarg 

termini evidentment. I l'empresa, d'una altra banda, el que vol és parlar i posar sobre 

la taula la continuïtat d'aquesta activitat de la cimentera al barri de Can Sant Joan. 

Clar es fa molt complicada posar-se d'acord i seure en una taula quan no n'hi ha cap 

punt d'unió entre el posicionament d'una part i l'altra. 

- En quina mesura creus que és possible que hi hagi un diàleg entre els dos 

bàndols? 

És complicat, però jo crec que aquest diàleg tard o d’hora s’haurà de donar. Pensa 

que ara tenim una activitat com és la de la cimentera que està sense autorització i 

sense llicència ambiental i que continua amb l’activitat i que continua en marxa. 

Malgrat que la Generalitat està accelerant tot el que és els nous permisos i la nova 

autorització. Arribarà un punt que jo crec que haurem de seure i haurem de parlar del 

futur que pot passar per una requalificació d’aquell sòl perquè Lafarge pugui treure 

crèdit econòmic i li sigui atractiu deixar aquesta fàbrica. Hi ha moltes coses que es 

poden parlar i negociar sempre amb l’horitzó del tancament de l’empresa. 

- Quin és el principal objectiu de l’equip de govern envers el conflicte? 

El nostre principal objectiu és fer compatible el dret a treballar amb el dret de la salut 

de la ciutadania de Montcada. Nosaltres creiem que som un equip de govern que hem 

demostrat que ens ocupem i ens preocupen i ens ocupen els treballadors del municipi. 

Hem estat recolzant i acompanyant a Nissan, General Cable... I, per tant, nosaltres 

sempre hem donat la mà als treballadors. La fàbrica quan hagi de tancar tancarà i li 

donarà igual si n'hi ha 50 o 60 treballadors. Per tant, el que diem és avancem-nos a 

això i mirem com podem fer perquè hi hagi recol·locacions. Però el nostre 

principal objectiu és fer compatible el dret a treballar que tenim tots i totes amb el dret 

a la salut i el medi ambient i la cura del medi ambient que creiem que com a 

administració ens hem de garantir. 
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- La lluita sobretot perquè la qualitat de l’aire sigui millor. 

Jo crec que estem en un context de crisis climàtic i que les administracions estem 

exigint molt a la ciutadania i estem implementant mesures i actuacions que afecten 

a la quotidianitat i al dia a dia de les persones. Per tant, nosaltres hem de ser els 

primers a donar exemple. Jo crec que com a administració local no tenim 

competències en indústria més enllà de sorolls, olors i les vibracions, però com a 

administració local hem d'exigir a la Generalitat que actuï i que, per tant, si aquesta 

empresa avui dia està sense autorització ambiental, aquesta passivitat i inactivitat i 

inacció per part de l'administració no és admissible. Nosaltres hem de donar exemple. 

No podem exigir a la ciutadania i després no ser els primers a tenir un comportament 

exemplar. 

- Dintre dels partits polítics hi ha molta fragmentació? 

Nosaltres en el 2010 ja dèiem el mateix que diem ara i ERC diria que també. 

A diferència del soterrament no és un tema de ciutat on hi hagi un consens unànime. 

Perquè és un tema que és de model de ciutat i de futur. Al tema de Lafarge també hi 

ha molts interessos. És una empresa que en l'àmbit econòmic està amb els clubs i 

les entitats esportives. Està arrelada en el teixit cultural o esportiu del municipi. I aquí 

hi ha molts interessos i diuen és que és una empresa que no contamina. Que hi ha 

300 treballadors i cada vegada diuen un número diferent. Per tant, diuen que el que 

estem fent no és correcte perquè ens estem carregant una indústria amb treballadors 

al municipi. No hem trobat mai aquest consens amb la resta de partits polítics. I ja dic 

és un tema amb el qual no ho tindrem. No és un tema com el soterrament. Aquí hi ha 

molts interessos lligats. 

- Dintre de la Generalitat que és d’ERC hi ha discrepàncies amb el grup 

d’ERC de Montcada? 

Això és el que em va passar exactament quan el conseller del tripartit era el Cesc 

Baltassar que era d’ICV i jo estava aquí de regidora a l’oposició d’ICV. I una cosa és 

que tu estiguis governant a la Generalitat i altra cosa la defensa que has de fer dels 

interessos del teu municipi més enllà dels interessos partidistes. Ara ells es troben en 

aquesta situació. 
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- En el cas del Turó quina és la preocupació davant del fet que la concessió 

per fer extraccions encara és d’ells? 

No només encara tenen la concessió, sinó que la Generalitat l’ha renovat. Per tant, és 

una situació complicada. Tenim també un contenciós per aquesta llicència autoritzada 

que el que ha fet és ampliar el termini d’extracció del Turó i anirem veient jurídicament 

quin camí segueix i anirem fent. Però, a més, és una mica anòmal. Perquè resulta que 

la Generalitat amplia el procés per poder extreure material al Turó a una empresa que 

no té autorització i que no té llicència. Per tant, per això vam posar aquest contenciós 

per veure quines possibilitats teníem per aturar-ho. És veritat que hi ha hagut certa 

recuperació i restauració del Turó, però no és el que era ni molt menys.  

- Com és el procés per fer un mapa acústic?  

Els tenim anul·lats els dos. Perquè Lafarge va posar al·legacions i va posar un 

contenciós al mapa acústic. I ara estem sense mapa acústic. Estem treballant amb la 

Diputació de Barcelona que ens està redactant junt amb els tècnics de la casa un de 

nou. El que passa és que hi ha una evidència i és que Lafarge molesta. Lafarge fa 

molt soroll i, sobretot, a la nit. Imagino que durant el dia no es percep tant. Fa un parell 

de setmanes els veïns i veïnes del barri de Can Sant Joan van entrar 625 signatures 

aquí a l’ajuntament per fer-nos saber que tenen veritables problemes per dormir al 

vespre i per descansar i que hi ha una contaminació acústica a la nit important. 

El que passa és que com estem sense mapa acústic el que no podem és entrar a 

sancionar directament que en el tema d’indústria els ajuntaments només tenim tres 

competències: sorolls, olors i vibracions. Podríem actuar en el tema del soroll si 

tinguéssim el mapa acústic aprovat. Com el tenim anul·lat per una sentència, ara el 

que hem fet amb aquestes 625 signatures és enviar-les a la Diputació de Barcelona i 

demanar que ens facin una prova sonomètrica. És a dir, en les properes setmanes 

tindrem uns tècnics que contractarà la Diputació de Barcelona per comprovar si 

accedeix als llindars al vespre. Sobretot ens faran un informe i si és així podrem actuar 

i podrem sancionar, però estem treballant en aquest mapa acústic. Evidentment com 

va en contra dels seus interessos no fan més que posar contenciosos per anul·lar-los.  
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- A l’espera del futur de la cimentera, ja que la resolució oberta de l’AV pot 

ser recorreguda, com veieu el futur del conflicte? Estem a la recta final 

d’un litigi que porta més de deu anys de lluita veïnal? 

Això és la lluita de David contra Golliat. Mai havíem estat tant a prop. Havíem tingut 

sentències en ferm i una interlocutòria on el jutge et diu que estant sense AAI i que 

han de tancar i cessar l'activitat. Però ho deixa en suspens a què es resolgui aquest 

últim recurs de l'AV de Can Sant Joan. Mai havíem estat tan a prop, però això és una 

carrera, una marató llarga. No serà d'avui per demà evidentment. Lafarge, a més, és 

una empresa molt poderosa que utilitzarà totes les eines que tingui al seu abast per 

defensar-se i continuar amb la seva activitat, però jo crec que cada vegada ho tenen 

pitjor i que cada vegada se'ls hi tanquen moltes més portes. I que qualsevol pas en 

fals que faci la Generalitat tindrà també moltes conseqüències, perquè aquí la 

Generalitat té una responsabilitat molt gran, sobretot patrimonial. És a dir, si el jutge 

al final declara que la sentència és ferma i diu que ha de tancar i Lafarge ha d'acabar 

tancant. La Generalitat hauria de compensar econòmicament amb un import molt 

elevat a l'empresa Lafarge per haver-li donat malament l'autorització en el seu dia. Per 

tant, aquí encara queden recursos, contenciosos... Ara tant els treballadors, Lafarge i 

la Generalitat han anat a cassació. Els terminis jurídics són molt llargs i, per tant, sí 

que es veu la llum al final del túnel, però encara està molt lluny aquesta llum. I costarà 

i queden anys de lluita. 

- A l’espera també d’una nova AAI que s’està tramitant. Si aquesta arriba a 

aprovar-se els passos següents seran tornar a començar? 

Completament, seria tornar a posar un contenciós sobre aquesta llicència. Perquè, a 

més, no ho estan fent bé. Jo crec que aquí la Generalitat s’està precipitant molt potser 

per aquesta por de la responsabilitat patrimonial que poguessin tenir. I està utilitzant 

dictàmens del 2016 que han estat anul·lats amb aquestes sentències. Estan utilitzant 

documentació que són nul·les de ple dret i veurem com acaba tot. Seria tornar a 

començar. Per això dic que això va per llarg.  
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- Tot i la moció del 1999 on es deia que no es podia incinerar al municipi es 

va començar amb la valorització. 

Ells diuen que no incineren. Utilitzen aquest eufemisme. Però de fet ells són gestors 

de residus de la Generalitat, per tant, ja poden fer servir l'eufemisme que vulguin. El 

que estan fent és incinerar. Una altra cosa és que li vulguin canviar el nom i diguin que 

estan valoritzant o revaloritzant residus. Però no és més que una incineració en 

coberta. 

- A més, d’haver-hi episodis d’emissions de pols. 

Ells diuen que és vapor d’aigua que no són emissions de pols a l’atmosfera. Però que 

preguntin als veïns i veïnes del barri de Can Sant Joan si el que escombren cada dia 

a les seves terrasses i patis és vapor d’aigua o un polsim negre que s’incrusta en els 

cotxes i que s’enganxa. Jo crec que hi ha un principi que és el de precaució que crec 

que la Generalitat aquí l’hauria d’aplicar si tu no saps si una activitat és nociva o no 

per la salut, perquè no ho sabem ara. El que has de fer amb aquest principi de 

precaució és aturar tot, recollir i recopilar informació. Aleshores actuar en 

conseqüència. I crec que aquí la Generalitat està pecant de no aplicar aquest principi 

de precaució. 

Per exemple, la petició per fer estudis epidemiològics s’ha fet en reiterades ocasions i 

clar un estudi epidemiològic no ens dona la foto del moment, però és una petició que 

s’ha fet al llarg dels anys.  

 

-Marc Sanglas director general de Qualitat Ambiental i Canvi 

Climàtic, 25/04/2022 

- Des d’on es fan els exàmens tècnics per concedir una autorització 

ambiental? Com funciona el procés? 

Els exàmens tècnics es fan des del nostre departament.  

- Com es situa la Direcció davant la situació actual de Lafarge Holcim a 

l’espera que es resolgui el recurs de cassació contra la sentencia del 
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Tribunal Suprem de Justícia de Catalunya? Què s’espera o es preveu que 

succeeix amb el funcionament de la cimentera?  

En tot cas aquí hi ha dues sentències que una és ferma i l'altra no és ferma. Aquesta 

diu que sí que hi ha una tramitació administrativa incorrecta i que, per tant, resol que 

cal declarar nul el títol i anul·la l'autorització. I en tot cas aquesta sentència està 

recorreguda davant del TS i, per una altra banda, s'està tramitant una nova 

autorització per part de l'empresa. 

- I amb aquesta nova AAI es considera que tornin a rebre una autorització?  

En tot cas això ho diran els exàmens. Ho dirà tot el procés de tramitació administrativa 

i, per tant, des d’aquest punt de vista no podem avançar res més enllà que s’està 

tramitant aquesta nova autorització. 

- Quines són les prioritats de la Direcció davant el conflicte? 

Doncs garantir que qualsevol autorització mediambiental compleixi els requisits. I que 

des d’aquest punt de vista el que hem de garantir com a administració mediambiental 

és que qualsevol autorització i petició que es faci sobre el funcionament de qualsevol 

empresa s’ajusti als requisits de funcionament ambiental estipulats a la normativa. 

- Es planteja fer algun estudi epidemiològic? 

L’estudi epidemiològic no ens correspondria a nosaltres com a administració 

ambiental, sinó que correspondria al Departament de Salut. Per tant, no ens correspon 

a nosaltres la realització. És a dir, per a la tramitació administrativa de qualsevol 

autorització no hi ha cap requisit per fer un estudi epidemiològic del funcionament de 

cap empresa. Nosaltres  el que fem és un estudi de l’afectació que qualsevol indústria, 

en aquest cas Lafarge o qualsevol altre, pugui tenir o les incidències mediambientals 

que pugui tenir qualsevol activitat industrial. Abans del funcionament analitzem el que 

té un impacte ambiental o no. I si té un impacte ambiental quines mesures correctores 

cal aplicar per tal de reduir aquest impacte ambiental o que no el tingui.  
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- Com es situeu davant les protestes dels veïns? 

Nosaltres el que podem fer i hem fet en diverses ocasions és que davant de les 

queixes dels veïns el que fem són uns controls habituals sobre les empreses. Perquè 

hi ha una denúncia i, per tant, se’ns demana que analitzem el funcionament. Quan hi 

ha hagut queixes per part dels veïns el que s’ha fet és estudiar aquestes queixes 

respecte al funcionament de l’empresa. I, per tant, si s’ha avaluat o detectat que hi 

havia algun incompliment o alguna incorrecció el que es fa és obligar que posin 

mesures correctores.  

- El Tribunal Superior de Justícia de Catalunya després d’anul·lar 

l’autorització ambiental, que es va renovar el 2017, ha notificat a la Fiscalia 

per si es va poder incórrer en responsabilitats penals. Quina és la postura 

davant d’aquesta acusació? 

Respecte a les resolucions judicials el que diem és que cal pensar en el principi de 

prudència i tampoc no entrem massa. Però no posem en dubte l’actuació dels 

funcionaris. Aquí hi ha una investigació judicial en marxa que determinarà alguna 

qüestió. Però d’entrada no creiem que hi hagi cap actuació irregular per part dels 

funcionaris. Però en tot cas ho sotmetrem a la investigació judicial. 

- Actualment, com funciona Lafarge sense llicència? 

La sentència anul·la algunes autoritzacions, però no les anul·la totes. Per tant, aquesta 

empresa continua funcionant amb uns títols administratius que ja se’ls hi va donar en 

el seu moment, però que són vigents. És a dir, no hem habilitat des de la Generalitat 

cap procés especial per habilitar el funcionament de l’empresa. L’empresa funciona 

amb uns títols que se li van concedir en el seu moment i que no han estat objecte 

d’anul·lació encara. Estem pendents de les resolucions judicials. Per tant, mentre no 

hi hagi el procediment i el pronunciament definitiu per part del TS s’ha d’estar a 

l’espera d’aquesta sentència. Per tant, mentrestant el títol és vàlid. 
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- Respecte a les responsabilitats sobre les tramitacions, com es contempla 

aquesta actual? 

En tot cas qualsevol tramitació administrativa i tenint en compte que hi ha unes 

sentències, s’està fent amb tota la cura del món per a evitar que si es va cometre algun 

error administratiu no es torni a produir. 

-José Domíngez, regidor de Llicències, activitats i qualitat ambiental, 

03/05/2022 

- Funció de la Regidoria de Llicències, Activitats i Qualitat Ambiental?  

La funció principalment és el control i atorgar les llicències de totes les activitats que 

es desenvolupen al municipi que són de la nostra competència. Per exemple, Lafarge 

no és de la nostra competència. Per a totes les que estan relacionades amb la 

contaminació atmosfèrica la llicència l’atorga la Generalitat, la Direcció de Qualitat 

Ambiental de la Generalitat. Nosaltres en el cas concret de Lafarge la competència 

que tenim és el tema de sorolls i pudors. En aquest cas pudors pràcticament no emet, 

però sorolls sí que emet molt les 24 hores del dia. I nosaltres estem ficats en què 

compleixen. Que no rebessin el límit i tot això. I en la resta les portem des de regidoria 

i aquí si tenim la competència.  

- En relació amb el soroll el 2018 els vau multar amb 901 euros. Però encara 

el soroll continua?  

Nosaltres som un ajuntament petit i no tenim molts mitjans. Amb el soroll concretament 

i de Lafarge és cada cert temps el soroll és molt insistent i els veïns es queixen. Quan 

hi ha queixes i molèsties dels veïns el que fem és demanar estudis de soroll que 

normalment demanem a la Diputació que té aquest servei pels municipis. Després a 

la Direcció de Qualitat Ambiental també demanem una unitat mòbil de contaminació 

atmosfèrica i diem que la portin a Montcada i que facin un estudi de contaminació 

atmosfèrica. Poca cosa més podem fer perquè no tenim equips propis per fer les 

medicions i tècnics de medi ambient només tenim un. Fem el que podem. 
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- I en relació amb aquests estudis si sobrepassen els nivells de 

contaminació què feu? 

El que fem i el que va passar al 2018 és que després de fer un estudi de soroll 

sobrepassava. Nosaltres vam ser molt estrictes i, per això, vam posar la multa en 

l'import mínim perquè sabíem que segurament als tribunals seria difícil de guanyar. I 

per això vam posar el mínim import. L'estudi de soroll consisteix a fer 

unes medicions durant 24 hores i certs dies. Aleshores realment la normativa de soroll 

és com diguem laxa, perquè realment si l'empresa està 24 hores fent soroll potser 

hi ha una hora o menys que fan descàrrega de pedra i fan un soroll més gran que 

l'habitual. Llavors com hem fet aquest estudi de medició de 24 hores i durant alguns 

dies. Potser incompleixen, però en un grau molt petit per això se'ls hi va posar aquesta 

multa que ells van recórrer. Ara l'han guanyat i nosaltres l'hem recorregut. Estem així 

i és una lluita constant. 

- Aquesta multa va ser un avís perquè sobrepassaven. 

Hi ha partits polítics que estan a favor de la cimentera perquè diuen que porten llocs 

de treball i que porta tota la vida aquí. El nostre cas en l'equip governant actual és el 

contrari. És una empresa que en el seu dia va beneficiar al poble està clar. Pensem 

que no té sentit que una empresa d'aquestes característiques altament contaminant 

estigui al mig del poble i a 200 metres de l'Escola del Viver. Potser fa 100 anys era 

diferent i la seva activitat principal era fer ciment. Ara ells diuen que sí, però la seva 

activitat principal és incinerar residus. Perquè és una incineradora encoberta. Ho són 

perquè la majoria dels combustibles que fan servir per engegar els forns són 

residus. Antigament, feien ciment posant el coc i la contaminació que hi havia 

fa 50 anys era la pols a part del soroll. En aquell temps la gent es queixava de la pols 

que feia malbé els cotxes. 

- Què suposa per a la qualitat de l’aire del municipi comptar amb aquesta 

Cimentera? 

És una suma afegida a les autopistes, als trens... I és una cosa més afegida. Fa cent 

anys potser tenia sentit, però avui dia no té sentit que una empresa d’aquestes 

característiques estigui on està. Nosaltres no volem que la tanquin com diuen ells. 
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Nosaltres diem que en el lloc on hi és no hauria d’estar. Estem parlant d’una 

multinacional que no té cap problema. El dia que no els hi surti rendible estar aquí 

marxaran sense contemplacions i faran fora als treballadors.  

- En qualitat de l’aire Montcada aprova? 

Hi ha episodis. És un tema en el qual anem fent coses, però tota la competència és 

de la Generalitat. Nosaltres el que podem fer és apretar per a que no pugi. I quan hi 

ha episodis el que fem és que a través de tots els mitjans que tenim advertim a la 

població. En el moment que hi ha una pujada fem informació.  

Ara recentment la Generalitat vol fer la renovació de l’autorització ambiental i van 

enviar tota la documentació a l’ajuntament perquè des d’aquí es fes un estudi preceptiu 

sobre el tema de sorolls i pudors. I en la mateixa carta de la Generalitat deien que si 

estàvem conformes amb la documentació que ens havien donat per fer aquesta 

renovació que informéssim dels aspectes de sorolls. I nosaltres hem dit que no estem 

conformes amb aquesta documentació, perquè molta de la documentació ve 

desfasada. No han fet un estudi mediambiental actual de l’any 2022. I hem contestat 

que no amb un informe nostre contra aquesta renovació. 

- Quin estudi us van presentar? 

No sé la data, però crec que era de 2016. Tot això és una guerra judicial que tenim 

amb ells, perquè ja l’altra vegada l’autorització ambiental no la van fer bé.  Van donar-

li l’autorització de 2008 amb un informe de 2006 i una sèrie de tràmits que no estaven 

ben fets. Tenim una lluita tant l’AV com nosaltres l’ajuntament contra ells des de 

sempre. En el tema judicial ja fa temps. Estimem que les coses no les fan bé i cada 

vegada que informen de nous passos veiem com ho fan.  

- La implicació varia segons els governs? 

A vegades hi ha altres partits que quan han governat han sigut més tolerants. Varia si 

estàs compromès amb temes mediambientals o no i si ho estàs amb la ciutadania. Per 

a mi és inconcebible que un barri com Can Sant Joan de 2.000 quasi 3.000 persones 

on pràcticament tot el barri sencer està contra Lafarge que no li donem suport a aquells 

veïns. No pots ignorar aquesta queixa. 
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- No us heu reunit amb l’empresa. 

D'ençà que estem nosaltres ECP juntament amb ERC no ens hem reunit amb ells mai 

perquè som visions contràries. Cada any fan com una presentació pública i nosaltres 

no hem anat mai. Si tenim una sèrie de recursos i judicis pendents com 

anirem perquè ens diguin que fan tot bé. 

Després la Generalitat, sobretot, la Direcció General de Qualitat Ambiental, també és 

una mica laxa. Nosaltres el que fem és anar allà i insistir perquè ells tenen la 

competència. 

L'any 2019 vam anar a veure la directora que hi havia en aquell moment a ensenyar-

li totes les denúncies dels veïns. Sempre emet, però segons el temps es veu la 

fumerola i els veïns ens ho enviem. Vam portar allà l'informe i vam dir si feien alguna 

cosa. Fins ara la col·laboració no ha sigut massa bona. 

- Els terrenys del Turó pertanyen encara a Lafarge. 

Són propietaris. Tot ve del Baró Güell del s. XVIII, aquests eren els propietaris d’això 

i Asland ho va comprar. Després tot això ho va comprar Lafarge. Aquest és el perill de 

la Generalitat que Lafarge se’n vagi i els hi digui ara compra els terrenys. 

- S’han demanat estudis epidemiològics i mai s’han fet. 

Ho hem demanat un munt de vegades a la Generalitat i mai ho van fer. El Departament 

de Salut de la Generalitat de tant en tant fa estudis i inclús l’Ajuntament de Barcelona 

que té molts medis fa estudis propis de la ciutat de Barcelona. Però de Montcada no 

han fet mai perquè no els interessa. No els interessa perquè seria un argument més 

per demanar el tancament de la fàbrica. 

-Oriol Serratussell regidor de Medi Natural i Salut Pública, 03/05/2022 

(en conjunt amb José Domínguez) 

- En matèria de medi ambient que suposa per al municipi tenir la cimentera?  

Com a Regidoria de Medi Natural les problemàtiques que hem tingut amb aquesta 

empresa són, per exemple, que han tingut abocaments de fuel al Besòs. I sobretot 
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l'activitat pròpia extractiva que no oblidem que està dins d'un parc natural. L'activitat 

extractiva que s'està executant a la zona forestal està englobada dintre del parc de 

Collserola i, per tant, és un cop d'efecte contra el medi natural que com a regidoria no 

agrada perquè el que estan fent és destruir l'última part, la cua diguéssim del parc 

natural de Collserola. Des de la mateixa regidoria el que hem demanat és que 

definitivament es parin aquestes activitats extractives i es comenci amb el procés 

d'execució de refer tota la muntanya i de refer tot el que durant aquests anys han anat 

extraient. I retornar al medi natural no el que hi havia perquè no el retornarem mai. Hi 

havia punts emblemàtics com una capella o l'antic castell de Montcada que això no es 

pot recuperar. Per això es va destruir per fer una activitat d'extracció. Tot aquest 

patrimoni que teníem ja no el tindrem, però sí que conservar i tornar a certa normalitat 

del que és. Que és un parc natural. 

- Amb el Turó estan en restauració. 

Estan ja a mesura d'anar insistint amb una restauració. Hi ha un pla de restauració 

encaminat per la Generalitat de Catalunya. No sé quants anys queden pel projecte de 

mines però queden molt. 

José Domínguez:  

Renovaron hace poco para otros 30 años y se renueva automàticament. Nosaltres 

vam fer al·legacions i no les van tenir en compte. Es va renovar el 2020. I ara fins al 

2050. Tenen el permís per continuar per una part. Al Turó hi ha dues canteres, una 

part és la que ja han finalitzat i estan fent la restauració que des de Medi Natural estan 

a sobre per a què ho facin bé. I la part de les pissarres que continua. Que aquesta 

continua i és la que han renovat 30 anys més. I si ho penses fredament dius si ja no 

queda muntanya que volen. Però ells si tenen la possibilitat de renovar ho fan. Encara 

que després potser extreuen una mínima part del que venen que és matèria primera 

que necessiten. Si poden fer renovació la fan. 

- Tenint en compte els episodis d’abocament de fuel a la llera del riu i 

l’emissió de pols. Com es pot vetllar per a la seguretat en la salut dels 

veïns? 
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En el tema de vessaments sí que és veritat que amb aigües de Barcelona i amb 

la mateixa Agència Catalana sí que s'han portat mesures cautelars en aquesta 

empresa que no el torni a passar això. Podem vetllar amb els controls específics que 

com a Ajuntament fins a cert punt podem fer des de l'Agència Catalana pugui fer. 

Anem fent, però és una activitat tan complexa i molt arrelada al municipi amb uns 

permisos com aquell que diu històrics. S'ha anat renovant i que no salta la normativa. 

J:D.: el tema del vessament de fueloil que és un fueloil que continuen acumulant en 

un dipòsit es veu que les canonades es van fer malbé per falta de manteniment i pel 

que sigui i va haver-hi el vessament. I, a partir, d'Aigües de Barcelona que és qui té la 

competència de conservació del clavegueram del municipi. A través d'ells es va fer 

tota la neteja pagant Lafarge i se'ls i va obligar a restaurar i portar-se totes les terres 

de la llera contaminades i fer una restauració. Se'ls hi va obligar des de l'Ajuntament 

fer-ho i ho van fer perquè clarament van ser els culpables i no podien amagar-se. 

Els problemes són molts. S'han posat barreres, però continua estant l'empresa aquí i 

continua contaminant i continuem tenint el perill de nous vessaments, continuem amb 

l'extracció, emissions... 

- Davant d’això us sentiu amb limitacions per poder actuar?  

En el moment que com ajuntament i com a associació de veïns a Can Sant Joan s’han 

fet uns Recursos de Cassació en el qual estan de moment a l’espera de dictaminar 

un, la sentència de Can Sant Joan, i veus que la Generalitat tampoc es pronuncia per 

fer el cessament d’aquesta empresa per ni que sigui cautelar. Clar que com a 

Ajuntament ets sents limitat, perquè no tenim la competència per cessar aquesta 

activitat. Si la tinguéssim, ja ho hauríem fet. 

J:D.: En medis nosaltres som un ajuntament petit que no tenim un gabinet amb molts 

tècnics per poder fer coses. 

Sí que és veritat que des del primer punt la competència no la tenim i, per tant, la 

competència la té qui la té que és la Generalitat de Catalunya i no es pronuncia. No 

es pronuncien perquè la Generalitat de Catalunya han sigut els primers que l’han pifiat 

en donar aquestes llicències ambientals i, per tant, en cert punt és normal que no es 



91 
 

pronunciïn i que vagi passant el temps, però això té data de caducitat i això ha d’arribar 

en algun port. Esperem que no tardi.  

- Quines són les principals reclames de la regidoria de Medi Ambient 

envers la cimentera? 

Tenir aquesta cimentera entre mig de dos parcs naturals i un espai fluvial. Recordem 

que la cimentera està integrada dins d'un part natural entre un espai fluvial que és el 

Besòs i una altra part natural que és la Serralada Marina que té a l'altra banda. 

Clar aquesta empresa dintre... Dins d'aquesta àrea i l'àrea metropolitana estem lluitant 

per el que estem lluitant com vehicles antics i contaminació, però és que resulta ser 

que a la porta hi tenim una gran cimentera contaminant. Alguna cosa fall aquí. 

- Des de la regidoria per reduir l’impacte en algun moment heu fet una 

proposta per reduir l’impacte ambiental o directament es parla del 

trasllat? 

Nosaltres creiem que quan aquesta activitat estigui cessada i estigui fora del municipi 

és en aquell moment haurem de començar a veure quin impacte ambiental li donem i 

quina sortida li donem a tot aquest espai. No hem d’oblidar que aquests són uns 

terrenys de propietat de Lafarge i que municipalment podem fer el que podem fer fins 

a un punt. No és un terreny de domini públic, sinó privat. Pot ser acabar de fer una 

anella verda al Turó de Montcada. Un cop acabat aquest tràmit hauríem de veure 

quina és la sortida a tot aquest angle Besós li podem donar. 

- Això en el cas que tanqui. Ara mateix no es plantegen mesures si continua 

en funcionament. 

El que hem d’esperar és el cessament d’aquesta activitat. Tenir aquesta activitat fora 

d’aquí i, a partir d’aquí condicionar a la titularitat dels terrenys, la catalogació dels 

terrenys, també influeix molt al Parc de Collserola trobar quin tipus de sortida hi ha allí. 

- Tenir la cimentera on es troba, es pot conèixer l’impacte cap a la flora i 

fauna del voltant es pot saber? 
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Sí, evidentment l'impacte que pot tenir en el mateix parc afecte. Perquè tenim un 

corredor que és l'eix Besós entre els dos parcs naturals. I evidentment tenir una 

cimentera amb sorolls, pols i totes les activitats que s'estan fent... El pas d'aus 

migratòries, el procés de nidificació... Doncs tot això es veu alterat. Tot això està alterat 

per tenir aquesta empresa englobada i encabida en aquest espai. I és un dels estudis 

que s'han de fer de fauna i flora en quant que aquesta activitat quan estigui 

fora es notarà considerablement l'augment de la fauna que puguem tenir a l'entorn. 

Va tot molt lligat al tancament de l'empresa. 

- Des de la normativa segons la Generalitat compleixen amb els nivells. 

Però vosaltres voleu uns nivells que siguin 0. 

Exacte. Que siguin 0. Tornem a estar a l'entrada de l'Àrea Metropolitana de Barcelona 

on estem reduint considerablement els vehicles més contaminants, els vehicles sense 

etiqueta... Però a la porta hi tenim una empresa on s'està contaminant i potser 

contamina el doble o el triple dels vehicles aquest que estem retirant de la via pública. 

Llavors no té gaire sentit. Des de la mateixa Àrea Metropolitana es vol crear la zona 

de baixes emissions a municipis de més de 20.000 habitants a més. És a dir, 

Montcada, Cerdanyola... Tots aquests municipis passaríem a zona de baixes 

emissions, però dins d'aquesta zona de baixes emissions hi tenim una gran empresa 

que està creant unes emissions doblant el que realment el trànsit rodat tenim en el 

municipi o les autopistes. És molt contradictori. 

Volem anar en un camí des del govern de la Generalitat, l’Àrea Metropolitana i 

l’Ajuntament de Montcada tenim molt clar que les zones de baixes emissions... I s’està 

treballant en el tema i ja s’ha presentat un calendari de projecció de la zona de baixes 

emissions pels municipis de 10.000 o més habitants, però estem deixant un biaix per 

part de la Generalitat de Catalunya que dins d’aquest mapa que tenim de zones de 

baixes emissions i que es vol portar a terme tenim el que tenim dins.  

J.D.: Des de la Generalitat prediquem hem a fer zona de baixes emissions, que cada 

vegada hi hagi menys emissions... Però després permeten que una empresa com 

aquesta de l’annex 1, la normativa no té res a veure amb el que és diu de qualitat 

ambiental. De qualitat ambiental s’està dient molt que encara que la normativa 



93 
 

europea està una mica per sobre de l’OMS els nivells varien. La Generalitat diu que 

ens hem d’adaptar per arribar als nivells de l’OMS. I al mateix temps a les empreses 

no se’ls hi aplica aquesta normativa. 

La Generalitat i els Organismes Europeus ja estan dient que les normatives estan 

desfasades. Hem d’anar cap a normatives i nivells de contaminació òptims que són 

els que marca l’OMS. 

- És un problema estructural de la normativa? 

J:D.: Exacte. Un dels seus arguments principals és que els hi obliguen a canviar filtres 

i ho fan. Ells sempre al·leguen això que cada vegada que se’ls hi obliga a fer alguna 

cosa ells ho fan. Clar, tu canvies el filtre, però si et permeten emetre el mateix en 

realitat què estàs fent. Si t’obliguem a canviar el filtre perquè els nivells d’emissió han 

de ser més baixos, que la normativa també sigui rigorosa i acompanyi aquesta mesura.  

- Últims esdeveniments pel que fa a episodis de sorolls. 

J.D.: L'hem posat una altra sanció de soroll. Les empreses en general quan canvien 

processos de producció fan canvis en les llicències com a canvis no substancials o 

substancials. Els no substancials vol dir que han millorat algun procés com, per 

exemple, canviar el petroli al gas natural perquè contamina menys. Aquests canvis els 

han de notificar a l'ajuntament. I en un d'aquests canvis que van fer nosaltres li vam 

exigir pel tema de soroll que al seu perímetre posessin uns sensors de sorolls, perquè 

si hi hagués una xarxa de sensors en el moment que es detectés el soroll fort podrien 

parar i arreglar-lo. Seria més ràpid. El sensor que proposàvem era per avisar de 

que en un punt concret hi ha un soroll que excedeix els decibels i que avisa 

d'una averia. Això és va exigir que posessin aquesta xarxa de sensors i com no l'han 

posat els hem sancionat ara amb 20.000 euros aquest 2022. Ara ells al·legaran o 

posaran un recurs. Aquesta sanció està posada i ja ha passat el període de pagament 

voluntari i ara es cobrarà i passarà a executiva i es cobrarà. En aquest cas som 

optimistes que no el guanyaran, perquè dintre de la llicència municipal per al canvi 

aquest no substancial, nosaltres els hi vam exigir posar aquests sensors i no els van 

posar. Si continuen sense fer-ho dintre de x temps quan el procés d'aquest acabi 
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iniciarem un altre i amb més import. Perquè primer es posa la sanció més petita i 

després puja. 

- La normativa actual de l’ajuntament què pot fer? 

J.D.: Un altre problema afegit és que Montcada és dels pocs municipis de Catalunya 

que no té mapa de capacitat acústica. Tots els municipis per llei han de tenir un mapa 

de capacitat acústica. Aquest consisteix en què cada zona: comercial, residencial, 

industrial... Cada zona té uns nivells. No és el mateix un polígon industrial que una 

zona residencial. La normativa que ho regula varia segons la zona i això ha d’estar en 

aquest mapa de capacitat acústica. Des de l’Ajuntament s’han intentat quatre vegades 

fer-ho. Lafarge presenta al·legacions i judicialitza el procés i no el tenim. Això no vol 

dir que nosaltres no tinguem classificat el municipi acústicament. Nosaltres el que fem 

és acollir-nos a la normativa general que ve estatal. El que no tenim és la normativa 

específica del municipi que normalment tots els municipis la tenen. Aquesta és 

normativa europea estatal que cada municipi ha de tenir el seu mapa. 

- Procés del mapa de capacitat acústica. 

J.D.: El mapa de capacitat acústic es fa en un document, s'ha de posar en exposició 

pública, s'han d'acceptar per llei al·legacions. I després ja automàticament s'aprova 

després del recorregut. Però sempre en el període d'exposició pública és 

on Lafarge presenta totes les seves al·legacions i al mateix temps es va a la justícia 

per denunciar-ho. I, per tant, com ja està judicialitzat el següent recorregut no es dona 

i queda aturat. Esto és una lluita de David contra Golliat. Nosaltres som David 

amb l'onda i Golliat és enorme. Lafarge no la vol. 

No volen perquè el barri de Can Sant està al costat i seria un barri residencial i si 

nosaltres podem fer aquest mapa de capacitat acústica i declarar al barri de Can Sant 

Joan com a zona residencial, Lafarge automàticament ha de marxar. En una zona 

industrial els nivells de decibels nocturns poden ser de 60 o més i en una zona 

residencial només pot ser de 50. I, clar, Lafarge emet més de 50 decibels.  

- Aquesta zona seria residencial. El problema per ells és que aquest és un 

altre motiu per poder tancar. 
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J.D.: Ells s’escuden en què la fàbrica ja hi era abans de les cases. Sí, quan van obrir 

i van començar l’activitat potser els veïns del barri era de 100 o 200 habitants i era 

molt petit. I no era com ara que si entraria dintre de barri residencial.  

- Quin és el gran problema del conflicte? 

J.D.: El gran problema és que la Generalitat els dona suport, si la Generalitat no els 

dones suport estaríem guanyant. Jo això sempre ho comparo amb la ciutat de 

Barcelona, a principis del segle passat totes les fàbriques estaven allà, al Poblenou, 

al port... I això és el que volem nosaltres. No volem la ruïna per ells ni pels treballadors. 

Al contrari que puguin continuar treballant, però en altre lloc. Totes les fàbriques van 

sortir de la ciutat de Barcelona, per què aquesta no surt de la ciutat de Montcada. I els 

barris propers com Nou Barris també pateixen les condicions de la contaminació de la 

cimentera. 

- Aquests mapes de capacitat acústica heu trobat que en altres llocs on hi 

ha cimenteres també es posin? 

J.D.: És que Montcada és un cas singular. És el lloc de tota Catalunya on està més a 

prop dels habitatges. Aquí si hi hagués més terrenys es podria allunyar del barri, però 

no es pot. La solució no és fàcil i no agradarà a tothom, perquè si marxen d'aquí a un 

altre lloc serà a un lloc molt específic i això és difícil. 

 

-Pilar Abián periodista a La Veu de Montcada, 21/04/2022 

- Quina és la necessitat del fet que hi hagi periodistes locals? 

Ens trobem en un món on avui dia hi ha una quantitat d'informació bestial per canals 

de tota mena i on els emissors d'aquesta informació perquè no són només periodistes 

ni molt menys, sinó al contrari. Hi ha tot un seguit de gent que per diferents motius 

aboca un munt d'informació per diferents canals que estan a disposició de tothom. 

Aleshores que jo crec que del periodista tant generalista com local és intentar destriar, 

verificar i oferir una informació contrastada que aquesta és la diferència respecte al 

que porula per les xarxes que molta informació ni està contrastada ni és qualificada... 



96 
 

Per tant, el paper del periodista ha de continuar existint. En l'àmbit de la comunicació 

local doncs ha de complir aquest mateix paper que seria tant generalista com local. 

Però jo considero que la gent també té una necessitat d'informar-se del que passa en 

un entorn més proper. Perquè és l'àmbit on t'has de sentir més identificat. Tothom 

d'alguna manera es referència d'allò que passa més a prop seu. Pot ser al seu 

municipi, a la seva comunitat autònoma, al seu país i després d'aquí anem ampliant. 

Però si veus una notícia que ha passat al teu municipi t'impacta més i aquella 

informació segurament té una repercussió en la teva vida personal molt més directa 

que no el que ha passat a milers de kilòmetres. Per tant, la gent sí que té una 

necessitat d'estar informada del que passa al seu voltant més immediat perquè l'afecta 

d'una manera directa i el periodisme local ha d'existir i des de la professionalitat. És a 

dir, oferint informació contrastada, verificada, plural. Que compleixi amb el codi ètic 

periodístic. Però jo crec que sí que hi ha una necessitat per part de la població 

d'aquesta informació i que, per tant, com hi ha aquesta necessitat per això estem. 

- Creus que la tria de notícies entre local i generalistes són diferents? El 

gatekeeper és diferent? 

Jo crec que la diferència entre petits mitjans i mitjans locals a mitjans més generalistes 

és que el periodista local no està molt encasellat en només un àmbit. Tens 

coneixement de molts àmbits del municipi, ja sigui la vida social, cultural, esportiva. O 

sigui, tens una formació molt àmplia. I en un mitjà tu tens la secció de successos i 

només estàs especialitzat en aquesta temàtica. Aquesta és la diferència que veuríem. 

- El gatekeeper és diferent? 

Nosaltres tenim un límit que és el que marca que la notícia passi en l'àmbit municipal 

o que algú del municipi sigui el protagonista encara que passi fora. Per tant, aquest 

distintiu és necessari. O sigui, jo si la notícia passa a Cerdanyola que està al costat, 

però no afecta Montcada no la tractaré. O sigui, hi ha un primer marc que s'ha de 

complir i és que aquella notícia sigui d'àmbit local. A partir d'aquí sí que és veritat que 

hi ha altres, perquè nosaltres no formem part d'un microcosmos aïllat de la resta del 

món. És a dir, hi ha notícies generalistes que també podem veure des d'una 

perspectiva local i, per tant, això també ho fem. És a dir, tractem tot allò que passa al 
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nostre municipi i que entenem que és noticiable des de qualsevol punt de vista de la 

informació que nosaltres tractem. O sigui, no depèn que sigui un emissor concret 

perquè la notícia pot ser tant generada per l'ajuntament com d'una entitat o partit. O 

sigui, no tractem exclusivament les notícies de l'ajuntament, sinó tot el que sigui 

interpretable com a una informació a donar per nosaltres ja la podem tractar des del 

punt de vista noticiable o bé tractar aquelles notícies que tot i ser d'àmbit generalista 

tenen una repercussió més directe amb el nostre municipi. Com, per exemple, el tema 

de la Covid-19 i com afecten les decisions del govern a la gent de Montcada. Per tant, 

hi ha aquestes dues possibilitats, allò que passa només a Montcada o què és el que 

passa de manera global, però com ho viu la gent de Montcada. 

- Creus que els valors entre premsa local o generalista són diferents? 

Hi hauria els valors dels quals són els mitjans de comunicació públics, generalistes, 

locals... Els públics i els privats. Com a periodista hi ha uns codis deontològics que 

has de complir. Els mitjans públics a més hem de garantir tot un seguit de qüestions 

perquè som públics hi ha unes línies que no pots traspassar i uns valors molt marcats 

com la pluralitat, donar veu a tothom des del respecte, la tolerància... El fet de 

contrastar les notícies jo ho dono per fet que tot periodista ho ha de fer. Hi ha 

conceptes que són com el codi deontològic per tothom i després hi ha mitjans públics 

on has de ser més estricte. Jo entenc que els mitjans públics siguin locals o 

generalistes, els principis han de ser els mateixos. Rigor, pluralitat, tenir present que 

sobretot en els mitjans locals tu tens l'audiència molt propera i compte amb què dius i 

com hi dius. Ara si veus una notícia sobre violència hi ha un respecte com no posar el 

nom, foto... I en un privat poden posar segons que coses. Més que parlar dels mitjans 

locals als generalistes jo parlaria de privats i públics. La responsabilitat que tenim com 

a públics respecte a la que tenen els privats que són com per als seus accionistes. 

Nosaltres els nostres accionistes són la població i com és la població la que sustenta 

els nostres mitjans nosaltres hem de vetllar perquè siguem molt curosos a l'hora de 

tractar la informació. 

- El periodisme local contribueix a la democràcia? 
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Com a periodistes et pots trobar amb informació que dona l'Ajuntament que 

pressuposes que si l'està donant una administració és una informació correcta, però 

pot haver-hi algun grup municipal que té més informació que jo... pots estar facilitant 

una informació que et dona l'Ajuntament perquè entens que no t'enganyarà, però pot 

haver-hi una altra font que digui que això no és cert. I tu com a periodista has de tenir 

en compte que s'està dient. No obstant això, si saps que hi ha una informació de la 

qual no disposes, però que la té una altra font has d'anar a buscar-la. Has d'intentar 

que a la població li arribi la màxima informació possible. I jo entenc que això reforça la 

democràcia. En el moment que estic donant veu no només a l'ajuntament, sinó també 

a l'oposició perquè aquí la democràcia s'està reforçant. 

Hi ha vegades que hi havia grups que diuen és que no has dit això, però clar si jo no 

tinc aquesta informació no la puc dir. Delegar només en els mitjans una tasca de 

fiscalització que fa l'ajuntament i que també ha de fer l'oposició doncs tampoc. En els 

mitjans s'han de delegar funcions, però no totes. En els mitjans no som deus 

universals amb informació a tot arreu. Tenim els mitjans que tenim i els recursos 

humans que tenim i anem fent. 

Ha de ser una tasca de la societat si el mitjà no tet tota la informació i si hi ha algú 

amb aquesta informació pot denunciar-ho o fer una roda de premsa. És una mica una 

responsabilitat dels protagonistes de la vida al municipi de posar i treure la llum a allò 

que es consideri denunciable. I els mitjans dintre de les possibilitats que tenim anem 

fent aquesta feina, però no tenim tota la informació. 

Hi ha vegades que la gent fa denúncies, les contrastes, per exemple, amb la policia si 

és el cas i veus si hi ha notícia. No obstant això, ho poden publicar com a queixa. Així 

i tot, no pots signar com a mitjà una cosa que un cop contrastada no és notícia o que 

no és veritat. Tenim aquesta responsabilitat de contrastar totes les informacions, que 

allò que publiquem sigui realment veritat i que afecti terceres persones per uns 

interessos x. Per tant, tenim una responsabilitat molt important i tot això sí que 

contribueix a mantenir la democràcia. 

- Heu experimentat alguna mena de censura a l’hora de publicar la 

informació? 
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En el fet de dir aquesta notícia no surt mai. Censura no l'han pogut trobar aquí perquè 

fins que no surt publicada La Veu no saben que sortirà. Sí que un cop publicat et 

poden arribar comentaris. 

Per tant, sí que arriben comentaris sobre publicacions. Però censura prèvia mai ha 

existit, perquè no ho veuen. No hem tingut mai cap denúncia, perquè hem estat 

curosos a l'hora de tractar a la informació. 

- Hi heu sigut lliures per parlar de la cimentera? 

Sí, perquè nosaltres publiquem què opina el govern, Lafarge... Per exemple, en el seu 

moment Lafarge no ens donava la dada sobre què suposava el seu volum de negoci. 

No sé si perquè no la tenien clar, però després la van donar. I hem parlat amb tothom. 

Jo em limito a donar veu a tothom, no intento prendre partit ni per uns ni per altres. El 

que passa és que quan parles amb cada part, els altres es senten interpel·lats. I 

cadascú explica el que vol explicar. Però hi ha un conflicte i això no es pot amagar. 

La Generalitat per exemple no ha volgut parlar i jo ho faig constar perquè no faci la 

sensació que l'altra part la ignorem. Jo m'he posat en contacte amb aquesta font i no 

m'ha volgut donar declaracions. Amb la Direcció de Qualitat les declaracions que tenim 

són d'unes jornades que es van fer aquí. Les úniques vegades que hem aconseguit 

parlar amb qualitat ambiental ha estat perquè han vingut a Montcada i ha estat un acte 

públic en el qual hem tingut l'oportunitat de parlar. 

-Xavier Querol professor del Consell Superior d’Investigacions 

Científiques, 23/04/2022 

- Hi ha una necessitat imprescindible perquè hi hagi aquestes 

instal·lacions? 

La cimentera fa molts anys que hi és i els criteris de donar permís per a l’impacte 

ambiental que pugui tenir a la zona són els que hi havia quan es va construir la 

cimentera. Segurament si la cimentera s’hagués de fer nova, aquesta ubicació la 

Generalitat no li donaria. Però en els anys que es va construir els criteris, prioritats i 

les necessitats serien unes altres. 
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Això pot crear problemes importants a uns barris determinats que estiguin molt a 

prop. Lo dels residus és un tema complex que tenen els residus. Jo estic a favor de la 

incineració que residus que no és cremar residus a una cimentera, però l'altra solució 

dels residus és portar-los als abocadors del Garraf que ja estan plens i llavors amagar 

la brutícia sota de la catifa que és depositar-los. Bé, la política dels residus ha de ser 

el no produir res. Aquesta és la millor política. Però quan ja els hem produït d'alguna 

manera els hem de fer desaparèixer si els volem posar a un abocar. Llavors la 

incineració que té unes normes absolutament diferents a la combustió aquí sí que es 

pot cremar residus sense problemes. Pensem que hi ha altres incineradores que no 

afecten directament la qualitat de l'aire perquè tenen una normativa molt estricta en el 

control d'emissions. I aquí sí que es troben contradiccions. Jo personalment crec que 

cremar residus a llocs de segons quins residus, que no compleixen la directiva 

d'incineració no tenen els mateixos controls de les emissions. I, sobretot, si s'està molt 

a prop de la població, però la llei ho permet i, per tant, és una opinió meva personal. 

No obstant això, la llei ho permet. 

- En una entrevista vas indicar que la qualitat de l’aire és un indicador òptim 

per conèixer el desenvolupament social. Llavors que succeeix amb el 

desenvolupament de les poblacions que hi conviuen, afecta més a unes 

classes que a altres? 

Efectivament. Aquesta cimentera si estigués a Sarrià ja faria anys que estaria fora 

d'aquí i ja no s'haguessin donat els permisos. Llavors efectivament com en moltes 

situacions de la vida, les zones on es veu que les classes més altes estan més ben 

equipades i protegides. En educació, sanitat i la qualitat de l'aire és un. El que deia és 

que, per exemple, les societats escandinaves i canadenques que són les més 

desenvolupades del món perquè tenen la millor qualitat de l'aire que és una 

característica. I probablement una cimentera d'aquesta situació a Estocolm o Hèlsinki 

dintre de l'àrea metropolitana o bé ja no existiria o estaria molt controlada en unes 

restriccions d'emissions increïbles. Però això ho dona el grau de desenvolupament de 

la societat. I nosaltres no estem com a Turquia ni com a Estocolm, però encara tenim 

aquesta situació. 

Tot està molt extremat i molt diferenciat, cada vegada més, l'educació, la sanitat, la 



101 
 

qualitat de vida. I entre elles la qualitat de vida està el soroll, la contaminació de l'aire, 

la neteja del carrer... 

- Des del 2010 la UE ha postergat la implementació de nous límits per la 

millora de la qualitat de l’aire. Llavors aquest retard en quina mesura 

poden afectar a la salut de la població? 

Moltíssim. El que ha fet és que països desenvolupats com els escandinaus i suïssa o 

d'altres ja fa anys que no es basen en la legislació europea, sinó que han agafat els 

valors de l'OMS que fa en la seva legislació. I, per tant, el que fa que aquests països 

que són els que han estirat perquè es canviés la legislació i fos més estricta ja no 

estiren perquè ells ja han agafat els valors de l'OMS. És 

més un problema dels països que estem a la cua del desenvolupament econòmic i de 

la cultura. La cultura de tenir una bona educació que ens ensenyi a prendre decisions 

que estiguin basades en les necessitats nostres i no en l'interès particular. 

-Mariel Vilella directora d’estratègia global a Residu Zero Europa, 

23/05/2022 

- Per què les empreses cimenteres es van afegir al negoci de la crema de 

residus? 

Perquè les cimenteres tenen un interès econòmic bàsicament. Per 

la indústria cimentera és un negoci molt lucratiu. Per un costat reben diners per tal de 

gestionar els residus. Després s'estalvien els diners que els hi costa el combustible. En 

lloc de cremar combustibles fòssils cremen residus. A l'Estat Espanyol, a més, en ser 

part de la Unió Europea i part del mercat d'emissions europeu també les cimenteres 

poden utilitzar els crèdits de CO₂ que reben del mercat d'emissions i diguéssim no 

gastar-los perquè com estan cremant residus els hi consta com que estan consideren 

que les emissions són neutres. Llavors això també els hi suposa un benefici. Per altra 

banda, les cimenteres per aquest motiu perquè fan servir el fet que substitueixen els 

combustibles fòssils per residus. Això ho fan servir per fer-se un maquillatge de cara 

verda i dir que estan disminuint l'ús de combustibles fòssils. Per tant, estan tenint una 

estratègia de canvi climàtic i de manera que estan mitigant les seves emissions. Estan 
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descarbonitzant-se, etc. Tot això, bàsicament és una estratègia comercial per 

pretendre que estan fent una activitat menys contaminant. En realitat sabem que 

no és així. 

Sobretot crec que tenen un interès econòmic. I especialment s'ha vist molt a 

Espanya arran de la crisi de la construcció de 2008 quan realment el negoci per la 

venda de ciment va baixar molt. Però és un fenomen extens arreu del món. Que les 

cimenteres han vist una oportunitat de negoci a gestionar uns residus a uns llocs on 

hi ha molt d'excedent de residus, per tant, per ells els hi paguen. És un combustible 

que els hi surt gratis i que a més els paguen en molts casos per gestionar-los i, a més, 

poden dir que és una activitat ecològica i que millora el medi ambient. Així que per a 

ells és un negoci rodó diria jo. 

L'activitat en si és contaminant el que s'ha de fer és regular aquesta activitat sigui on 

sigui. No hi ha cap lloc del món que es mereixi la contaminació d'una cimentera. 

Les cimenteres no deixen de ser uns monopolis molt reduïts, limitats i corporatius. És 

a dir, no estem parlant d'una cooperativa que doni feina a una cooperativa que doni 

feina a cents de persones o que distribueixi la feina. És a dir, són uns beneficis que 

van a una sèrie de persones molt concretes i en una jerarquia molt forta. Evidentment, 

els treballadors de l'empresa no volen perdre els seus llocs de treball i per això en les 

campanyes que es fan es parla de creació de llocs de treball verd per a totes les 

indústries que realment han d'evolucionar perquè hem d'evolucionar a una economia 

molt més circular, ecològica i justa. I evidentment hi ha un volum de persones que 

treballen en aquestes empreses que no es poden quedar sense feina. Els hi hem de 

donar una sortida. Ara veus aquests llocs de treball no poden justificar la contaminació 

constant que aquesta indústria està emetent. 

- Quina és la diferència entre una cimentera i una incineradora? 

Una cimentera és una indústria que produeix ciment així molt clarament i una 

incineradora és una indústria que crema residus. I crema residus vol dir que els 

processa d'una manera amb un forn a altes temperatures i produeix unes cendres i 

una contaminació en l'aire. Són dues indústries diferents. Una cimentera com en el 

procés de fer ciment utilitza combustible normalment el coc de petroli o carbó en lloc 
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d'aquest combustible posa residus. Però una cimentera no és una incineradora. Una 

altra cosa és que sigui una incineradora en coberta. Però una incineradora tenen una 

regulació diferent, propostes diferents. Són diferents indústries. 

- Hi ha diferència entre valoritzar i incinerar? 

Valoritzar és un terme de maquillatge verd. Valoritzar és un terme que s'ha inventat la 

indústria per donar valor als residus. Els residus ja tenen valor per si mateixos. I quan 

ells diuen valoritzar el que volen dir moltes vegades és que els estan incinerant. El que 

passa és que la indústria diu els estem valoritzant per dir que això no valia res abans. 

I ara valdrà una cosa perquè els estem cremant i estem fent alguna cosa amb el 

resultat d'aquesta incineració. És un terme completament distorsionador i manipulador 

de què és. S'hauria de dir sempre incinerar. Valoritzar una cosa en tot cas pots dir si 

parles de reutilitzar i parles d'un residu que s'han convertit en altra cosa en reparar. 

Però valoritzar com a sinònim d'incinerar és una falsedat. 

- Es té en compte l’impacte de les incineradores al medi ambient? 

Es té en compte, sí. És suficient, no. Se sap que les incineradores i les cimenteres 

contaminen, sí. Està regulat i hi ha lleis, estudis. Aquests reconeixements i lleis son 

suficient per garantir que aquestes indústries no contaminin, no facin un impacte en la 

salut i els ecosistemes, no. A la llum està que les comunitats que viuen a prop de 

cimenteres i incineradores tenen uns índexs molt més alts de malalties perquè està 

clar que tenen un impacte en l'ecosistema. Els impactes continuen aquí. Per tant, 

diguem que totes aquestes regulacions i mesures per prevenir aquesta contaminació 

no són suficients. Per tant, sí que es té en compte, però no de forma suficient. 

- Existeixen propostes alternatives per als residus? 

Diguéssim que la gestió de residus s'ha de regir per la jerarquia de residus. Donen 

una sèrie d'opcions del que s'ha de fer. Del mediambiental i el que més beneficia al 

medi ambient a què menys. El primer és prevenir els residus, que no es facin els 

residus. Hi ha una sèrie de residus en la societat que es produeixen sense pensar si 

realment es podran reciclar o si es podran reutilitzar. 
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Per començar, no s'haurien de produir o no s'haurien de produir de forma que es 

poguessin reciclar o que es poguessin reutilitzar. Després hi ha la part de la 

reutilització que també està molt relacionada. Tot el que és incentivar. Més tard hi ha 

el reciclatge en si que ara mateix és molt limitat. Perquè hi ha molts productes que no 

es poden reciclar, però s'hauria de racionalitzar i millorar la infraestructura pel 

reciclatge. 

La jerarquia de residus el que diu és que és millor que vagi a una incineradora que no 

pas a un abocar perquè la jerarquia de residus segons les lleis europees entén per 

avui que com a la incineradora hi ha una recuperació d’energia això és medi 

ambientalment més positiu. 

Per a nosaltres, per Residu Zero Europa i per GAIA això no és així. La jerarquia de 

residus no estem d'acord. Hauria de ser en l'abocador és millor quan s'ha neutralitzat 

la part orgànica. Tot el residu i la fracció rebuig hauria d'anar amb un abocador. 

Principalment per dos motius: 1 si el que s'està enterrant és un material inert vol dir 

que no estarem produint emissions de metà. En canvi, si això es posa en una 

incineradora i ho cremem això estarà produint cendres tòxiques i està produint 

contaminació al medi ambient. El fet que la incineradora produeixi energia no 

compensa la contaminació de l'aire i de les cendres. I, per altra banda, és una qüestió 

sistèmica. Una incineradora és una infraestructura molt gran que reclama 300.000 

tones de residus cada x temps. 

És una hipoteca en el sistema i com ha demanat una inversió tan forta que requerirà 

una contaminació constant. Per tant, a nivell de sistema una ciutat que tingui una 

incineradora haurà de generar aquests residus per poder alimentar a la 

incineradora. Per tant, la incineradora es converteix en un obstacle sistèmic de cara a 

implementar unes altres polítiques de residus enfocades a la prevenció. I això és el 

que passa i es veu, als llocs d'Europa on hi ha més incineració és on hi ha menys 

reciclatge, és un hi ha més residus. Perquè com hi ha una incineradora que, a més, 

ho crema tot tampoc hi ha ni l'espai per qüestionar-se de reduir els residus perquè el 

model econòmic no ho permet. Perquè la incineradora necessita aquests residus. 

Llavors per aquesta qüestió de què és un model de negoci que requereix aquests 
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residus perquè no recomanem en cap cas que hi hagi una incineració i en tot cas de 

manera transitòria els residus que no es puguin reciclar, reutilitzar i reduir es poden 

posar en un abocador com una mesura provisional mentre no es segueix avançant en 

el redisseny dels productes. Perquè la qüestió és que si tu tens un 10% de coses que 

veus les has d'abocar almenys les pots identificar molt bé i pots tornar a parar amb els 

productors i dir a veure les càpsules del cafè redissenyem això. És repensar una mica 

com consumim i reproduïm. I anar cap a una economia circular. O sigui una 

incineradora és una economia lineal d'extraure, consumir, cremar... I nosaltres el que 

hem d'intentar és anar a un cicle en què el que produïm i el que consumim pugui tornar 

a la societat i pugui tornar a la natura. 

Si el menja neix de la terra, surt un residu que sempre hi ha, però pots tornar a 

compostar i torna a la terra així estem tancant un cicle. Si en lloc d'això aquest residu 

el posem a incinerar o a enterrar estem perdent el valor i creant contaminació. 

 

- Com impacte en la salut la venda de CO₂? 

El mercat d'emissions va ser creat perquè hi hagués una compravenda de drets 

d'emissió, però amb la teoria de què si els drets d'emissió són limitats diguéssim que 

el mercat mateix estimula a què les empreses a reduir les seves emissions. Si a una 

empresa li surt més barat reduir les emissions que comprar drets d'emissió doncs 

preferirà reduir les emissions. Aquesta és la teoria, a la pràctica el que va passar és 

que la Comissió Europea va donar masses drets d'emissió d'entrada amb el qual el 

preu del dret d'emissió sempre va ser més barat. Amb el qual els sortia més a compte 

compravenda de dret d'emissions que no reduir les emissions reals. Resultat: no hi ha 

hagut una reducció d'emissions reals. Llavors sí que el mercat es va crear en què hi 

hagués compravenda de drets d'emissions amb la teoria de què això estimularia la 

reducció d'emissions reals. Que passa que en la pràctica no va funcionar. 

- Quines són les principals víctimes de les cimenteres o les incineradores?  

Les principals víctimes són els veïns del voltant. Les comunitats que viuen al voltant 

d'aquestes incineracions. Aquestes són les persones que reben els primers impactes 
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i més forts. I amb les incineradores és el mateix. I crec que s'ha de fer un apunt molt 

important. Aquestes, les cimenteres estan posades històricament en llocs on estaven 

a prop d'una mina. Però, a més, són llocs on hi ha una comunitat industrial al voltant 

que tendeix a ser una comunitat pobra, de classe treballadora. Sovint comunitats 

migrades. 

En el cas de les cimenteres està reconegut que la majoria de les incineradores estan 

en comunitats que són vulnerables, de baixos ingressos, de classe treballadora. A 

Anglaterra o als Estats Units a més s'afegeix un component racial. Són comunitats de 

color, amb diversitat ètnica i migrades. Això posa tant el tema de les incineradores 

com el de les cimenteres com un conflicte de justícia mediambiental. Perquè no només 

són les persones justament aquestes les que estan rebent els impactes més forts, 

però hi ha persones que ja tenen una situació molt vulnerable. Per tant, estem veient 

com els impactes de la contaminació no es reparteixen de forma igual en la societat. 

Es reparteixen de manera que les persones que reben més són les que menys 

recursos tenen per fer front en aquest impacte tant en l'àmbit de fer-se càrrec de la 

seva salut com en l'àmbit d'organitzar-se i poder contraatacar. 

El cas de Lafarge, el fet que a Montcada i hagi una comunitat tan organitzada és 

evident que ells tenen aquesta història i és un cas molt admirable. Però no és el cas 

de totes les comunitats. Hi ha comunitats en les quals no hi ha aquesta història 

organitzativa. No hi ha aquesta capacitat. Per tant, són persones que reben uns 

impactes sense poder respondre. I això el sistema mateix de planificació i de donar 

aquests permisos se n'aprofita, perquè això està demostrat No posaran la incineradora 

a Pedralbes. La incineradora està a Montcada o antigament a Poblenou. És a dir, 

aquestes són les principals víctimes, però crec que s'ha de donar aquesta mena de 

matís. No és la classe mitjana, no és la classe alta, no són persones amb recursos. 

Són generalment comunitats que ja tenen moltes altres vulnerabilitats. 

- Quin primer pas defenseu per anar cap a un residu 0 com a societat? 

Crec que com a primer pas potser realment hem d'aturar-nos un momentet i adornar-

nos que ara mateix i especialment davant la crisi climàtica que estem no ens podem 

permetre continuant sent una societat de malbaratament. D'un sol ús. No ens podem 
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permetre ser una societat que contamina tant que permet tanta contaminació i que 

encara produeix tantes emissions que estan causant el canvi climàtic. 

Tot aquest residu que estem cremant estan contaminant i produint canvi climàtic tota 

l'estona. Tant el que va en una incineradora després hi ha tota la matèria orgànica que 

va als abocadors que està produint les emissions de metà. Tot aquest metà té un 

impacte 80 vegades més fort que el CO₂. Aquests residus orgànics que estan en 

abocadors podrien ser compostos que podrien alimentar a la nostra agricultura local i 

podríem estalviar tots aquests fertilitzants químics que també són un gran contribuent 

al canvi climàtic. 

Per tant, realment ens hem de posar les piles ja. El primer jo crec que és veure que 

hem de fer un canvi. Un canvi molt gran, però igual són la suma de canvis que tots 

podem començar per algun lloc. I tots podem realment aportar. Però que hi ha d'haver 

una pressa de consciència. No obstant això, que ràpidament passi a l'acció i que en 

el món de residus realment tenim una oportunitat molt gran de reduir les emissions i 

de repensar i fer una societat molt més sostenible. Penso que això ja ho hauríem de 

fer fa temps. Anem tars i el primer pas és posar prioritat a les polítiques 

mediambientals i entendre d'una vegada de totes que no podem viure d'esquena al 

medi ambient com hem fet fins ara. 

- A la UE hi ha un retrocés a l’hora d’actualitzar les seves polítiques en 

matèria d’emissions.  

Completament i crec que ja no podem fer el mínim. Hem d’anar a fer més que el mínim. 

I crec que tots a l’hora de votar, de les decisions que prenem al dia a dia hem de 

prendre consciència.  

- Retornant al tema de les emissions. Lafarge va dir que això no era seu, 

però al PRTR apareix. 

Aquí el problema de què moltes vegades aquestes empreses contaminants estan 

posades en llocs on hi ha altres fonts de contaminació. Llavors realment hi ha un 

mètode metodològic d'identificar quina emissió ve d'aquí. En el cas 

de Lafarge l'empresa sempre s'excusa que com són al costat de la carretera. I que si 
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hi ha molta contaminació, aquesta no és seva. En aquest cas és això que 

metodològicament és molt difícil determinar quin és l'origen d'una emissió en concret. 

No hi ha manera, però no hauria de caldre, perquè si ets una empresa contaminant i 

hi ha unes emissions a veure és una mica sentit comú. No hauria de caldre aquesta 

demostració de l'origen concret no hauria de ser necessari, perquè evidentment se 

sap si tu estàs posant residus tòxics i no hi ha control real. Quan parlem de tones no 

es veuen quins són tots els residus que hi ha. Les regulacions no estan a l'altura de 

les circumstàncies. Permeten això i la indústria ho aprofita per dir això no és meu 

perquè en realitat com ho demostres. Hem de fer lleis pensant que això és una trampa 

que realment la indústria aprofita, però evidentment és de sentit comú que les 

regulacions i la manca de monitoratge i control permet que això passi. 

- Hi ha emissions que no es poden controlar com les PM. 

Hi ha un problema de mesures, però després hi ha un problema que crec que no hi ha 

un control constant. Hi ha un control a les incineradores que no és sovint i no estan tot 

el temps controlats. No hi ha prou monitoratge ni control ni regulació. Tant les PM 10, 

però a més és que hi ha altres més petites i no hi ha manera. Ja el que són les 

nanopartícules que tot això és molt difícil d'agafar i això està al medi ambient i fora de 

control. 

Les cimenteres moltes vegades no tenen aquests filtres, perquè les lleis que les 

regulen són més laxes. Llavors les incineradores tenen uns models de filtres molt 

avançats ara que no atrapen les més petites. Sempre hi ha una font de contaminació 

que no es pot evitar al 100%. 

- El fet que una cimentera faci la seva activitat de valorització de residus 

que és incinerar llavors és una incineradora en coberta? 

Sí. Valorització no vol dir res, ho diuen perquè és aquest supòsit de què tens un residu 

que no val res i això no és veritat perquè té materials que es poden recuperar. I 

el valoritzem per què per fer ciment. I realment el que estem fent és contaminació. I el 

que ells no volen dir és incinerar. És una estratègia comercial senzilla i purament per 

un interès econòmic. És una estratègia comercial per maquillar de verd una activitat 

que en realitat és molt contaminant. 
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La missió d'una indústria és econòmica. Han de ser clars. Una indústria cimentera té 

una missió de fer diners fent ciment. Per tant, no té una visió de respectar el medi 

ambient i faran el que convingui. 

El del vapor d'aigua és fals i el greu del cas és la impunitat amb la qual poden dir coses 

així. Poden dir aquestes coses i els hi continuen donant permisos per incinerar residus. 

S'ha de parlar de la complicitat de les institucions de la manca de regulacions. 

-Jaume Ramón responsable de Medi Ambient de LafargeHolcim, 

21/04/2022 

- Quina és la situació actual de la cimentera? 

A la vista de 4 recursos. Dos que va presentar l'Ajuntament i els altres dos l'AVV de 

Can Sant Joan. Dos del 2015 i dos del 2017 doncs ens va tombar l'autorització 

ambiental llavors això aquest recurs no va contra l'empresa. L'empresa és l'afectada, 

però va contra la Generalitat, perquè realment els tràmits es fan per la Generalitat. 

Clar subsidiàriament ens veiem afectat perquè clar encara que el tribunal digui que 

s'ha fet un procés malament que afecta l'empresa. 

Actualment d'aquests 4 recursos, 3 es van presentar al suprem. Ara mateix el suprem 

aquests 3 recursos ja va dir que no i els va desestimar i ara queda un altre perquè el 

Suprem es reafirma amb el que diu el TSJC o, per altra banda, diu que no. Aquesta 

és la situació legal actual. 

El que dona l'autorització és la direcció general de Qualitat Ambiental. Llavors fins que 

no hi hagi la sentència ferma la fàbrica contínua operant. La fàbrica està seguint una 

autorització ambiental que ens va donar la Generalitat. No és que treballem sense 

res. Treballem a l'ampar d'una autorització que tenim, complint una normativa en 

l'àmbit europeu, les millores tècniques disponibles. Complint tot. Una altra cosa és que 

el tràmit que es va fer en el seu dia per part de la Generalitat s'hagi fet malament en 

referència a la publicació de l'estudi d'impacte ambiental. Això podem estar d'acord, 

però mediambientalment la fàbrica està complint. En cap de les sentències posa en 

qüestió el component mediambiental de la fàbrica. La fàbrica està complint tot el que 

se li demana. 
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És un problema més de tramitació de com es va fer la tramitació d'aquesta 

autorització, però no és mediambiental. Qui digui que és un problema mediambiental 

la instal·lació seria parada. Si nosaltres, per exemple, estiguéssim abocant aigües 

contaminades la instal·lació estaria parada. 

Si estiguéssim tirant per la xemeneia qualsevol cosa fora dels límits establerts per la 

normativa la fàbrica estaria parada. Però la fàbrica no està parada perquè està 

complint mediambientalment. 

- Per què no es va evitar aleshores l’error administratiu? 

Totes les activitats industrials de Catalunya d'una certa importància que depenen de 

la Generalitat. Llavors el 2006 totes aquestes instal·lacions de certa importància es 

van haver d'adaptar a la llei 3/1998. Llavors en lloc de què la fàbrica tingues diversos 

permisos sectorials de diverses coses englobaven un conjunt de permisos. I es 

donava una autorització única on s'englobaven aquests permisos. En fer tot això 

s'havia de seguir una tramitació i aquesta consistia a presentar uns documents, 

plànols, memòries i la Generalitat deia si era suficient o no aquesta documentació. I 

feia una evolució de l'impacte ambiental i hi havia una planificació de l'estudi d'impacte 

ambiental i una publicació d'una proposta i finalment acabava en una tramitació. 

Aleshores aquest tràmit que havia estat d'aquesta manera en lloc de seguir aquests 

passos la Generalitat considerava que no feia falta fer aquests passos de manera 

separada i el que es va fer és agrupar-los en passos i el que és la publicació de l'estudi 

d'impacte ambiental i la proposta de resolució ho van publicar tot a la vegada. Això no 

vol dir que la gent no hagués pogut dir la seva... Perquè es van fer moltes al·legacions 

i la Generalitat va rebre moltes al·legacions dels veïns. 

Van decidir fer-ho d'aquesta manera i el Tribunal ha considerat que aquesta publicació 

s'havia de fer per separat no junt. Això va derivar en una sentència el 2015 a la 

sentència aquesta es deia que no es va fer bé. I el que es va fer és recórrer a cassació 

al Tribunal Suprem a què això es va refermar en el que va dir el TSJC. Finalment, va 

derivar en què es va fer una AAI nova i quan es va fer tant l'ajuntament que fins 

aleshores no havia recorregut com l'AVV de veïns van recórrer aquesta llicència nova. 



111 
 

I ara el que ha passat és que el que diu el TSJC és que realment se'ns va donar una 

autorització nova que realment el que s'havia de fer era agafar el que s'havia fet el 

2006 i no anar i agafar... No fer una autorització nova, sinó el que es va fer donar... 

Ens van donar una autorització i el que s'havia de fer era partir d'una del 2008. 

No té res a veure amb el comportament de la fàbrica, perquè si el comportament de 

la fàbrica no fos correcte l'empresa estaria plena de sancionadors i estaria parada. 

Això no està passant. 

- Es planteja fer algun estudi ambiental nou? 

Sí, ja està fet. I es va presentar al mes de novembre. S'han començat uns tràmits de 

nou clar. Com si estiguéssim en lloc del 2022 al 2006. Hem començat de nou i la 

documentació es va presentar al novembre i ara aquesta la Generalitat se l'ha mirat 

i ho ha enviat a tots els factors.  

Diguéssim administracions perquè puguin dir la seva respecte a les potencials 

afeccions de la fàbrica. Estem en aquest punt. 

- Actualment, quins combustibles feu servir a la fàbrica? 

Tota l'autorització d'aquests residus com a combustibles ja és alguna cosa que en la 

resta de l'estat espanyol ja s'estava fent i aquí no s'havia començat des de les hores. 

I es van fer unes proves a Sant Feliu de Llobregat i van anar bé i es va signar aquest 

acord. Però que quan la resta d'Espanya i Europa ho feia no era res extraordinari. 

També hi ha països com Àustria el 100% del seu combustible són residus. I aquí 

potser no estem ni a un 40%. 

Els combustibles que fem servir estan a l'autorització. Estem utilitzant llots de 

depuradora, CDR, fustes, pode i farines càrniques. Això surt a la de desembre 2017 

que és una revisió. 

- Hi ha algun procés que feu servir més que altres? 

La fàbrica té filtres i no és que hi hagi una cosa que pugui afectar més o menys, sinó 

que no estem utilitzant una cosa perquè pot afectar menys, perquè no hi ha afectació. 

La fàbrica està complint unes normatives. No hi ha una cosa que diguis hi ha un procés 
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que afecti menys, perquè no hi ha un augment. 

Però, clar com més residus alternatius i biomassa fem servir menys emissions de CO₂ 

emetem a l'atmosfera. Com més residus en biomassa fem servir menys emissions cap 

a l'atmosfera. Perquè aquesta biomassa, aquests residus que fem servir representa 

que els utilitzéssim nosaltres anirien a un abocador i ja estarien emetent CO₂. I al 

mateix temps, mentre està emetent aquest CO₂ en un abocador. Aquí a la fàbrica 

estaria fent servir un combustible fòssil que també emetria. Per tant, hi ha dos focus. 

Si fas servir aquesta biomassa que posaries en un abocador i la fas servir a les nostres 

instal·lacions clar evites un focus i tens menys emissió. 

- Com arriben aquests residus a la fàbrica? 

Són empreses que es dediquen a gestionar residus i això té un cost que s’ha de pagar. 

- Quin tipus d’empreses es generen al voltant de la cimentera? 

Tot el que necessitem com a serveis, materials o productes. Estem donant feina a 

molta gent del voltant. Empreses de transport, de subministrament... 

- Davant de la situació actual esteu en contacte amb l’ajuntament? 

No, nosaltres hem convidat a l'ajuntament moltes vegades. Cada any fem un comitè 

local respecte als problemes de la fàbrica i els hem convidat diverses vegades i 

l'ajuntament no ha volgut mai vindre ni parlar. 

- Això és amb l’equip actual només? 

Suport tampoc han donat, però sí que han dit que mentre compleixis no direm res. El 

que el govern actual no hi ha prou amb complir i el que diuen és que hem de marxar 

d'aquí. Diuen que encara que compleixis. És impossible el trasllat. Si ho mires des 

d'un punt de vista social és molt egoista aquest plantejament, perquè clar dius no 

volem aquesta fàbrica aquí que se'n vagi a un altre lloc. Perquè clar si m'envies en 

altre lloc on m'envies. Què passa que si vas a un altre lloc no hi ha problema? 

Al final tenim un problema social perquè està molt bé dir que no m'agrada aquesta 

indústria, però clar no m'agrada que estigui aquí. No obstant això, els que ho diuen 

van en cotxe, agafen un avió i fan viatges. Jo crec que tenim un problema social 



113 
 

perquè tots volem viure molt bé, però que se'n vagi a un altre lloc. Potser el que 

s'hauria de pensar és jo tinc aquesta activitat, què puc fer per aquesta m'impacti 

menys, que li puc demanar perquè canviï. Potser això seria més positiu que dir que 

no vols això i que se'n vagi. 

Tu tens aquí la fàbrica i està al 100% d'activitat i en qualsevol moment pots passejar i 

hi ha gent que ens diu això està funcionant, perquè no es veu res. Socialment, a 

vegades jo crec que ens hauríem de replantejar moltes vegades que vol la societat. 

Fer polítiques amb això és molt fàcil, el que hem de buscar són solucions. Perquè al 

final tot això que hi ha contra la fàbrica és un tema polític, perquè uns voldran 

aconseguir vots amb uns amb altres i potser els que van en contra tenen interessos 

urbanístics. No són actituds positives, perquè tots volem viure bé, però que vagi a un 

altre lloc. 

 

 

- Quines aportacions es fan al municipi? 

A l’informe anual hi ha la suma de tot. D’impostos... Tot el que és l’activitat. Els nostres 

impostos són entre 800.000 i 700.000. Fem coses amb associacions i entitats del 

poble. Col·laborem amb col·lectius del poble. 

 

-José Luis Conejero president de l’AVV de Can Sant Joan, 22/04/2022 

- ¿Cómo se encuentra el conflicto en la actualidad? 

Lo último es que están intentando hacer un nuevo estudio, que eso solo se puede 

haciéndolo de nuevo o intentar rectificar un permiso que está anulado. Rectificar una 

cosa que no existe. Si quieres rectificar algo que no existe, no puedes. Y si lo haces 

de nuevo es que nunca ha estado. 

Dicen que hay problemas administrativos y lo que ha habido es una incompetencia 

por parte de todos y un beneplácito de las administraciones y de las empresas, que 
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mientras que nadie les dice nada hacen lo que les da la gana. 

No lo expusieron y por ley lo tienen que poner dos meses y ellos tampoco lo miraron. 

Y ellos no lo expusieron ni a ellos ni a nadie. Y el juez que vino dijo con esto suficiente 

para anular todo el procedimiento. Yo no me meto si la empresa está cerca o no 

porque eso ya tumbaba todo. 

La Generalitat en realidad lo que hace es ayudar a la empresa. Tendría que ser un 

sitio y tendría que ser mediadora y neutral. Tendría que estar a favor de la salud de 

los vecinos. Los representantes tienen que cumplir la responsabilidad de cuidar de la 

salud, si no están cometiendo un delito contra mí. Si no cuidan de mi salud van en 

contra del ciudadano. Pero claro, van a favor de la empresa y tratarán de hacer todo 

lo posible para darle esta autorización, pero los jueces han dicho que no, que lo pasan 

al Ministerio Fiscal a ver si han cometido delito. 

 

 

 

- ¿Habéis hablado con la Generalitat? 

Varias veces, para preguntarles cuándo cerraba la cementera. Antes de llevar una 

cosa a incinerar se tiene que mirar si lo puedes aprovechar. Porque no se aprovecha 

porque hay una mala separación. Si haces lo mismo, el resultado siempre es lo mismo.  

No es normal que hagan un cambio no sustancial sobre un permiso y una autorización 

que no existe. Y tú lo recorres como asociación de vecinos y te dicen que no puedes 

recurrir como asociación de vecinos porque no está en los estatutos. Mentira en los 

estatutos lo pone. Lo pasas porque la única solución es ir en contra de la democracia. 

Esto ya se pasa de problemas de democracia. Para evitar que no te lleven la razón, 

sacas las leyes de donde quieres para sacar a los contrarios. Esto es antidemocrático. 

- Explicaste que los efectos en la salud no se pueden explicar sin estudios. 

Pero ¿percibís los efectos en la población del barrio? 
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Ellos si vas y haces una denuncia es que yo tengo cáncer por la cementera, no lo 

puedes decir porque también hay más elementos que lo producen. Tienes que señalar 

a todos. Pero lo que está claro es que la concentración de los diferentes datos es lo 

que te produce todo esto. Las emisiones que sé que producen cuando se incinera. 

Esto que pasa que va para todos los sitios. El problema es que pides datos y no los 

dan. Lo que nosotros vemos es que es rara la familia que no tiene cáncer aquí en 

Montcada o problemas respiratorios. No puedes decirlo porque pueden hacerte una 

denuncia, pero puedes pensarlo. 

- ¿Hay trabajadores de la cementera en el barrio? 

En Can Sant Joan no hay, pero en Montcada sí. En el estudio de Carlos Tercero dicen 

que es alrededor de 5 km y en ese espacio hay un millón de personas. A mí me sabe 

mal por los trabajadores, pero los políticos no. Lo que los importa a ellos es el capital. 

A los trabajadores los entiendo, pero a los políticos no.  

Si la cementera no está ahí ya se tendría que hablar de que se puede poner y que los 

trabajadores tengan otros puestos de trabajo. Yo pongo mi salud por delante de todo. 

  

- ¿Habéis tenido enfrentamientos con los trabajadores? 

Al principio nos reunimos con trabajadores y empresa y les planteamos no incineréis. 

Miramos cómo hacemos para que la cementera vaya reduciendo las emisiones. La 

respuesta que nos dieron sindicato, empresas y trabajadores fue que si no incineraban 

no le salía rentable y no podemos trabajar. Y nosotros dijimos, pues la única solución 

que nos dais es tener que cerrar. Esta es la solución que nos dais. Y ha habido 

encuentros, manifestaciones y nos hemos reunido más de una vez.  

La empresa tiene el comité de negociación, pero nosotros no vamos porque qué 

vamos a negociar. Cuando te sientes en una tabla a negociar si se puede. Yo lo que 

no deseo para mí no lo deseo para nadie y el traslado no. Porque si lucho con 

poblaciones de otros sitios para luchar contra esta fábrica, no lo voy a llevar a otro 

sitio. 
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- ¿Se puede conocer el número de afectados? 

Se sabe, pero no lo quieren decir. Se dice el reducir el CO₂ en Barcelona, dicen 

produce no sé cuantas menos muertes. Y nosotros tenemos estudios que dicen que 

5 instalaciones de cemento producen más CO₂ que todos los coches que circulan de 

Cataluña. Aquí estamos a 40 de los límites permitidos. Antes la OMS estaba a 20 y 

ahora lo bajan a 10 y nosotros de 20 nos pasamos siempre. 

Eso está estudiado porque cuando sobrepasan los límites va más gente al Vall 

d’Hebron. Lo saben y los datos los tienen, pero no los quieren dar.  

- ¿Cómo se crea la Plataforma Antiincineración? 

En principio, la lucha contra la cementera es histórica de siempre. Se han ido haciendo 

charlas, se han hecho reuniones, carteles, de todo. Hemos estado en Bruselas, hemos 

estado en el parlamento hablando de la cementera… 

Nace por la necesidad surge. Primero lo llevamos a nivel del barrio, pero vimos que el 

problema no era solo nuestro, que era de toda Montcada como mínimo. Lo que 

hicimos fue ponernos en contacto con más gente de Montcada para crear la 

Plataforma Antiincineración. Y prueba de ello es que cuando hacemos las reuniones 

no solo viene gente del barrio. El problema es de todos y entre todos lo tenemos que 

intentar solucionar.  

Para la logística de denuncias es más fácil hacerlo por la Asociación de Vecinos. Si 

cada vez que se hace una hay que coger 3 o 4 es más difícil y todas se hace como 

agrupación de vecinos.  

A partir de aquí no solamente nos quedamos en Montcada. A nivel de Montcada 

pedimos ayuda y entre todos hicimos más fuerza. 

- ¿Antes de crear la plataforma hay una conversación con la empresa para 

llegar a un entendimiento? 

Incluso antes de crear la plataforma cogimos y nos reunimos con la empresa. Vinieron 

5 o 6 de la cementera y estábamos varios de aquí. Vino un vecino y le dio un frasco 
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de polvo y dijeron que lo analizarían y el vecino vio como el frasco lo tiraron nada más 

salir. 

Se pusieron todos estos contactos y todo lo que se pudo. Pero llegó un momento que 

estos contactos no servían para nada. En una de las veces que entramos ahí para 

una reunión con la empresa y nos pidieron el DNI para una fotocopia. Y dijimos que 

no lo dábamos. La plataforma es el ente en la que nos juntamos todos y la asociación 

de vecinos es quien hace todas las denuncias.  

- ¿Cómo se inició el proceso legal? 

La primera denuncia empezó a partir de que vimos todo esto, pues nos decidimos en 

decir lo que pensemos e hicimos un escrito para la Generalitat y el ayuntamiento con 

todo lo que había.  

Entonces en 2008 dan la autorización y nosotros presentamos por mediación del 

abogado unas alegaciones a lo que había pedido la Generalitat en la cual no nos 

querían contestar. Tuvimos que insistir y nos contestaron año y medio después y el 

problema era que mientras no podíamos hacer alegaciones.  Y si no das una 

contestación legal, no puedes hacer alegaciones.  

 

- ¿Por parte del ayuntamiento veis implicación? 

Depende de qué etapa. Actualmente sí, pero antes no. También hemos hecho 

alegaciones en el pleno.  

- ¿Qué aportaciones hace la cementera al barrio? 

Lafarge estaba dando 3.000 euros a la asociación para la fiesta mayor. Nosotros 

cuando llegamos hicimos una asamblea y se dijo que con el dinero si lo pasaban lo 

emplearíamos en abogados y ya no pasaron más. 

En el equipo de futbol yo estaba en la asociación de fábricas y dijeron que pagarían 

la equipación y dijimos que no. Que además eso lo desgravan. 

- ¿Cómo está la problemática con la contaminación acústica? 
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Recogimos en 10 días 625 firmas. Se han enviado, hemos salido en 5 o 6 medios y lo 

hemos informado en el ayuntamiento y estos han avisado a la Generalitat. 

Hay una cosa que está clara, la contaminación no se sabe de dónde viene, pero el 

sonido sí. El sonido se identifica la fuente. Se sabe de dónde viene. La gente por la 

noche es una pasada y ellos dicen que no hacen ruido. 

Se han hecho estudios que sobrepasan y dicen que viene de ahí el sonido. Hechos 

por la diputación e incluso que mandan a hacer que salen. 

- ¿Cuáles son los objetivos de la Plataforma antiincineracón? 

Nuestros objetivos son que desaparezca la fábrica cementera de aquí. Ese es nuestro 

objetivo porque nos va a costar lo mismo sacarla que otra cosa. Además, tenemos 

que experiencia que otros sitios, incluso que cogieron y les ganaron la sentencia y 

dejaron la fábrica sin funcionar y a los 5 o 6 años han vuelto. Nos cuesta el mismo 

trabajo, reducir la contaminación que quitar la fábrica.  

Yo cuando nos pusimos nadie diría que hubiésemos llegado donde estamos llegando. 

Aquí en el barrio tenemos una serie de cosas de que cuando hacemos algo 

normalmente, aunque no siempre lo conseguimos. Entonces sabemos que no es fácil 

y que costará y si tenemos que estar 5, 10 o 15 años estaremos. Pero, al final, la gota 

malaya es capaz de derrumbar montañas.  

Durante estos años la persistencia de la lucha ha hecho que ha sido raro el mes que 

no haya salido una noticia en contra de la cementera. Desde el 2006 hasta el 2022, 

16 años saliendo de una forma constante cada mes sobre una cuestión de la 

cementera o de una charla, denuncia… es fuerte. Se dice muy pronto. 

Y ara lo malo de todo esto es que ahora que lo tenemos más a punto con el tema de 

la pandemia nos ha cortado por el medio toda la movilización. Que aun así hemos 

salido. Porque si ahora tuviésemos una manifestación de 1.000 personas, esto 

añadiría la salida. El problema es que la gente con esto se ha desmovilizado mucho y 

son dificultades añadidas. 

- ¿Cómo vivís la situación actual? 
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Pues vivimos aguantarla y mirar a ver cuáles son los puntos para seguir haciendo. Y 

está a la espera de que venga la sentencia que en principio les diga que tienen que 

cerrar. 

Hay un interlocutorio que el TSJC llevó al ayuntamiento donde dice que por la 

peligrosidad de la empresa, la cercanía y por lo que hay y que no tiene permiso 

ambiental no puede funcionar y que se tiene que cerrar. Pero como hay una sentencia 

que pueda ser recurrible, hasta que no esté el proceso del recurrible no se puede 

cerrar el círculo para cerrar la empresa. Y esta es la sentencia que dice que se lleve 

al juez para ver si la Generalitat se ha saltado la ley. La sentencia lleva el 90% de que 

esto sea a nuestro favor. Lo que pasa que ellos ahora hacen ahora una autorización.  

Lo primero que reclamamos es que cuándo van a cerrar la cementera y les he dicho 

que se ha salteado la legalidad y la democracia. Se escudan en mentiras dando 

vueltas.  

 

 

 

-Conchi Jiménez treballadora i membre del comitè d’empresa de 

LafargeHolcim, 28/04/2022 

- Com us trobeu davant la situació actual? 

A veure la situació és complicada perquè tenim un equip de govern que ha demanat 

l'execució de la sentència. El 2008 totes les indústries en l'àmbit d'Espanya i Catalunya 

havien d'adaptar-se a una normativa europea i havien de fer l'Autorització Ambiental 

d'Integració. Llavors tot s'hi havia d'adaptar. Es va fer tot el procés i els últims passos 

és que aquesta indústria havia de tenir l'estudi d'impacte ambiental i s'havia de fer 

l'exposició pública i després es fa la publicació de l'AAI. Estudi ambiental un mes 

d'exposició pública i amb l'estudi igual. Abans era així i ara és tot plegat junt. I el que 

es va fer en aquell moment és això que es van presentar per part de totes les indústries 

d'aquesta manera i la Generalitat va fer l'exposició conjunta. La sentència diu que va 
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haver-hi un error de forma i es diu que no es dubta del comportament de la fàbrica. És 

veritat que la generalitat va cometre un error de forma en totes. Amb la mala sort que 

a la nostra es va presentar una demanda.  

En l'àmbit estatal va passar el mateix. Es posa la demanda i la generalitat li diu a 

l'empresa executem i tornem a tramitar. Van tornar a demandar perquè l'estudi no se'n 

va adaptar. I ara tornen a demandar mentre la Generalitat ha de resoldre. 

La demandada es la Generalitat, la que tiene daños colaterales es la empresa y 

nosotros los trabajadores somos los que nos podemos ver en la calle. 

Porque en lugar de que el ayuntamiento de Montcada intente buscar una solución al 

problema que no están los tiempos para cerra y menos una empresa que genera 

Trabajo de calidad. Nosotros sabemos y vemos que no es por un y 

tema medioambiental es mentira porque no hay ningún informe. Porque si lo hubiera 

lo pondrían encima de la mesa y no se pone porque no los hay. 

Nosotros en 2008 el comité de empresa nos fuimos al Departamento de Salud y 

pedimos que hicieran un estudio epidemiológico si era tan grave. Y 

el departamento de salud nos dijo que no había ningún estudio de Montcada diferente 

al resto y que no había ningún dato que consideraban que tuvieran que hacer un 

estudio porque no habían considerado diferencias. Y nos hicieron una carta. 

Todo viene porque el ayuntamiento pide la ejecución de la sentencia y expresamente. 

Que a ver no hay un problema medioambiental ni de salud es que es un error 

administrativo. ¿Y cerramos fábricas y dejamos a 300 en la calle por un error 

administrativo? Si cierra la fábrica de cemento todas 

las empresas de hormigón de Cataluña cierran porque no le van a comprar el 

cemento a competencia entre todas las plantas y canteras cuelgan más. Estamos 

muy enfadados porque por un error administrativo estamos con la cuerda en el cuello. 

Sempre els hem demanat una taula per parlar de les molèsties per poder estrènyer 

com a comitè. Històricament i com a comitè tenim molta força per demanar millores. 

Hem demanat diàleg a l'ajuntament per minimitzar l'impacte amb la ciutadania, però 

no han volgut. La Marina Geri que era la consellera d'aleshores va fer una carta. 
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- ¿Quants membres sou al comitè? 

Cinc més el delegat de medi ambient que en DGT és el Domingo. Sempre anem al 

comitè. Nosaltres per la nostra part estem tot el que cal. Ens estem reunint amb la 

generalitat i els sindicats i l’alcaldessa. I que clar quan seus a parlar et diuen que si 

vols parlar parlem de la reubicació. 

Unes 500 persones perdrien la feina. I amb les indirectes serien 500 persones que 

perden la feina en la planta de ciment. Nosaltres vam anar a la Generalitat i els hi vam 

dir el problema els heu generat vosaltres a la Generalitat. És un error administratiu i la 

Generalitat ha de resoldre, perquè si nosaltres començarem a posar demandes. 

Nosaltres ara hem interposat recurs a l'execució perquè tenim danys col·laterals. 

Vam fer tota la relació de la gent que treballa a la planta a Montcada, de la gent que 

treballa a l'empresa de manteniment mecànic a la planta de Montcada fixa, de la gent 

que està al carrer de manteniment mecànic que fa totes les peces i els canvis. I es 

van posar en nom i tenim unes 500 persones. En camioners hi ha 200. 

Això és un acoso i derribo, això és una persecució contra una indústria del municipi, 

perquè no pot ser que al municipi de Montcada i hagi moltes empreses que estan fent 

el mateix que nosaltres i que no hi hagi cap problema. I que passa que nosaltres som 

treballadors de segona. Tenim els mateixos drets que tots els treballadors i necessitem 

que tots els partits sobretot els d’esquerra defensin els llocs de treball. I el que no pot 

ser és que parlin de tancar com si fos això la botigueta. No és viable ni una 

recol·locació ni un trasllat. 

- Es calcula quin percentatge de montcadencs treballen a l’empresa? 

Un 25%. En l’any 1917 quan es va posar aquesta indústria els mitjans de transport... 

25% de Montcada i 80% de 10 km al voltant. En un radi de 10 o 15 km el 90% de la 

plantilla. 

- Quin és el volum d’impostos? 

650.000 en impostos d'activitats econòmiques. Mediambiental sí que hem dit que si el 

ciment que es fa aquí es necessita aquí doncs si es treu això es portaria d'altres llocs 

i amb el transport es generaria més contaminació. 
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Vam tenir l'oportunitat durant la pandèmia es va veure la contaminació. Vam parar una 

setmana i a medi ambient vam pensar que estigui aprovada i després en marxa i que 

no hi hagi vehicles. I vam agafar les mesures que surten pel forn i amb la xemeneia i 

el trànsit es va veure que s'havia reduït. I calculem estan en marxa i parada i no es 

veu quasi. 

Hi ha dues mesures a l'escola d'adults per mesurar les partícules i totes les dades 

estan connectades. Això és de l'escola d'adults. En la pandèmia els nivells van baixar 

en el moment que no havia trànsit.  

- Quantes inversions més o menys s’han fet en millores? 

Uns 40 milions d’euros. 

- Ara s’està fent un altre estudi. 

Ara la situació és aquesta. Estem ara que s’ha presentat recurs jurídic per demanar 

que no es tanqui perquè és un error administratiu. I paral·lelament nosaltres com a 

treballadors hem exigit a la generalitat que ha d’arreglar aquest error i ara s’ha fet un 

procés. 

- Qui fa els estudis? 

No és només una. Són moltes empreses el que et fa el de contaminació 

lumínica. Són diferents vectors. Un altre per veure on tens implantats els residus... tot 

això es contracta per l'empresa com es va fer el 2008. 

- Se sap l’evolució dels treballadors? 

Des del 2008 fins ara es manté. Però amb l’automatització fa 40 es va reduir.  

Recuperant el de les inversions des del començament de l’autorització s’ha fet una 

inversió de 16 milions d’euros només en medi ambient.  

- Com és la relació amb els partits? 

Hi ha sobretot dos grups parlamentaris que volen el tema que es presenti el recurs, 

però que es presenti un altre model industrial. Això que ho facin en l'àmbit del 
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parlament. L'altre grup ni tan sols tramitar l'autorització. Amb Junst, PP, C's i ERC ve 

perquè tenim les gestions doncs bé. 

Aquells que volien canviar el model d'industrialització els hi sembla increïble que es 

vagi a tancar a una indústria que porta riquesa. Surts d'aquí i aquí no el veuen just. Si 

l'ajuntament no hagués demanat l'execució de la sentència o estaríem com estem. Ara 

el que ens queda la via judicial i refer aquesta autorització. No sé quina quantitat 

d'empreses de Catalunya. 

La gent està emprenyada perquè veu que no hi ha problemes de feina i treballa bé per 

un error administratiu. I nosaltres hem hagut de frenar a la gent. 

- Respecto al volumen de negocio que se genera alrededor, ¿qué datos 

tenéis? 

Si cerrara la fábrica de Montcada tendríamos como afectados a empleos directos de 

la fábrica, más las canteras del Garraf y Montcada y todas las plantas de hormigón. 

Toda esta afectación de empleo directo seria de unas 125 personas 

aproximadamente. 

Estos empleos indirectos sería toda la limpieza de la fábrica, vigilantes, camioneros 

vinculados… Tanto del que trae la materia prima como el que transporte cemento 

serían unos 283 trabajadores. Todo esto son cerca de 300 personas. Nosotros 

decimos que somos 300-350 personas directas e indirectas. 

Si cuentas de trabajadores directos e indirectos de fábrica estamos hablando de unas 

300 familias. Si sumamos ya toda la repercusión en el ámbito de Cataluña, hablamos 

de 410 personas aproximadamente. 

Tenemos empresas vinculadas a la cantera como el transporte, las voladuras. En 

fábrica de mantenimiento mecánico, eléctrico, limpieza, de fábrica, vigilancia y 

también la cantera de fábrica. 

Nosotros hicimos un calcula estimado que era la afectación directa a fábrica, pero 

luego por ejemplo ves analizando que si cierra no solo repercutí en la plantilla 

de fábrica, repercute en los camioneros que no estábamos contando, las plantas de 

hormigón y todo lo demás. 
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- ¿Repercusión económica en el municipio? 

El total de millones de euros aportados a la comunidad 22 millones de euros en 2021. 

De aportación al entorno que entran salarios, compres y transportes, impuestos... Por 

ejemplo, en impuestos son 800.000 millones de euros, contando el IAE. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


